
Dette værk er downloadet fra Danskernes Historie Online

Danskernes Historie Online er Danmarks største digitaliserings
projekt af litteratur inden for emner som personalhistorie, 
lokalhistorie og slægtsforskning. Biblioteket hører under den 
almennyttige forening Danske Slægtsforskere. Vi bevarer vores 
fælles kulturarv, digitaliserer den og stiller den til rådighed for alle 
interesserede.

Støt vores arbejde - Bliv sponsor
Som sponsor i biblioteket opnår du en række fordele. Læs mere om 
fordele og sponsorat her: https://slaegtsbibliotek.dk/sponsorat

Ophavsret
Biblioteket indeholder værker både med og uden ophavsret. For 
værker, som er omfattet af ophavsret, må PDF-filen kun benyttes til 
personligt brug.

Links
Slægtsforskernes Bibliotek: https://slaegtsbibliotek.dk
Danske Slægtsforskere: https://slaegt.dk

https://slaegtsbibliotek.dk/sponsorat
https://slaegtsbibliotek.dk
https://slaegt.dk




2

PROP & KAPSEL
ISSN 0900-8446

Medlemsblad for Dansk Bryggeri-, 
Brænderi- og Mineralvandsarbejder 
Forbund

Redaktion: Preben Mortensen 
(ansvarshavende)

Forbundets adresse:
Tornsgårdsvej 19' 
2400 København NV
Tlf. 01 19 05 77

Forbundsformand:
Preben Mortensen

Næstformand:
Arthur Jensen

Hovedkasserer:
Jytte Hansen

Forbundssekretær:
Lone Christensen

Provinssekretær:
Thomas Olsen
DBBMF
Kongensgade 57, st.th.
7000 Fredericia
Tlf. 05 91 07 13

Konsulenter:
John Pedersen
Henrik Hansen

Produktion: Holbæk Fotosats ApS

INDHOLD:
Leder .................................................. 2
Ur-afstamning om 

sammenlægning 
med Hotel- og Restauration . 3

Harboes Bryggeri A/S:
Sikkerheds- og miljø
konference ................................. 4-5

KAD's kongres '89 ....................... 6-7
Studietur til Vesttyskland .... 8-11
Orientering fra A-kassen .... 12
Konsulentafdelingen...............  13
Brevkassen........................... 14-15
Mærkedage ..................................... 15

Indlæg til P&K skal være redaktionen i 
hænde SENEST 9. marts 1989 
på forbundets adresse, Tomsgårdsvej 
191, 2400 København NV.

Flertal for sammenlægning
Efter næsten 3'/2 års diskussioner besluttede forbundets medlemmer - 
ved en urafstemning - at vedtage en sammenlægning med Gastrono
misk Landsforbund og Hotel- og Restaurationspersonalets Forbund og 
A-kasse.
Oprindeligt skulle Tjenerforbundet også have været med i sammen
lægningen, men forhold i tjenernes, musikernes og artisternes A-kasse 
gjorde det umuligt at inddrage tjenerne i en sammenlægning på nuvæ
rende tidspunkt.
Sammenlægningen med gastronomerne og hotel- og restaurant skal 
være faldet på plads inden udgangen af 1990. Når sammenlægningen 
sker, vil det medføre, at Bryggeriarbejderforbundet indmeldes i LO. 
Mere end 90 års enegang vil herméd være slut. Medlemmer af Dansk 
Bryggeri-, Brænderi- og Mineralvandsarbejder Forbund skal herefter til 
at finde deres pladser i samarbejde med de øvrige 1,4 mili. medlemmer 
af LO.
Det vil dog ikke umiddelbart kunne mærkes på medlemmernes daglig
dag, da sammenlægningen med de to andre forbund ikke betyder æn
dring af afdelingernes og kredsenes strukturer og heller ingen ændring 
af overenskomstforløbet. Om vi så selv på et senere tidspunkt ønsker 
ændringer af disse ting grundet de kommende strukturændringer i er
hvervslivet og faggrænseforholdene, er en debat, vi selv skal tage ogen 
beslutning, vi selv træffer.
Sammenlægningen af de tre forbund vil give en bedre økonomisk ud
nyttelse af medlemskontingentet og forhåbentlig skabe et samarbejde 
om en lang række faglige aktiviteter, der vil overflødiggøre dobbelt
funktioner og sikre bedre udnyttelse af ressourcerne.
Sammenlægningen styrker også samarbejdet inden for levnedsmiddel
arbejderforbundene i Danmark og er endnu et skridt på vejen til at få 
samlet alle levnedsmiddelarbejderne i ét forbund.
I det fælles forbund får vi stor indflydelse, og vi får nu mulighed for at 
påvirke andre grupper og for at deltage i debatter, der vedrører heleden 
danske fagbevægelse.
Vi skal vænne os ti I at være med de steder, hvor nogle af de vigtigste be- 
slutninger bliver taget, nemlig på LO's kongresser og repræsentant
skabsmøder.
Fagbevægelsens struktur, forbundenes struktur og kompetance i over
enskomstforhold, LO og (de)centralisering, erhvervsstruktur, faggræn
ser, A-kasselove og -regler - alt dette sker i LO-regi. Den politiske sam
mensætning og den manglende fornyelse og forståelse for fagbevægel
sens rolle og ansvar kan i de kommende 5-10 år totalt ændre forholde
ne. Vi kan ikke ændre dem alene eller uden for LO. Vi skal og må være 
med i denne debat, vi skal og må have medbestemmelse på de beslut
ninger, der skal træffes.
En sammenlægning i et fælles forbund og indmeldelse i LOgiver ind
flydelse og medbestemmelse, men det forpligter også. Vi har ofte troet, 
vi var verdens navle, og nogle af os har troet, at vi var de eneste få be
vidste arbejdere, der findes i Danmark. Vi skal lære at være mindre 
navlebeskuende, og vi skal lære at forstå andres forudsætninger og be
tingelser for deres traditioner og aftaler.
Det betyder ikke, at andre ikke kan lære noget af os, fordet kan de, men 
det betyder, at skal andre forstå at lære af os, kræver det, at vi også læ
rer at forstå andre. Preben Mortensen



Som bekendt har forbundet et kongresnedsat stem
me- og mandatudvalg.

For første gang skulle udvalget optælle stemmer fra 
en ur-afstemning.

Det var spændende, og alt efter om man var til
hænger eller modstander af sammenlægningen, 
var der bekymring eller glæde.

Vi nåede igennem, og det resultat, der lå, sagde, at 
fra vort forbunds side var der sagt ja til sammen
lægningen.

Der er i forbundet 5530 stemmeberettigede, heraf 
har 4231 eller 76,5% stemt. - Ja til sammenlæg
ningen sagde 2197 eller 39,7%. - Nej sagde 1976 
eller 39,7%. - Blanke og ygyldige 58 eller 1 %.

Tallene fordeler sig således:

OPTALTE STEMMER

København

JA NEJ BLANKE & 
UGYLDIGE

Tuborg Tap Syd . . . 84 207 3
MVF......................... 33 68 1
Kørslen .................... 11 111 1
Brygsiden ..... 13 107 2
Rengøring 3 75 5

Carlsberg Ny Tap . . 6 143 2
Tap H 1 .................... 17 100 4
Tap E ...................... 21 119 2
Kørslen .................... 2 109 2
Ny & GI...................... 9 122 1
M/K 87 .................... 5 162 2
Depotarbejderne . . 6 178 1
Fagforeningen .... 29 146

Mineralvandsarb. . . 
Brænderiarb..............  
Roskilde...................  
Køge.........................  
Helsingør................. 
Frederiksværk . . . . 
Holbæk...................  
Skælskør .................  
Næstved ................. 
Nykøbing................. 
Odense.................... 
Assens....................... 
Svendborg ..............  
Hjørring.................... 
Aalborg I .................  
Aalborg II.................  
Viborg....................... 
Randers...................  
Grenå......................  
Århus mandi. 
Århus kvindl.
Silkeborg................. 
Haderslev................. 
Fredericia................. 
Horsens...................  
Skive.........................

I alt............................

79 18 2
.57 7 3
30 5
7 14 1

242 13 3
23 2
43 8
81 6
21 3 1
41 9
147 71 3
19 2
44 3 3
30 3
57 15 . 2
136 5
26 2 1
99 42 1
36 8 5
174 8 1
21
88 7 1
37 4 1

297 56 3
68 12 2
55 6

2197 1976 58

Sammenlægningen er også vedtaget i de to andre 
forbund. I Gastronomisk Landsforbund sagde 
2200 ja og 549 nej. I Hotel- og Restaurationsper
sonalets Forbund sagde 11719 ja og 1100 nej.

På stemme- og mandatudvalgets vegne
Jytte Hansen 3



HARBOES BRYGGERI A/S:

Sikkerheds- og miljøkonference
Afholdt på Dansk Folkeferie i Karrebæksminde 5.-6. nov. '88

Vi har i afdelingsbestyrelsen, 
samt sikkerhedsrepræsentanter 
på Harboe, fået stort udbytte og 
erfaring ved at arrangere og af
holde denne konference. Derfor 
vil vi hermed give ideen videretil 
andre afdelinger, der nok lige
som os har problemer af sikker
heds- og miljømæssig karakter 
på deres arbejdspladser.

Vi afholdt i januar 1988 et møde 
mellem sikkerhedsrepræsentan
ter og afdelingsbestyrelse. Vi var 
på mødet rørende enige om, at 
det skrantede med sikkerhedsar
bejdet og miljøet på Harboe. Vi 
nedsatte derfor en arbejdsgrup
pe, der fik til opgave at arrangere 
en konference, hvor vi kunne fin
de en løsning på problemerne. 
Arbejdsgruppen kom til at bestå 
af 2 sikkerhedsrepræsentanter og 
2 bestyrelsesmedlemmer.

Da vi i arbejdsgruppen ligesom 
skulle have styr over, hvor man
ge og hvilke problemer, der var i 
de forskellige afdelinger på bryg
geriet, fandt vi ud af, at den bed
ste metode var at spørge med
lemmerne selv. Det var også 
med det argument, at der sikkert 
var mange, der gik til dagligt og 
var irriteret over et eller andet, 
som de af den ene eller anden 
grund ikke var kommet ud med. 
Vi fik derfor udarbejdet nogle 
spørgeskemaer, som skulle deles 
ud til hver enkelt på bryggeriet. 
Det var i sig selv svært, da vi flere 
gange måtte tage os selv i ikke at 
lave spørgsmålene ledene, så de 
kunne opfattes negativt. Vi gik 
derefter til ledelsen og gav dem 
lejlighed til også at få indflettet 
spørgsmål, hvis der var noget, de 
ville have med. De tog det yderst 
positivt og syntes, at det var en 
udmærket idé. Der var et par af 
spørgsmålene, som vores perso

nalechef fandt komiske, men el
lers var der ikke noget, de ville 
have med i skemaerne.

Vi havde udarbejdet 2 skemaer; 
det ene om sikkerhed på arbejds
pladsen, hvor vi kom ind på bl.a. 
brugen af høreværn, stoffer og 
kemikalier, dårlige arbejdsstil
linger, arbejdsfunktioner, dervar 
sikkerhedsmæssige uforsvarlige, 
samt klimaet på arbejdspladsen. 
Det andet skema omhandlede 
psykisk arbejdsmiljø. Der kom vi 
med spørgsmål som forholdet ar
bejdskollegaer imellem, forhol
det til arbejdsledere, stress, ge
ner ved skiftehold, monotont ar
bejde og øl- og pillemisbrug.

Vi havde samtidig lavet et skema 
til arbejdslederne, hvor vi spurg
te om deres forhold til medarbej
derne, om de havde deltaget i

sikkerhedskurser, og hvad de i 
øvrigt mente om sikkerheden på 
Harboe.

Vi lod det stå folk frit for, om de 
ville underskrive skemaerne, og 
vi gjorde dem selfølgelig op
mærksom på, at evt. underskrif
ter ville blive behandlet fortro
ligt. Folk skulle selfølgelig også 
krydse af i hvilken afdeling, de 
arbejdede.

Det var spændende at gå besva
relserne igennem. De fleste af 
svarene og tillægsbemærknin
gerne kom ikke som nogen over
raskelse for os, men der kom 
mange problemer frem, som vi 
ikke vidste, der fandtes i de for
skellige afdelinger på bryggeriet. 
Det vigtigste var, at vi kunne se, 
at vore kol legaer havde taget ske
maerne seriøst og ligeledes var



kommet med mange værdifulde 
bemærkninger udover svarene 
på de mange spørgsmål. Antallet 
af de spørgeskemaer, der var 
kommet retur, kunne godt have 
været lidt større, men det var nok 
til at give et realistisk billede af 
folks problemer og sikkerheden 
på Harboe. Det var nok et større 
arbejde, end vi havde regnet 
med, at få delt skemaerne op, talt 
svarene sammen, regnet pro
centsatser ud og samle bemærk
ningerne sammen. Efter mange 
timers arbejde mente vi at have 
fået analyseret alle skemaerne på 
kryds og tværs.

Det næste skridt, vi tog, var at in
vitere ledelsen på Harboe med til 
konferencen om søndagen, da vi 
mente, at det var den bedste løs
ning på at give dem kendsgernin
gerne sort på hvidt. De var glade 
for invitationen og meddelte os, 
at de glædede sig til at komme. 
Vi gav invitationen til vores di
rektør Bernt Griese, personale
chef Ruth Shade og formanden 
for sikkerhedsudvalget Gero 
Kramm.

Vi startede konferencen lørdag 
med en frokost, hvor samtlige 
sikkerhedsrepr. og bestyrelses
medlemmer var mødt op. Vores 
konferenceleder, som var en fra 
arbejdsgruppen, startede med at 
gennemgå de vigtigste ting fra 
skemaerne. Vi inddelte os deref
ter i 2 grupper, én der tog sig af 
det psykiske arbejdsmiljø og én,

der tog sig af sikkerheden på 
bryggeriet. Grupperne fik til op
gave at lave en konklusion ud fra 
de enkelte punkter i skemaerne. 
Vi skulle derefter gå gruppernes 
resultat igennem og derfra lave 
en samlet konklusion på hele 
materialet.

Der blev arbejdet meget seriøst 
og grundigt i grupperne, hvad 
der var rart at se for os, som hav
de arrangeret det hele. Først lidt 
over kl. 1 7 var man færdige med 
arbejdet. Derefter var vi samlet 
igen, og vi havde en virkelig god 
debat og diskussioner til sent på 
aftenen.

Søndag morgen mødte alle friske 
og udhvilede, og man gik i gang 
med at forberede sig på ledelsens 
ankomst. Ruth Shade var des
værre forhindret i at komme, 
men Bernt og Gero kom som af
talt. Vores to gæster fik samme 
information om spørgeskemaer
ne, som var blevet givet om lør
dagen før gruppearbejdet. Vi gik 
derefter i gang med at gå konklu
sionerne fra grupperne igennem 
punkt for punkt samt tillægsbe
mærkningerne fra spørgeskema
erne. Da det jo kun var negative 
ting, vi havde atfyre af, var vi alle 
spændte på deres reaktion. Vi 
fandt hurtigt ud af, at der ikke 
havde været grund til bekym
ring, da Bernt som noget af det 
første fortalte, at al kritik blev op
fattet af ham som noget positivt, 
og han var ligeledes glad for, at vi

også kunne interessere os for vo
res arbejdsplads i fritiden. Vi fik 
hen ad vejen svar på en række 
spørgsmål, og vi fik en god debat 
om de forskellige problemer. 
Der blev lovet os ting som f.eks. 
førehus med klimaanlæg til de 
trucks, der kørte udendørs samt 
et samarbejde om afholdelse af 
et kursus, der omhandlede de 
stoffer og kemikalier, som vi 
brugte på bryggeriet. En ting, der 
nok rystede Bernt mest, var det 
dårlige forhold, som mange hav
de til deres arbejdsleder, samt at 
der ikke var en eneste af arbejds
lederne, der havde udfyldt deres 
skemaer. Vi blev yderligere in
formeret om ledelsens planer om 
afholdelse af en virksomheds
konference for samtlige medar
bejdere med ægtefæller.

Omkring kl. 15.00 var emnerne 
udtømt, og vi kunne alle sige, at 
vi havde haft en virkelig god og 
indholdsrig weekend. Der var 
blevet lagten masse ting frem, og 
vores sikkerhedsrepræsentanter 
havde fået noget at arbejde vide
re med. Der var en masse ting, 
der skulle følges op, når det blev 
hverdag igen.

For én ting er at sidde på en kon
ference og beslutte, hvordan det 
hele skulle være. En anden ting 
er at gøre det hele ti I virkelighed.

På arbejdsudvalgets vegne 
Jytte Andersen
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Under kongressen fik de delegerede også tid til at deltage i demonstrationen foran Christiansborg, 
da Folketinget åbnede.
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KAD, Kvindeligt 
Arbejderforbund i 
Danmark, afholdt i 
perioden 2.-7. okt. 
1988 den 29. 
ordinære kongres i 
Falkonercenteret 
med 475 delegerede 
og omkring 90 
gæster. DBBMF del
tog som gæst ved 
HB-medlem 
Inge Møller.

Kongressen blev afholdt under 
mottoet: Teknologi - Tryghed - 
Trivsel.

KAD har ca. 100.000 medlem
mer og er det eneste rene kvinde
forbund i Danmark.

Vores interesse koncentrerede 
sig mest om det særskilte punkt 
på dagsordenen, hvor man skul
le behandle KAD's indstilling til 
fagbevægelsens fremtidige struk
tur. Men mange andre spænden
de punkter blev berørt.

Under beretningen kom Lillian 
Knudsen vidt omkring; noget af 
det, der senere skabte en del de
bat, var hendes holdning om, at 
sammenkædningsreglerne er lig 
solidaritet, og at overenskomsten 
i '87 var en god overenskomst. 
Dette standpunkt kritiserede en 
del delegerede, især de såkaldte 
»jernpiger«, hvilket medførte at

man måtte tage kritikken af Jer
nets overenskomst til efterret
ning.

Kønskvotering
Videre i beretningen blev der 
også gjort vurderinger over 
KAD's holdning til kønskvote
ring, hvor man tidligere afviste 
dette. Man ville ikke have særbe
handling - men vælges på hold
ninger og kunnen. Men man 
måtte konstatere, at der stadig 
ikke sidder ret mange kvinder 
ved de borde, hvor de store be
slutninger træffes. Derfor er man 
nu nået frem til den overbevis
ning, at man må kræve kønskvo
tering på alle niveauer. Flere ind
læg bakkede op omkring denne 
holdningsændring.

Arbejdsløshed
Beretningen beskræftigede sig 
også med arbejdsløshedsproble-



met. Alle ved, at arbejdsløshe
den rammer de ufaglærte hår
dest, og KAD har en arbejdsløs
hed på 18-20%. Udviklingen i 
arbejdsløsheden går hårdt ud 
over kvinderne. I 81-82 var ar
bejdsløsheden nogenlunde lige
ligt fordelt mellem mænd og 
kvinder. I 86 var mere end 60% 
af de arbejdsløse kvinder. Nogle 
siger, at det er, fordi kvinderne 
vælger de forkerte fag - men 
kvindernes arbejdsløshed er 2-3- 
eller 4 gange såstorsom mænde- 
nes inden for de såkaldte mande- 
fag. KAD har med stor succes 
kørt nogle amtsprojekter for de 
arbejdsløse, og man har nu fået 
EF-tilskud på 12,3 mili. kr. til at 
køre disse videre.

Ligeløn
Det er klart, at man i et forbund 
som KAD også beskæftiger sig 
med ligeløns-problematikken. 
Det har været vanskeligt at køre 
ligelønssager, bl.a. fordi man 
skal bevise, at arbejdet har sam
me værdi. Og man skal bevise, at 
kvinderne får mindre i løn, fordi 
de er kvinder og ikke af nogen 
anden grund. Disse vurderinger 
er i høj grad et følelsesmæssigt 
spørgsmål. KAD ønsker en lov
ændring, så når man har bevist, 
at arbejdet har samme værdi, er 
det arbejdsgiverne, der skal bevi
se, at lønforskelle ikke skyldes 
køn. Inden for det offentlige om
råde har man heller ikke ligeløn, 
og man frygter, problemet bliver 
større med indførelse af kommu
ne- ogflexpuljer, da det sjældent 
er KAD's medlemmer, der får del 
i disse.

I 1989 vil man sammen med an
dre organisationer og LO lave et 
forsøgsprojekt, hvor man vælger 
en middelstor dansk by og un
dersøger lønforhold og kører li
gelønssager. Forhåbentlig kan 
man så få en retspraksis, så man 
fremover slipper for ligelønssa
gerne.

Socialdemokratiet
KAD går ind for en ensidig støtte 
til Socialdemokratiet, og det var

bemærkelsesværdigt, at ingen 
delegerede kommenterede den
ne holdning og talte for et mere 
bredt samarbejde.

Midtvejsforhandlingerne
Beretningen nævnte også midt
vejsforhandlingerne, og KAD 
lægger stor vægt på, at lønstig
ninger ikke skal ske procentvis, 
men at kravet må være samme 
krone- og øre-stigning for at sikre 
de lavest lønnede.

International støtte
I beretningen blev også nævnt 
forbundets internationale enga
gement, hvor man i 1985 bevil
gede 10.000 kr. til støtte for in
ternationale kvindeprojekter i 
Nicaragua, UruguayogSpanien. 
Man bevilgede på denne kongres 
yderligere 65.000 kr. til mødre
hjælpen i Uruguay og 25.000 kr. 
til kulturhus i Nicaragua.

Beretningen blev enstemmigt 
vedtaget. Der blev endvidere 
vedtaget en international udta
lelse, at arbejdspapir til forbun
dets hovedledelse, hovedbesty
relse samt daglig ledelse og en 
politisk udtalelse.

Fagbevægelsens struktur
Som et selvstændigt punkt var 
fagbevægelsens struktur. I op
lægget til struktur-debatten blev 
det slået fast, at KAD's princip er: 
»Vi ved, hvad vi har« - »Det kan 
godt være, at det, vi har, kunne 
være bedre« - Men »det, vi får, 
skal i hvert fald være bedre end 
det, vi har«.

Man er imod karteldannelse, 
bl.a. fordi man fandt, at der ikke 
er nogen form for mindretalsbe
skyttelse, og fordi man i oplæg
get ikke havde afklaret LO's 
kompetence i forhold til kartel
lerne. Man anerkendte nødven
digheden afen modernisering af 
fagbevægelsens struktur.

KAD vil indgå i et udbygget for
maliseret samarbejde med andre 
forbund, eventuelt i form af op
bygning af karteller, underforud
sætning af følgende:

- at KAD skal fortsætte som 
selvstændigt forbund,

- at der skal vedtages ligestil
lingsregler, der sikrer kvinder
ne indflydelse i forhold til de
res andel af medlemsstyrken,

- at de enkelte forbund er suve
ræne om afgivelse af kompe
tence til kartellerne,

- at LO tillægges en overordnet 
styring, og

- at der opnås enighed om kar
tellernes opgaver og sammen
sætning af den overordnede 
ledelse.

På trods af mange indlæg imod 
karteldannelse, holdt man en lil
le dør åben - hvis der ikke var an
dre muligheder.

Efter en del dramatik omkring 
ændringsforslag og afstemnings
procedure blev hovedbestyrel
sens oplæg vedtaget med 400 
stemmer for og 72 imod. Herved 
placerede KAD sig på linje med 
SID i strukturopgøret - i opposi
tion til den fløj i fagbevægelsen, 
der går ind for et langt mere for
pligtende kartelsamarbejde.

De ændringsforslag, der lå om 
bl.a.:
at arbejde for en sammenlæg

ning med SID og at afvise en
hver tale om kartelsamarbej
de,

at optage mænd i forbundet, og 
at ændre den interne struktur til 

en brancheopdeling.

Disse forslag kom slet ikke til af
stemning, fordi man procedure
mæssigt valgte, at hovedbesty
relsens forslag var det mest vidt
gående. Dette medførte, at afd.
5, »Jernpigerne«, nægtede at 
kommentere og stemme i det re
sterende kongresarbejde.

Det var en lidt rystende oplevel
se, at man på et så vigtigt punkt, 
som den fremtidige struktur valg
te proceduremæssigtatforhindre 
ændringer i ledelsens forslag.

Men det var en spændende ople
velse at se, at her, hvor der kun 
var kvinder til stede, tog de dele
gerede meget aktivt del i debat
ten og kommenterede forbun
dets aktiviteter meget bredt. 7



CERES OG THOR:

STUDIETUR
TIL VESTTYSKLAND

I juni 1988 var ledere og bryggeriarbejdere fra Jyske 
Byggerier samt undertegnede på en studietur til Vest
tyskland for at studere den vesttyske bryggeriindustri. 

Årsagen til denne studietur skulle ses på baggrund af 
udviklingen inden for dansk bryggeriindustri og 

udviklingen inden for Jyske Bryggerier.

I februar 1987 samledes en grup
pe af bryggeriarbejdere og leden
de medarbejdere på Jyske Bryg
gerier til en konference med hen
blik på at belyse situationen for 
Jyske Bryggerier på kort og læn
gere sigt. I konferencen deltog 
også forbundsformand Preben 
Mortensen, og gennem forskelli
ge indlæg belystes Jyske Brygge
riers økonomiske situation, for
ventninger til salgsudviklingen, 
den kommende distributions
struktur samt produktionsanlæg
gets kapacitet og forventede in
vesteringer. På grundlag af disse 
oplæg og senere drøftelser, blev 
der indgået en aftale - Brædstru- 
paftalen pr. 1/4 1988.1 denne af
tale indgik en studietur med hen
blik på at skaffe medarbejderne 
viden om muligheder og konsek
venser af indførelsen af ny tekno
logi.

Gruppen valgte at tage til Vest
tyskland og studere bryggerier i 
Dortmund- og München-omrà- 
det samt besøg på en maskinfa
brik. Omkostningerne til turen 
blev delt mellem Forbundet og 
Jyske Bryggerier A/S. Studieturen 
fandt sted i tidsrummet mandag 
den 20/6 til fredag den 24/6 
1988.

Deltagere:
Ceres, Århus
Direktør E. Sodemann
Afd.leder M. Toftegård Petersen

Bryggeriarb. Knud Malmros 
Bryggeriarb. Helge Madsen 
Bryggeriarb. Per Sørensen 
Bryggeriarb. Kirsten Jørgensen

Thor, Randers
Afd.leder B. Høgh Hansen 
Bryggeriarb. Jens Nielsen 
Bryggeriarb. Vivi Hornbæk 
Bryggeriarb. Flemming Frank

Ceres, Horsens
Afd.leder Sv. Munch Larsen 
Bryggeriarb.'Erik Tang 
Bryggeriarb. Allan Nielsen 
Bryggeriarb. Kurt Kristiansen

Ceres, Kastrup
Bryggeriarb. Kim Jørgensen

Forbundet
Preben Mortensen

I selve studieturen var der ikke 
gjort plads til turistoplevelser. 
Turen startede mandag d. 20. 
juni med bus fra Randers til År
hus og Horsens, hvor københav
nerne stod på. Turen gik herefter 
videre til Dortmund, hvor man 
nåede frem mandag aften. Tirs
dag formiddag besøgte man Kro
nen-bryggeriet.

Tirsdag eftermiddag gik turen vi
dere til München, som man nå
ede tirsdag aften. München er 
hovedstad i den vesttyske delstat 
Bayern, og da vi nåede frem tirs
dag aften var der ikke meget liv i 
byen.

Samtidig med vores studietur i 
Vesttyskland var der europame
sterskaber i fodbold, og netop 
denne tirsdag aften skulle Ve
styskland på hjemmebane møde 
Holland.

Næsten hele den danske delega
tion sad i hotellets vestibule også 
kampen på tv. Man snakkede og 
hyggede sig med os, da vi jo var 
fra Danmark, som Vesttyskland 
havde slået ud i den indledende 
runde.

De vesttyske værter måtte åbent- 
bart have troet, at vi holdt med 
vore overmænd, men da Hol
land kort før tid scorede til 2-1, 
røg alle vi danske op af stolene 
og jublede lige så højt som de 
hollandske tilskuere på fodbold
stadion.

I Vesttysklands stolteste øl- og 
fodboldby holdt vi danskere med 
Vesttysklands overmand. Det 
kunne kun medføre dyb tavshed 
og stærkt bebrejdende blikke fra 
vore tyske værter.

Om onsdagen besøgte delegati
onen 2 bryggerier og samme ef
termiddag gik turen nordpå til 
Regensburg. Her besøgtes også 2 
bryggerier samt et interessant be
søg på bryggerimaskinefabrik- 
ken Krones.

Torsdag eftermiddag gik turen vi
dere nordpå til en overnatningog 
fredag morgen videretil den dan
ske grænse.

Fredag aften nåede de sidste i Jyl
land hjem, og man havde heref
ter på 5 dage besøgt 5 bryggerier 
og 1 maskinfabrik og kørt mel
lem 2.500 og 3.000 km. Under
vejs måtte deforskellige grupper, 
der var nedsat, lave deres rap
porter i bussen.



Disse rapporter omhandler virk
somhedsbesøgene og bringes 
hermed i Prop & Kapsel.

Rapporterne giver ikke et samlet 
overblik om vesttysk bryggeriin
dustri, og derfor er det nødven
digt at prøve at give et indblik i de 
historiske og traditionelle for
hold i tysk bryggeriindustri og 
også give et generelt indtryk af 
visse forhold i dagens bryggerin
dustri.

Studieturen gav mulighed for at 
se bryggerier af forskellig størrel
se, og det gav indblik i udviklin
gen på det produktionsmæssige 
og teknologiske niveau og på de 
beskæftigelsesmæssige / jobkva- 
lifikationsmæssige områder.
Tyskland er uden tvivl europas 
førende øl-nation.

Bryggeritraditionerne og brygge
ristrukturen går flere hundrede år 
tilbage i tiden, og der er stadig
væk 1000-1100 bryggerier tilba
ge i Vesttyskland. Langt de fleste 
ligger i Bayern, som også er det 
mest øldrikkende folk i verden. 
Der findes ingen dominerende 
bryggeri i Vesttyskland, som 
f.eks. i Danmark. De største 
bryggerier i Vesttyskland sidder 
på højest 15% af markedet.

De fleste bryggerier lever af lo
kalsalg, hvorfor bryggerierns 
størrelse og teknologiske udvik
ling er forskellig. Alligevel er der 
nogle fællestræk for den tyske 
bryggeriindustri.

Uanset om det var store eller små 
bryggerier, var produktionen 
meget høj. Kvalifikationerne 
som bryggeriarbejder var højere 
end i Danmark. Bryggeriarbej
derfunktioner var slået sammen 
med håndværkerfunktioner og 
bryggerierne havde gennem ud
dannelse - ofte af længere varig
hed - sikret sig en effektiv udnyt
telse af arbejdsfunktionerne.

Arbejdsmiljøet var dårligt
Hverken på det støjmæssige eller 
på det luftmæssige område var 
der gjort noget specielt. Flere ste
der var indeklimaet megetdårligt

med dårlig udluftning og med få 
støjdæmpende materialer.

Mange bryggerier er etableret i 
for dårlige bygninger, hvor mil
jøforanstaltninger er vanskelige 
og forbundet med store omkost
ninger.

Det vanskelige for bryggerierne 
er at etablere sig et nyt sted med 
nye bygninger. Hvis man flytter 
et andet sted hen som f.eks. uden 
for bygrænsen, mister man salg 
eller salgsmuligheder ved byfe
ster eller lignende.

Et andet forhold på det arbejds
miljømæssige område er, hvad 
vi danskere lægger megen vægt 
på, opholdsrum og kantinefor
hold. Det har stor betydning for 
det psykiske arbejdsmiljø, men 
er lavt prioriteret på de vesttyske 
arbejdspladser.

Studieturen viste, at der er klar 
mentalitetsforskel mellem dan
ske og tyske bryggeriarbejdere 
og mellem danske og tyske bryg
geriejere.

Man kan imidlertid ikke bare luk
ke øjnene og lade det være ved 
det. Grænserne i EF vil langsomt

"Kronen Brauerei", Dortmund
Tirsdag den 21. juni 1988
Rundvisning: Erich Peters, "Getränkeindustrie", og Thomas Kraus, 1. 
brygmester, "Kronen".

B.H. er fra 75/76, og den årlige 
produktion var i 1873 på 26.600 
hl. I dag er den på 1,2 mio. hl for
delt med 1,06 mio. hl på "Kro
nen" og0,14 på "Stiftsbrauerei".

Bryghus:
Eget malteri i nærheden af Køln, 
og malten bliver sejlet til Dort
mund.
Egen vandboring.

B.H. bestod af 2 brygværker, 
hvor man kører 500-700 hl pr. 
bryg med max. 101 malt pr. bryg. 
Fabrikat Ziemann, som kører 
med Siemens automatik. Kapaci
teten er 50 bryg pr. uge med ren

men sikkert forsvinde, og dansk 
bryggeriindustri skal indstille sig 
på åben og fri konkurrence.

Danmark vil med grænser til 
Vesttyskland derfor komme ud i 
konkurrenceforhold, der nød
vendiggør ændringer i dansk 
bryggeriindustri.

Det betyder ikke, at man skal ef
terligne forholdene som i Vest
tyskland, men uddannelse og 
kvalifikationer er et punkt, man 
nødvendigvis skal tage hul på 
meget hurtigt.

Det er netop på dette punkt, de 
tyske bryggerier har den klare 
konkurrencefordele, som giver 
den store effektivitet, uden at det 
betyder tilsvarende større ar
bejdsindsats.

Studieturen lærte os meget nyt, 
og det viser klart nødvendighe
den af at tage ud og se, hvad der 
sker andre steder. Det er nødven
digt at følge med i, hvad der sker 
andre steder, lære af andre, ikke 
kun for at gøre som andre, men 
lære af deres erfaringer og bruge 
de gode og kassere de dårlige.

Preben Mortensen

gøring midt i ugen. Kører fra søn
dag aften kl. 23.00 - fredag aften 
kl. 23.00, hvor bemandingen er 
172 mand pr. skift, hvor den 72 
deles med (gær)-kælderen. Den 
anden mand overvåger brygpro
cessen. Brygprocessen totalt 
incl. nedsvaling tager 11 timer, 
med et færdigt bryg hver anden 
time. Færdig urt pumpes til 
Whirlpool, og før nedsvaling 
centrifugeres urten.

Gærkælder
Gæringen starter ved 8°-10°, og 
varer ca. 1 uge. Herefter køles øl
let ned til 0°--h 10 og pumpes så ti I



CERES OG THOR:

STUDIETUR
TiL VESTTYSKLAND

10

lagerkælderen, hvor det lagres i 
min. 14 dage.

Af gærtanke har man 20 stk. à 
2.000 hl og 6 stk. à 800 hl.

Af modningstanke har man 20 
stk. à 2300 hl.

Der var 10 lagertanke à 4.000 hl, 
som var rumkølede ved 4-1°, 
derudover var der en del mindre 
lagertanke på 1800 hl til special
sorter. Ølkammen har 2 filteran
læg, hver bestående af kiselgu- 
ropslemning. Opslemningen af 
kiselgurforegår manuelt. Proces
sen er centralt styret, men kan 
dog manuelt betjenes, hvis filtre
ringen ikke kører ordentligt.

Tryktanke har man 20 af. 8 små, 
som rummer 500 hl og 11 store, 
som rummer 1160 hl.

På brygsiden er den totale be
manding 23 mænd på 3 skift, og 
alle er "Bier Brauer", som er en 
3-årig uddannelse, med 3 måne
ders skole pr. år, og resten af ti
den i praktik på bryggeriet. Til 
oplæring har man også et 10 hl 
forsøgsbrygværk, beliggende i 
byens centrum i forbindelse med 
et værtshus (Wenkertrüb).

Ølkam
Efter rengøring af tryktankene 
blev de fyldt op med vand, som 
igen blev trykket ud med kulsyre 
for at undgå ilt i tankene.
Øllet til tapperierne blev plade
pasteuriseret.

Tapperi
Man har 3 kolonner, henholdsvis 
80.000 1/2 I fasker/timen og 
30.000-40.000 33 1/2 I flasker/ 
timen samt en kombineret dåse/ 
fl. kolonne til 20.000 fl./t. Den 
kombinerede kolonne så vi dog 
ikke.

80.000 fl. kolonnen var opbyg
get af følgende maskiner: Depal- 
lettering og pallettering. Flaske- 
sorteringen var manuel. Kapsler 
på flaskerne blev fjernet automa
tisk. Kassetømmer og -fylder 
tømte 14 kasser ad gangen.

Betjeningspladser: 1 mand pas
sede pallettering, depa I lettering 
og flaskesortering. 1 mand til 
kassetømmer og kassefylder. 1 
mand til slutsortering af flaskerne 
og skyllemaskinen.

1 mand til de 2 inspektionsma
skiner, 1 mand til de 2 tappema
skiner på hver 40.000 fl/t og 2 
mand til de 2 etiketmaskiner.

Effektiviteten på kolonnerne var 
tilsyneladende helt i top. I den 
tid, vi var rundt i tapperierne, var 
der ikke ét eneste stop, men til 
gengæld var støjniveauet alt for 
højt efter danske 'forhold; Den 
andén kolonne, som vi så, der 
kørte 30.000-40.000 fl/t 33 cl/ 
1/2 I fl. varen helt igennem tradi
tionel kolonne og vil som sådan 
ikke få nogen nærmere beskri
velse. Man kører hele året i 2 
skift. Arbejdstiden for bryggeriar
bejdere er 40 timer om ugen på 
alle skift. På brygsiden er der i lø
bet af dagen 1 pause à 30 min., 
som man selv betaler, og i tappe
rierne er der 2 x 30 min pause, 
som man også selv betaler.

I den tyske industri kører man 
med 6 løngupper, og bryggeriar
bejderne ligger fortrinsvis i grup
pe 4 for de uddannedes vedkom
mende, som giver 3.000 DM pr. 
måned, og i gruppe 3 for de ufag
lærtes vedkommende, som giver 
2.700 DM pr. måned. Lønfor
handlinger sker centralt for alle 
grupper, 1 gang om året.

Uddannelse
"Bier Brauer"-uddannelsen kan 
alle modtage, når bare man har 9 
års skolegang. Uddannelsen, 
som varer 3 år, er fortrinsvis for 
de folk, som er ansat på brygsi
den. Men også folkene, som be
sætter nøgleposterne i tapperier, 
er uddannede folk.

Alle medarbejdere tildeles dag
ligt 21/2 I øl, som man kan nyde 
på bryggeriet eller tage med 
hjem, som man har lyst til.

Under sygdom udbetaler brygge
riet 100% af lønnen i de første 6 
uger, og derefter overgår man til 
den offentlige sygekasse, som 
dækker 80% af lønnen.

I produktionen er der beskæftiget 
fra 80-100 bryggeriarbejdere. 
Totalmedarbejderstaben er 430 
incl. malteri og distribution.

Produktionen fordeler sig med 
66% på flasker og de resterende 
34% på fadøl.

Produktivitet: 1.060.000 : 90 = 
11.800 hl pr. bryggeriarbejder.

Man distribuererfortrinsvistil ga
stronom-sektoren inden for en 
radius af 50 km med egne biler. 
Den øvrige distribution sker via 
ølgrossister.

Bryggeriet sponsorerer sports
klubben herunder kondirummet, 
årligt cykelløb, årlig vandretur 
samt en årlig udflugt for samtlige 
ansatte, som sidst gik til Helgo
land med 600 deltagere.

Man har 5 1 /2 uges ferie om året.

Erik Tang, Knud Malmros 
E. Sodemann, Jens Nielsen
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"Löwenbräu", München
Onsdag den 22. juni 1988

Löwenbräu blev grundlagt i 
1383, og er et af de ældste bryg
gerier i Vesttyskland.

Bryggeriet har haft flere forskelli
ge navne, men fra slutningen af 
forrige århundrede har det haft 
navnet "Aktiebräuerei zum Lö
wenbräu".

Bryggeriet har gennem årene fu
sioneret med flere bryggerier i 
München som f.eks. "Münche
ner Kindlbräuerei", "Unions- 
bräuerei Schülein og Co" og 
"Bürgerlichen Brauhaus".

Bryggeriet producerer både 
over- og undergæret øl, hvor de 
overgærede ølsorter er hvedeøl, 
en bayersk specialitet.

Vi blev budt velkommen af Arc- 
hhammer fra Kronens. Rappor
ten kan virke lidt mangelfuld 
pga., at der ikke var nogen fra 
brygqeriet med på rundvisnin
gen.

Det blev oplyst, at bryggeriet 
producerer 1,2 mio. hl om året. 
Man laver i øjeblikket også mine
ralvand på Löwenbräu, men det 
forventes, at denne produktion 
flyttes ud til et nyligt opkøbt bryg
geri, ca. 60 km fra München.

Der bliver licens-produceret Lö
wenbräu i flere lande rundt i ver
den f.eks. USA, Kina, Japan, Ita
lien og Danmark.

Löwenbräu erdet 3. største bryg
geri i München ud af 6, der har 
hjemsted her. I hele Bayern er 
derca. 1000 bryggerier. I Bayern 
drikkes der 3 gange så meget øl 
som gennemsnittet i Tyskland.

Löwenbräu overvejer at flytte ud 
fra Munchen pga. de trange for
hold, men de tør nok ikke flytte af 
frygt for at miste lokalsalg. De 
ville blandt andet ikke kunne 
sælge øl til Oktober-festen.

Vi så kun tapsiden, men det blev 
oplyst, at de har eget malteri. På 
tapsiden er der 3 flaskekolonner, 
1 dåsekolonne og 3 fustagkolon- 
ner.

Den nyeste er et blokanlæg fra 
1984, med en . kapacitet på 
60.000 fl/t. ■

Kolonnen består af følgende ma
skiner T'.; '

- Krones tappemaskine med 
120 venti ler. ,

-Toptronic 71/flaske inspek
tor.

- Toptronic etiketfhaskine.
- Lasermærkningaf mærket 

Heufet. '
- Kettner ud/ind pak, med rund

løber og 5 pakkehoveder.
- H og K skyllémaskine.
— Bohrer kassevasker.
- Kronés/kasSeakkumulering.
- Kronens transportbånd, med 

trykløs samling og skråt bånd 
til tappemaskinen.

Der var pladepasteurisering og 
steril aftapning. Bemandigen er 
på 2 personer, samt 1/2 mand til 
rengøring, han deles med den 
anden kolonne i denne hal.

Skiftetid ved skift til anden flaske
type blev oplyst til 65 min.

Man udnyttede ikke den nomi
nelle kapacitet, idet man havde 
konstateret, at ved lavere hastig
hed var effektiviteten højere.

Dette skyldes, at der er et bedre 
flow på transportørerne, og dette 
medfører færre stop.

Effektiviteten, målt over et år, var 
på 90,6 %.

Den største kolonne er et anlæg 
fra 1971, med en kapacitet på 
70.000 fl/t.

De enkelte maskiner var stort set 
af samme fabrikat som på blok
ken, men af ældre model, og det 
var ikke et blokanlæg.

På dette anlæg var der nogle de
taljer, vi lagde mærke til. Over 
flaskebåndene var der lavet en 
gangbro, således at man har 
muglighed for at rejse væltede 
flasker. Flaskesammenføringen 
før tappemaskinen var lavet som 
2 parallelle, enkelte bånd, først 
lige inden tappemaskinen blev 
disse ført sammen til et bånd. 
Der var sideakkumulering efter 
tappemaskinen. Der var pne
umatisk åbning af støjafskærm
ning. Bemandingen var på 5 per
soner plus 1/2 til rengøring.

For disse 2 kolonner var der fæl
les betjening af pal letteringsan
læggene. Inden depallettering 
blev kasserne rettet til på pallen 
af en klemmeanordning. Begge 
depalletteringsanlæggene var 
udstyret til at depallettere 2 pal
ler ad gangen. Der var automa
tisk kassesortering og dekrow- 
ning, men manuel flaskesorte
ring. Depalletteringsanlæggene 
var placeret 2 etager under ko
lonnerne.

I PROP & KAPSEL nr. 2 vil 
vi bringe slutningen af 

referaterne fra studieturen 
til Vesttyskland.
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Nye regler for A.T.B. 
og opstramning på 
A-kasse-området
I januar 1989 trådte de nye regler 
om A.T.B. (Arbejdstilbudsord
ningen) i kraft.

Der er også sket menge andre 
ting på A-kasse-området, som er 
strammet op på stort set alle om
råder inden for arbejdsløsheds
lovgivningen. Det er vedtaget, at 
arbejdsgiveren skal betale for 
den første ledige dag. Det skal 
han gøre 5 gange i 1989 og'90 til 
den samme lønmodtager, deref
ter overtager A-kassen forpligtel
sen. I første halvdel af 1991 er 
det 4 gange, arbejdsgiveren skal 
betale. Den sats, arbejdsgiveren 
skal betale, er altid den højeste, 
på nuværende tidspunkt er den 
389 kr. pr. dag.

Selv om arbejdsgiveren har be
talt den første ledighedsdag, går 
man de resterende dage i ugen 
ikke på demittendsats.

Hvis man i de sidste 13 uger, in
den man bliver ledig, har haft 
overarbejde, skal disse overar
bejdstimer påføres det første dag
pengekort (overarbejde efter 1. 
januar 1989).

Først efter brug af det opsamlede 
beløb for overtid kan der udbeta
les dagpenge.

Når vi ser på dette her, som er en 
rigtig alvorlig stramning, så skal 
vi også være opmærksom på, at 
når der tales om overtid, så er det 
ud fra den overenskomstmæssi
ge arbejdstid inden for det enkel
te fags område. Vore gennem

snits-arbejdstider er fastslået i vor 
overenskomst.

Der er også strammet op omkri ng 
søgnehelligdagsbetalingen, tidli
gere var det sådan, at man ved le
dighed kunne få udbetalt dag
penge, hvis man var ledig i et an
tal timer, svarende til en arbejds
uge før eller efter søgnehelligda
ge. Med de nye regler skal ledig
hed svarende til en arbejdsuge 
ligge før søgnehelligdagen.

Om selve A.T.B.-ordningen er 
det svært på nuværende tids
punkt at sige så meget, da vi end
nu ikke har fået regler og bekend
tgørelser; især inden for »rådig
hed« er vi på »Herrens mark«; 
det er direktoratet vist også.

Derer lagt op til, at de ledige skal 
til flere samtaler på A.F.-konto
ret. Den første samtale skal finde 
sted allerede efter 3 mdr. Der 
skal være mulighed for udannel
se, hvis det ønskes, og man skal 
som hidtil have jobtilbud, hvis 
man ikke ønsker uddannelse.

Rådighedsvurderingen af en en
kelte skal ske meget oftere end 
før, og den skal foretages af A- 
kassen. Her ligger der som tidli
gere nævnt ingen regler endnu.

Om uddannelser kan siges, at 
der skulle være tilbud, så beho
vet kan dækkes. Behovet er be
regnet ti I 2000 uddannelsesplad
ser i 1989, men »en fugl« har al
lerede sunget om, at det ikke kan 
opfyldes.

1989 er et overgangsår for de nye 
regler, og mange ledige vil des
værre nok komme i klemme i sy

stemet. I vor A-kasse vil vi gøre 
alt, hvad vi kan, for at vore ledige 
slipper igennem uden skrammer.

Vi vil opfordre alle ledige og især 
de, der falder for retten til dag
penge i 1989, ti I at gå på AF-kon- 
toret og tale om uddannelse.

Hvis AF-kontoret og den ledige 
kan finde et uddannelsestilbud, 
der tilgodeser den lediges ønsker 
og behov, kan AF-kontoret ind
stille, at den ledige kan få den 
uddannelse, også selv om dag
pengeretten er ophørt. I perioden 
frem til uddannelsesstarten kan 
dagpengeperioden forlænges. 
Der er dog følgende betingelser, 
som skal opfyldes.

1. Man skal have søgt og været 
optaget til uddannelsen in
den udløbet af dagpengeret
ten.

2. Den uddannelse, man søger, 
skal dække arbejdsmarkeds
behovet og ikke være beretti
get til SU.

3. Uddannelsen skal være ind
stillet af AF.

Det er en ordentlig mundfuld at 
sluge. Den borgerlige regering 
har rigtigt strammet grebet om 
vore ledige. Vi må være glade 
for, at de ikke fik alle deres øn
sker gennemført denne gang. Vi 
har jo desværre erfaring med, at 
de forsøger igen og igen, så an
grebene på arbejdsløshedsforsik
ringen og dermed de ledige er 
sikkert ikke stoppet her.

Vi børvippe dem af pinden-hel- 
lere i gårend i morgen.

Jytte Hansen



KONSULENT 
AFDELINGEN

Nærmere om 
arbejdsskader
I P&K nr. 8 og 101988 har vi bragt ek
sempler på arbejdsskader. Vi slutter 
her med nogle facts om erstatnings
mulighederne.

9. Sikringsstyrelsens erstatninger 
er latterligt små

Samtlige, der udsættes for en længe- 
revarig sygdomsperiode, må indstil
le sig på en alvorlig nedgang i ind
tægten.

Sagt på en anden måde: Den maksi
male erstatning for at miste 100% af 
sin erhvervsevne udgør 80% af den 
normale løn. Erhvervsevnetaberstat- 
ningen svarer således som hoved
princip til sygelønnen.

Problemmet er bare, at der skal me
get til at få tilkendt 100% tab af er
hvervsevne.

Typisk siger Sikringsstyrelsen, at 
man kun har tabt 25% af sin er
hvervsevne og følgelig kan man kun 
få 25% af den maksimale erhvervs
taberstatning.

Det kunne vel også være nogenlun
de rimeligt, hvis man bare kunne ud
nytte de resterende 75%'s erhvervs
evne. Men hvem vil anættte en 47 
årig forhenværende bryggeriarbej
der, der iøvrigt ikke kan løfte og skal 
have en speciel stol til at sidde på?

Får man tilkendt de 25%'s erhvervs- 
evnetaberstatning og står man uden 
job, så må man hente resten af sin 
indtægt ved at kommme på førtids
pension og den udgør bestemt ikke 
80% afens normale indtægt.

Oveni erhvervsevnetab-erstatn in
gen vil man ofte få en mén-erstat- 
ning, som gives f.eks. hvis man mi
ster førligheden i en hånd. Dette be
løbskal ikke erstatte en indtægtsned
gang, men kompensere for det mén, 
man lider ved at være handicappet.

Beløbet afhænger igen af en %-be- 
regning, hvor der typisk giver 15- 
20% mén-erstatning for et mén, i 
form af delvis mistet førlighed i en 
hånd.

Beløbet udbetales normalt på én 
gang og afhænger af den tilskade
komnes alder og køn.

F.eks. svarer et 10%'s mén til en 40 
årig til ca. kr. 30.000 udbetalt på en 
gang.

Disse kr. 30.000 i mén-erstatning 
forslår altså ikke langt, hvis ens øvri
ge indtægter er halveret.

Der er således ikke meget at komme 
efter, hvis man kommer til skade og 
må holde op med sit arbejde.

Man får en bedre dækning, end hvis 
man »blot« må holde op og gå på 
førtidspension, men man vil langtfra 
få økonomisk dækning til at fortsætte 
på den levestandard, man havde før 
sin tilskadekomst.

Og så skal denne nedgang i økono
miske muligheder ses oveni, at det 
næppe er for sjov man må opgive sit 
arbejde.

De mange daglige problemer med 
ikke at være i orden, forværres vel 
ofte af ikke at have nogen ordentlig 
økonomi.

Det naturlige og rimelige havde selv
følgelig været, at få dækket 100% af 
sin normale indtægt, og dér oveni få 
en erstatning for de mén, som ska
den giver.

Men det er der (endnu) ikke politisk 
vilje til i dette samfund.

10. Det tager tid - lang tid

Kommer man ud for en ulykke eller 
erhvervssygdom med længerevaren
de konsekvenser f.eks. i form af mi
stet førlighed og man må opgive sit 
normale arbejde og evt. må holde 
helt op med at arbejde - så er man i 
klemme.

Men man er desværre ikke blot i 
klemme økonomisk. Det er for man
ge en meget alvorlig psykisk belast
ning at skulle gå i flere år og vente på 
en afgørelse af, i hver høj grad man 
skal være handicappet og ens øko
nomi skal slås istykker.

For en »simpel« tilskadekomst der 
giver grundlag for at få en ménerstat- 
ning, men hvor man alligevel kom
mer tilbage til sit gamle job, kan Sik
ringsstyrelsen klare sig med en sags
behandling på et års tid. Er det der
imod mere kompliserede sager, er 
det f.eks. en erhvervssygdom kom
mer sagsbehandlingen oftest på et 
par år før man når frem til en afgørel
se.

Anker man så en afgørelse kan der 
let gå et år ti I før sagen endel igt afgø
res. I al den tid flyttes sagen rundt 
mellem forskellige sagsbehandlere. 
Den tilskadekomne indkaldestil un
dersøgelser hos speciallæger, hvor 
der ofte er lang ventetid. Arbejdsgi
veren skal have tid til at udtale sig 
o.s.v.

Endel ig kan det ske at vi som forbund 
kommer sent ind i en sag og må bede 
om udsættelse fordi vi selv vil lave 
supplerende udtalelser.

På samme måde er det når vor advo
kat rejser krav om løntab og svie og 
smerte. Først skal der indhentes en 
række udtalelser fra forskellige in
stanser, så skal kravet rejes over for 
arbejdsgiveren og forsikringselska
bet. Her kan der let gå et et par må
neder før vi får et klart svar om man 
vi I anerkende sit ansvar og betale det 
krævede beløb.

Siger arbejdsgiveren eller forsik
ringsselskabet nej skal sagen for en 
domstol og her vil der typisk gå ca. et 
halvt år før sagen kommer for.

Vi arbejder kraftigt på at nedsætte 
sagsbehandlingstiden, men stadig 
kan det i sværere sager tage op til et 
år før advokaten kan meddele, at nu 
er sagen afgjort.

For langt de fleste tilskadekomne vil 
der altså være en alt for lang periode, 
hvor man ikke kender sin økonomi
ske situation.

Det bedste og eneste råd, der er at 
give er at rykke. Kontakt forbundet 
og spørg hvordan sagen går. Ring til 
sikringsstyrelsen mindst en gang om 
måneden og hør hvordan det går 
med sagen. Når man viser personlig 
interesse i sin sag kommer den øverst 
i bunken og derved måske hurtigere 
igennem systemet. 13
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P&K bringer her et brev 
fra Torben Olsen, 
Bryggeriarbejdernes 
Fagforening, København

Foranlediget af min afgang den 
8. december 1988 fra Bryggeri
arbejdernes Fagforenings ledelse 
og dermed også fra hovedbesty
relsen føler jeg det vigtigt og rig
tigt at informere hovedbestyrel
sen om årsagen til min afgang.

Det vil være for meget her og nu 
at referere til, hvad der er sagt og 
skrevet i Københavns afd. siden 
hovedbestyrelsesmødet den 24. 
juni 1987, hvor jeg stemte for en 
sammenslutning med Hotel- og 
Restaurationspersonalet Fagfor
ening og Gastronomernes Lands
forbund, og frem til vores gene
ralforsamling den 26. november 
1988.

Kort fortalt har min stilling til 
sammenslutningen afstedkom
met mange ting, lige fra grænse
løs irritation, også i daglig ledel
se, til slet skjulte trusler om, at 
jeg ville blive fjernet fra min post 
som kasserer i København. Det 
sidste lykkedes som bekendt på 
vores generalforsamling den 26. 
november 1988.

Den københavnske afdeling har 
altid i den tid, jeg har været fag
ligt valgt, påberåbt sig at forsvare 
medlemsdemokratiet.

Desværre bestod demokratiet 
ikke sin prøve den 26. november 
-112 medlemmer ud af ca. 2700 
mente, min stillingtagen til sam
menslutningen var så (u)demok- 
ratisk, at jeg skulle fjernes.

Jeg har for øvrigt sidenhen, efter 
min tilbagekomst til Tuborg (på 
Carlsberg ville man ikke genan
sætte mig p.gr.a. mine faglige 
holdninger), erfaret, at op til flere 
fagligt valgte har stemt anderle
des end den på bjerget hersken
de mening. Så nu går jeg og spør
ger mig selv, om det får de sam
me konsekvenser for disse, som 
det fik for mig.

Til sidst vil jeg ønske for Forbun
det, at de mange opgaver, der fo
restår, løses i overensstemmelse 
med medlemmernes ønsker og 
krav. Vel kan der være uenighe
der om konkrete opgaver, og det 
er da OK, men når en ur-afstem- 
ning blandt medlemmerne har 
afgjort en given sag, må, vi alle 
rette os efter resultatet. Gør man 
ikke det, mister vi som medlem
mer tilliden til valgte kammera
ter, og netop denne tillid er vigtig 
og en del af den drivkraft, der 
skal til for, at medlemmerne fort
sat kan bevare troen på, at med
lemskab afen faglig organisation 
ikke er en sur pligt, men en glæ
de og nødvendighed i den fort
satte kamp for bedre løn- og ar
bejdsvilkår på vore arbejdsplad
ser. Dette gælder naturligvis 
også, når vi taler samarbejde og 
sammenslutning med andre or
ganisationer.

Jeg skal også huske et tillykke til 
Forbundet og dets medlemmer 
for vores tilslutning til sammen
lægningen med Gastronomer og 
Hotel- og Restauration. Det er 
stadig et godt forhandlingsresul
tat, der nu skal udmyntes i prak
tisk arbejde, og jeg er sikker på, 
at Forbundet vil bidrage til et 
konstruktivt arbejde til gavn for 
medlemmerne. Jeg vil ønske alle 
god arbejdslyst.

Med kammeratlig hilsen 
Torben Olsen
p.t. Fustagetapperiet, Tuborg

Sig din 
mening

I Prop & Kapsel nr. 10 angriberet 
antal medlemmer fra Sjælland 
Falster Kredsen Depotklubben i 
København for flere ting, som de 
ingen belæg har for at kritisere os 
for.

For det første må man vel kunne 
forlange afjer, når I vil kommen
tere en debat, at I så gennemlæ
ser de indlæg, der er kommet, og 
at I i det mindste kun angriber 
personer for udtalelser frembragt 
af dem.

I skriver bl.a.: »Vi vil samtidig 
give vor fulde støtte til forbunds
formand Preben Mortensen i den 
af Københavns Afdelings De
potklubs beskyldning om den 
svære sygdom«. Det er selvfølge
lig ædelt af jer, at I vil støtte for
bundsformanden, såfremt han 
måtte lide afen svær sygdom, al 
ære og respekt for det.

Depotklubben har imidlertid 
ikke i Prop og Kapsel udtrykt os 
om, hvorvidt vor forbundsfor
mand led af »paranoia« eller ej. 
Det var et medlem fra Distributi
onen Tuborg.

Havde /gjort jer den ulejlighed at 
læse teksten i Keld Flintø's ind-

Sig din 
mening



læg og prøvet at forstå den, ja, så 
havde I også opdaget, at han et 
sted i teksten skriver »som tidli
gere depotarbejder«.

Det er klart, at såfremt I har læst 
alle indlæggene på samme man
gelfulde måde, ja, så har I svært 
ved at forstå, hvad det drejer sig 
om.

Det viser den sidste bemærkning 
i kommentaren da også med al 
tydelighed; her opfordrer I til, i 
stdet for diverse beskyldninger, 
så at diskutere mere faglige pro
blemer til gavn for vores med
lemmer.

Hvis fyring, og efter vor opfattel
se uberettiget fyring, af en faglig 
aktiv kammerat og sikkerheds
repræsentant ikke er faglige pro
blemer, hvad er så.

Alligevel afholder / jer ikke fra at 
komme med beskyldninger, og 
endda efter vor bedste overbevis
ning urigtige beskyldninger om, 
at det ikke er første gang, at de
potarbejderne i København har 
udhængt forbundsledelsen of
fentligt.

Vi har, såvidt vi erindrer, aldrig 
før i klubbens historie hverken i 
pressen, Prop og Kapsel eller an
dre offentlige publikationer an
grebet Forbundet eller dets for
mand. Vi går imidlertid ikke ud 
fra, at Prop og Kapsel kun er til 
rosende ord. Enhver ting til sin 
tid.

Når og hvis I vil gennemlæse tek
sten en gang til, vil I også finde 
grunden til, at debatten er kom
met frem i Prop og Kapsel, og I vil 
måske også bedre forstå vore 
problemer.

Med venlig hilsen 
Depotarbejderne i København 
På bestyrelsens vegne 
Henning Steffensen

Vi har modtaget...
. . . et par ord om den påtænkte 
udskydelse af 1 times arbejds- 
nedsættelsen, vi har forhandlet 
os til.

Hvis dette bliver aktuelt, hvad 
f......, søren, er vores forhand
lingsresultater så værd, når de 
bare kan stryges med et penne
strøg. Jeg ved da godt, hvad der 
sker, hvis vi fra B-siden bryder 
overenskomsten.

En anden ting er, at man så oven 
i købet forlanger en O-løsning fra 
A-siden trods det, at man flere 
steder, i hvert fald på Wiibroe, 
som godt nok ikke er verdens 
navle, men der er der igen rekor
doverskud. Jeg mener, at der er 
et gammelt ordsprog, som siger, 
at »når det regner på præsten, så 
drypper det på degnen«.

Med hensyn til O-løsningen påst
år A-siden, at det større over
skud, som dette vil give dem, vil 
betyde flere investeringer og 
større beskæftigelse.

I må undskylde; jeg tror sgu ikke 
på dem.

Det kan godt være, der bliver in
vesteret noget i nye maskiner, 
men det er da ikke noget, der 
kommer os til gode, tværtimod, 
vi ved jo allesammen, at de mo
derne maskiner betyder mands
kabsreduceringer; vi har jo mær
ket det på vores egne kroppe.

Forstå nu ikke dette, som om jeg 
er totalt modstander af ny tekno
logi; vi hverken kan eller skal 
stritte imod udviklingen, men vi 
skal tænke over, hvad vi går med 
til, og jeg mener, at vi også har 
krav på en bid af kagen, der er så- 
mænd nok til arbejdsgiverne alli
gevel.

En ting er sikker, vi skal se at 
komme igang med vores videre
uddannelse som en slags mel
lemteknikere, der kan glide ind 
og klare andre funktioner end 
dem, vi bestrider i dag, når først 
maskinerne stårder-ogde kom
mer, vær vis på det - så er det for 
sent.

Altså, lad os komme i gang med 
de uddannelser, jo før jo bedre.

Rolf Thomsen
Wiibroe

Mærkedage

MARTS
Tuborg
25 års jubilæum
16. marts
Kai Rich. Simonsen 
Rosendalsvej 4 
Øsemagle, 4600 Køge

Carlsberg
40 års jubilæum
7. marts
Frede Robert Jespersen 
Høsterkøbsgade 17, 1 .tb.
2200 København N

25 års jubilæum
10. marts
Keld Otto Andersen 
jerichausgade 76, 4. tv.
1777 København V

40 års jubilæum
30. marts
Jørgen Bent Nielsen 
Langagervej 16, Himmelev 
4000 Roskilde

Albani
25 års jubilæum
4. marts
Jørgen juul Jensen
Asser Rigs Vej 7, st.tv.
5000 Odense C

25 års jubilæum
16. marts
Finn Peter Kleiner 
Odensevej 25 
5540 Ullerslev
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(Forventning, 1975)
Walter Habdank

Natten er omme, det er blevet lyst. 
De, der har danset i byen, danser 

ikke mere. 
De, der fortvivlet har søgt ly, har forladt 

det igen.

De elskende er gået hver 
til sit.

De, der døde i angst 
denne nat, har stridt færdigt. 

Men fangerne sidder bag 
deres gittervinduer.

De grædende er måske endnu 
ikke holdt op at græde. 

De trætte må gå til arbejde. 
Himmelen over byen er tom, 

til venstre ser man 
månens spejl.

Hvad venter disse 
mennesker på?

Er de bange? Hvem er de? 
Det er dig og mig.

Der er så meget, 
der kan gøre mennesker 

forvirrede, små og bange.
Der er så meget, 

der truer og gør os usikre. 
Og alligevel tør vi håbe 

og vente.
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Det indre Marked
I juni måned d.å. vil regeringen fremlægge deres økonomiske plan for 
Danmarks overgang til Det indre Marked.
Regeringen skal med sin økonomiske plan løse en lang række proble
mer, som ikke mindst skal tage hensyn til det danske erhvervslivs kon
kurrenceevne.
Om det lykkes for regeringen at få sat skik på Danmarks økonomiske 
problemer afhænger ikke af, om regeringspartierne kan blive enige, 
men om regeringen vil lægge planer frem, som kan danne grundlag for 
et bredt samarbejde i folketinget.
Det er næppe sandsynligt, at det vil lykkes for regeringen at lægge en 
økonomisk plan frem, som vil skabe det brede politiske grundlag for et 
samarbejde hen over midten i dansk politik.
Regeringen har 4 væsentlige punkter, som skal falde på plads inden åb
ningen af Det indre Marked.
1. En tilpasning af moms og afgifter i forhold til de øvrige EF lande.
2. En skattereform med lettelser i de direkte skatter som kompensation 

for manglende lønstigninger.
En skattereform for erhvervslivet, der skal lette virksomhedernes 
konkurrenceevne ved nedsættelse af selskabsskatten og bortfald af 
272% arbejdsgiverafgifter.

3. En finanslov, der skal finde ertatning for de manglende indtægter 
ved tilpasning af moms og afgifter, og som samtidig skal hindre skat
telettelserne medfører et øget forbrug.

4. En økonomisk reform, der fjerner underskuddet på betalingsbalan
cen og som påbegynder en nedbringelse af Danmarks meget store 
udlandsgæld.

Regeringspartierne er meget uenige i hvilke midler, der skal tages i an
vendelse for at løse Danmarks økonomiske problemer.
Nogle ministre mener ikke, at Danmark behøver at tage moms og af
giftsharmoniseringen højtideligt, da man ikke når at gennemføre Det 
indre Marked inden 1993, men at man i stedet skal se på skattelettelser 
til befolkningen og erhvervslivet.
Andre ministre mener, at der overhovedet ikke er råd til skattelettelser, 
da staten i forvejen skal finde løsninger for det tabte provenue ved til
pasningen af moms og afgiftsharmonisringen i forbindelse med Det 
indre Marked.
6'/2 års erfaringer med den borgerlige regering viser klart, at uanset 
hvilke løsninger man vil fremkomme med, vil det fortsat være på be
kostning af det danske velfærdssystems vigtigte bastioner, de sociale, 
sundheds- og uddannelsesmæssige områder.
Uanset, hvor meget eller lidt man opnår ved overenskomstforhandlin
gerne i 1989, vil vi sikkert hurtigt erfare, at den borgerlige regering in
gen skrupler vil have for at inddrage disse forbedringer.
Der er ingen sammenhængende økonomisk plan i regeringens politik, 
og det er tvivlsomt, om der kommer det.
Et tegn på, at regeringen er ved at opgive at regere, er statsministerens 
udtalelse om, at man måske skal have en vejledende folkeafstemning 
om skattelettelser.
Naturligvis vil alle have skattelettelser, det er bare ikke alene det, der 
er spørgsmålet; det afgørende er, hvad skal den danske befolkning ofre 
for at få skattelettelser.
Netop her går skillelinien mellem regeringen og de borgerlige partier 
og oppositionen bestående af Socialdemokratiet og SF, og vi må håbe 
og forlange, at arbejderpartierne fastholder denne skillelinie.

Preben Mortensen



Nicaraguas bryggeri
arbejdere har det svært
Tekst og foto: Jens Sørensen og Niels P. Pedersen, Maj Press

I den lille mellemamerikanske 
stat Nicaragua er der blandings
økonomi. Da sandinisterne over
tog magten fra det blodige Somo- 
za-diktatur i 1979, blev den tidli
gere diktators ejendom nationa
liseret. De øvrige virksomheder 
forblev på private hænder. Inden 
for bryggerisektoren findes der i 
dag to bryggerier. Det privateje
de Tona står força. 35% af ølpro
duktionen i landet. Resten bliver 
lavet på Victoriabryggeriet, som 
er et resultat af sammenlægnin
gen, efter revolutionen, af flere 
små Somoza-ejede bryggerier og 
et par privatejede bryggerier. Det 
betyder, at Victoria i dag er en 
mix-virksomhed, hvor staten ejer 
85% og 15% er på private hæn
der.

Faglig organisering
Eduardo Gonzales, formand for 
fagforeningen på Victoria, for
tæller: "Herpå Victoria eralle ar

bejdere organiseret i den lokale 
virksomhedsfagforening, der er 
medlem af den sandinistiske 
landsorganisation CST. Vores 
bestyrelse består af 7 medlem
mer, og vi holder møde to gange 
om måneden. Her på virksomhe
den lægges der vægt på et godt 
samarbejde mellem ledelse og 
arbejdere. Så en gang om måne
den afholdes der møder i alle af
delingerne, hvor planerne for 
produktionen diskuteres, og der 
er mulighed for at tage proble
mer op. Men hvis nogen af kolle
gerne har sager, som de hellere 
vil have fagforeningen til at tage 
op, så kan det også lade sig gøre, 
da vi fra fagforeningsbestyrelsen 
holder møde med ledelsen ca. 
hver 14. dag."

Op til 60 timer ugentlig
På Victoria arbejdes der i døgn
drift. Der arbejdes på tre forskel
lige slags skift. Et fast daghold,

der arbejder fra 9-17.30, man
dag-lørdag. Nathold, der arbej
der 4 dage fra 18-6 og skifter hver 
anden uge med det tilsvarende 
morgenhold, der arbejder fra 6- 
18.

"Af hensyn til produktionen er 
der af og ti I brug for, at nogle kol
leger arbejder mere, helt op til 60 
timer ugentlig. Men det er altid 
frivilligt, og de får selvfølgelig ek
stra betaling for det," forklarer 
Eduardo.

Gratis mad
En bryggeriarbejder tjerner i gen
nemsnit ca. 34.000 Cordobas 
om måneden (ca. 380 kr.). I for
hold til arbejdere i andre bran
cher er det en god løn i dagens 
Nicaraua, men det kan være 
svært nok endda at få den ti I at slå 
til selv til de mest dagligdags for
nødenheder.

"Når man ser på vores lønninger, 
skal man også tage i betragtning, 
at vi alle får to gratis måltider 
hver dag," forklarer Eduardo. 
Han fortæller også, atfagforenin- 
gen har fået gennemført, at virk
somheden har oprettet en butik, 
hvor arbejderne billigt kan købe 
dagligvarepakker med f.eks. 
bønner, ris, olie m.m. Desuden 
er der i forbindelse med brygge-



riet en sundhedsklinik, hvor ar
bejderne og deres børn gratis kan 
modtage lægehjælp og desuden 
få tøtte til høreapparater og bril
ler.

Sikkerhedsproblemer
Martha Orozco, sekretær i fag
foreningen er meget optaget af 
arbejdsmiljøet på Victoria. Hun 
fortæller, at der er mange skære
skader i tapperiet på grund af 
manglende sikkerhedsudstyr. 
"Der er altfor megen støj i tappe
hallen. Det ødelægger hørelsen 
og giver folk hovedpine, infiltra
tioner og psykiske problemer. 
Men i vores nuværende situation, 
her i landet, er der simpelt hen 
ikke råd til de nødvendige inve
steringer for at nedbringe støjni
veauet. Ja, der er ikke engang 
ressourcer til hørepropper eller 
høreværn."
Et andet problem, Martha fortæl
ler om, er i lagringskældrene, 
hvor temperaturen er nede på 5- 
10 grader C. For nicaraguanerne 
er det ren arktisk kulde, og der er 
ikke tilstrækkelig med termotøj. 
De få dragter, der findes, er 
skænket af enkelte udlændinge, 
der har besøgt bryggeriet.

"Det er den solidariske hjælp, vi 
får fra ulandet, der er med til at få

os til at tro på fremtiden," slutter 
Martha fortrøstningsfuldt.
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På Nicaraguas største bryggeri 
"Victoria", der ligger i udkanten 
af hovedstaden Managua, er fro
kostpausen ved at være forbi. En 
gruppe arbejdere fra tappehallen 
ligger på en cementsokkel i skyg
gen i et hjørne af gården. Froko
sten fordøjes. Der var ingen brok 
over maden i dag: ris, bønner, 
salat, en majstortilla og et stykke 
halvsejt oksekød. Og frit valg 
mellem grønsagssuppe og me
lonsaft med isterninger. En hund, 
som har listet sig ind i den anden 
ende af gården, er den eneste, 
der ikke sover. Den slubrer veltil
pas middagsresterne i sig.

Fra Bounty-land 
til bryggeriet
Det er efterhånden nogle dage si
den, at vi ankom til Sandinoluft- 
havnen i Managua. Det første 
kulturchok har lagt sig. Vi er ble
vet inviteret indenfor på det stør
ste af Nicaraguas to bryggerier, 
Victoria, der har 700 ansatte og 
en produktion på godt og vel 5 
mio. flasker om måneden.

Sammen med Eduardo Gonza
les, formanden for den sandini-

stiske fagforening på bryggeriet, 
bliver vi mødt med en utrolig 
venlighed og gæstfrihed i alle af
delinger.

Her på dagholdet arbejdes der 
48 timer ugentlig fordelt på 
ugens første seks dage. En del fri
villige arbejder dog helt op til 60 
timer ugentlig. Værs'go' og spis!

Flere gange under besøget i tap
pehallen får de 35 graders fugtige 
varme os til at tænke længsels
fuldt på dagene i den lille fisker
landsby Casares. Blot 80 km her 
fra Managua med udsigt over 
Stillehavet. Et Bounty-land om
kranset med palmer. Her kastede 
vi os flere gange om dagen i de 
halvanden meter høje bølger. 
Om eftermiddagen landede de 
lokale fiskere deres fangst - sæk
kevis af fisk, rejer og hummere 
blev hevet i land af landsbybebo
erne... Men vi befinder os stadig 
midt i tappehallens 95 dB.

Her er mange problemer
Eduardo forklarer igennem lar
men, at tappekolonnen er af tysk

(fortsættes side 10)



CERES OG THOR:

STUDIETUR
TIL VESTTYSKLAND

6

I juni 1988 var ledere og bryggeriarbejdere fra Jyske 
Sryggger'er samt forbundsformanden på en studietur til 

Vesttyskland for at studere den vesttyske 
bryggeriindustri.

I PROP & KAPSEL nr. 1 bragte vi første del af referaterne 
fra denne studietur - her følger så sidste del.

"Löwenbräu" München
Onsdag den 22. juni 1988

Kolonnerne
Kapaciteten var henholdsvis på 
200, 190 og 175 fustanger i ti
men med i alt 14 tappegader. 
Man brugte 50 I fustager.

Tappeprincippet var det såkaldte 
"volumetrisk fyldning" dvs., at 
ølmængden blev målt ud ved 
hjælp af en magnetisk flowmå- 
ler. Fyldekontrollen varen Barry 
Wehmiller gammastrålig (imex 
gamma 101). Der var automatisk 
hættepåsætni ng og fass fix eti ket- 
tering direkte på fustagen.

På tomgodssiden var der auto
matisk aftræk af hætte.

Helhedsindtrykket af bryggeriet 
var blandet. Tapperiet var noget 
særpræget, idet der var produk
tion i 6 etager, f.eks. depallete- 
ring 2 etager underjorden til tap
pesteder 4 etager over jorden. 
Dette giver nogle meget lange 
transportveje for både kasser og 
flasker, hvilket er uhensigtsmæs
sigt.

Hele produktionen var overvåget 
af kameraer, og der var monito
rer placeret på centrale punkter i 
alle afdelingerne, således at alle 
kunne følge med og se, hvor der 
evt. var stop.

Støjniveauet var meget højt og 
der var tilsyneladende ikke fore
taget foranstaltninger til at ned
bringe støjen.

Ventilationen var meget dårlig i 
alle afdelinger. Bygningskon-

Hofbrauhaus ved München
onsdag den 22. juni 1988

Vi blev modtaget af projektleder 
Kurt Stenger og af leverandøren 
til Steinecker brygværk og -filter, 
ing. Jens Voigt.

Det nye "Hofbrauhaus" ligger 
ca. 20 min. kørsel fra München, 
nær lufthavnen, og er under op
førelse. Bryggeriet ejes af den 
bayerske stat. Derfor må brygge
riet af konkurrencemæssige hen
syn maksimalt producere 
250.000 hl pr. år til det inden
landske marked. Hvis der kan 
skabes en eksport, vil produkti
onen kunne øges. Produktionen 
vil starte gradvis ca. 1/8 1988. 1. 
etape vil være ibrugtagning af af- 
tapperi, 2. etape er opstart af fil-

struktionen vil gøre det meget 
vanskeligt at kunne etablere or
dentlige miljøforanstaltninger. 
Trods disse ting fungerede visse 
af tapperianlæggene tilsynela
dende meget effektivt.

Gruppen vurderede, at brygge
riets reelle problem fremover vil 
være de trange forhold, der vil 
give vanskeligheder med at inve
stere i nye produktionsanlæg og 
bedre miljøforhold.

På virksomheden var der i alt an
sat 80 til 100 i produktionen og 
23 på brygsiden.

Efter rundturen gik vi på Löwen- 
bräu's egen restaurant, "Löwen
bräu Keller", og spiste frokost.

På gruppens vegne
Kim Jørgensen

trering, og 3. etape er opstart af 
bryghus. I den mellemliggende 
tid til bryghusopstart vil man 
transportere øl fra det gamle 
bryghus i centrum af München.

Kraft og energi
Bryggeriet har egen vandboring, 
hvor der pumpes fra en ca. 36 m 
dyb brønd. Man pumper vandet 
til et vandbehandlingsanlæg 
(ionbytteranlæg), hvorefter dette 
opvarmestil henholdsvis 105°og 
95°, som bruges til opvarmning i 
de øvrige processer. Dette sy
stem kaldes et hedtvandsanlæg.

Med hensyn til el-kraft har man 
ved evt. strømsvigt og i spidsbe-



lastninger egen generator, som 
kører på flydende gas eller natur
gas.

Alt spildevand opsamles og ne
utraliseres med dels gæringskul
syre eller røggas til en pH på 7.

Der anvendes kølekompressorer 
med direkte ammoniakfordamp
ning til rum og tankkøling og gly- 
colkølingtil div. pladevekslere.

Bryghus, gær- og 
lagerkælder
I forbindelse med det nye byggeri 
er der ikke etableret malteri, men 
malt bliver leveret til siloanlæg
get i lastvogne. Malttransportsy
stemet er mekanisk. Tørforma
ling med maltkonditionering 
med 40° varmt vand. Bryggpro- 
cessen er 2 dekoktionsmetode, 
med 2 mæskkedler.

Kurt Stenger oplyste, at brygstør
relsen var 250 hl med en max. 
maltmængde på 4600 kg. Man 
kan max. brygge 8 bryg pr. døgn. 
Hvad der var interessant var, at 
alle kedler blev fyldt fra bunden 
for at undgå iltoptagelse.

Anlægget havde automatisk 
humledosering. Mæskekarrene 
var opvarmet med hedt vand fra 
dels bund og sider, hvorimod 
man på urtkedlerne har extern 
koger, hvor man ved kondense
ring af emmen opnåede en ener
gibesparelse på 20-30% i forhold 
til traditionel opvarmning. Efter 
nedsvaling ville man overrasken
de nok installere et pladefilter til 
fjernelse af kold trub. I gær- og 
lagerkælder var der 48 cylindro- 
koniske tanke (combitanke), 
men man kørte en traditionel 
gær- og lagringsproces. Alle pro
cesser i bryghus, gær- og lager

kældre styres fra samme styretav
le.

På filterlinjen var der buffertank, 
horisontalt filter, PVPP-stabilise- 
ringsfilter og igen buffertank.

PVPP stabiliseringsfilter er med 
fuld regenerering.

Opslemningsbeholder til kisel- 
gur betjenes manuelt. Den brug
te kiselgur slynges, så den kan 
køres tør ud i containere. Alle 
tryktanke er indbygget med be
tjeningsarmaturer, der var ført ud 
fra selve tryktankrummet.

Aftapperi
Tapperiet er en 26.000 fl/t kolon
ne. Flaskestørrelsen er 0,5 I eller 
0,33 I. Palletering-og depallete- 
ringsmaskinerne af fabrikat Kett
ner. Ligeledes ind- og udpakker
maskine er Kettner.

I tapperiet er der opstillet et del
vist udbygget blokanlæg. Etiket- 
maskinen er separat.

Kolonnen er lagt ud til at skulle 
køre eksportforpakninger.

Brauerei Bischofshof
torsdag den 23. juni 1988

Brauerei Bischofshof er belig
gende i Regensburg, der er en by 
med 135.000 indbyggere. Deter 
en meget smuk, gammel by, be
liggende ved Donau. I alterder4 
bryggerier i Regensburg, hvoraf 
Bischofshof er det næststørste.

Brauerei Bischofshof har sin op
rindelse fra anno 1649 og har 
gennemgået mange ombygnin
ger, hvilket giver sig udtryk i et

Der er gjort plads til at installere 
tunnelpasteur til evt. eksport, 
hvorimod flaskeøllet skulle pla
depasteuriseres til hjemmemar
kedet.

Fadølskolonnen var bygget med 
en 3-strenget anlæg, kapaciteten 
på 150 fustager/t. Sorti mentsfor- 
delingen var 40% fadøl, 60% fla
sker. 5% var træfade på 100 og 
200 liter. Endvidere var øllet på 
træfadene upasteuriseret. Disse 
træfade vil på et senere tidspunkt 
udgå af produktionen.

Konklusion
Besøget på Hofbrauhaus var no
get uoverskueligt, da det var en 
byggeplads, vi var på, med man
ge håndværkere; men det var 
helt tydeligt, at der var tale om et 
prestigebyggeri/-bryggeri, der 
blev opført. Da bryggeriet - som 
tidligere nævnt - er statsejet, 
kunne vi ikke få oplysninger ved
rørende bemanding, lønforhold 
o.lign.

B. Høgh Hansen, Allan Nielsen, 
Vivi Hornbæk, Per Sørensen

ældre bryggeri tilpasset nutidige 
forhold i teknisk henseende, — 
dog med et ydre nostalgisk præg. 
Ejer: Den katolske Kirke.

Udover Bischofshof i Regens
burg findes yderligere en afde
ling ca. 30 km uden for byen, der 
producerer 30.000-35.000 hl 
om året. Denne produktion kø
res med tankvogn til Regens
burg, hvor det bliver filtreret og 7
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tappet. Samlet årsproduktion: 
200.000 hl.

Brygmester Christian Beer, kon
sulent ved Steinecker, fremviste 
filtreringsanlæg og ølkam, som 
specielt adskilte dette bryggeri 
fra andre tyske bryggerier.

Chr. Beer har konstrueret et nyt 
fuldautomatisk horisontalt filte
ranlæg, type ES 1 30, som blev ta
get i brug i 1985.

Desuden blev vi vist rundt af 
brygtekniker P. Bosche (andreaf
delinger).

Hovedformålet med besøget var 
at besigtige den nye ølkam (taget 
i brug i 1988).

Bryggeriet beskæftiger i alt 145 
personer, heraf 35 i produkti
onen incl. håndværkere.

8

Produktion
- 3 lyse sorter øl
- 3 mørke sorter øl samt
- 2 Weizenbier

Anlægget kan producere 250 hl i 
timen og er bemandet med 1 
mand i dagtimerne, hovedsage
lig overvågning, resten af døgnet 
køres ubemandet. Teknik: Sie
mens S 5. Styringen udviklet af 
Steinecker.

Anlægget består af 2 kiselgurops- 
lemningsbeholdere med piske
ris. 80 omdrejninger pr. min. 
med tilsætning af kulsyre i bun
den for at drive ilten ud. Ved 1. 
filtrering brugte man 100 g og 
ved 2. filtrering brugte man 50- 
55 g kiselgur. Aut. kulsyredose
ring. Eget kulsyreanlæg forefin
des.

Ved opstart før filtreringen gen
nemkøres filtret med 85° varmt 
vand, som genanvendes.

Ved forbelægning af filtret brugte 
man Arbocel Type BER 40 sække 
ä 35 kg.

Ved dosering under filtrering an
vendes Manville Filter-Cel.

Anlægget recirkulerede, til øllet 
var klart, hvorefter filtreringen 
automatisk gik i gang.

Hvis øllet bliver uklart under fil
treringen, går det automatisk i 
omløb, til øllet igen er klart. Vis
se ølsorter blev kun filtreret én 
gang.

Ikke benyttet filter henstår med 
kulsyretryk.

Man kunne forud vælge, hvor 
meget øl der skulle i ønsket tryk
tank.

Før filtrering var der 3-4 mio. 
gærceller pr. ml. Efter filtrering 
10 pr. 100 ml ogefter2. filtrering 
ingen gærceller, hvilket gør, at 
man ikke behøver at pasteurisere 
øllet. 6 mdr.s holdbarhed garan
teres til Italien.

Fjernelse af kiselgur fra de hori
sontale filterplader sker ved cen
trifugering (4 hastigheder), som 
starter langsomt op, hvilket gør, 
at kiselguren falder af lidt efter 
lidt. Derer ingen vandtilsætning.

Kiselguren går til en opsamlings
beholder og har 35% tørstof, så 
man undgår forurening. Kiselgur 
er ikke tilladt i offentligt kloaksy
stem.

Ved skift til anden ølsort, kan 
man trykke filtret ud med kulsyre 
og straks fi Itrere en anden ølsort.

Rengøring
NAoH 5% v. 85° én gang ugent
lig-

Desinfektion af rørledninger fo

regår ved cirkulering af rengø
ringsmidler hver week-end.

Tryktanke
Der var 8 tryktanke, som stod 
meget tæt ca. 5 cm både fra væg 
og hinanden. 2 af tankene var 
forsynet med omrørere for at 
kunne holde gæren svævende i 
det såkaldte Weizenbier (uklart 
øl brygget på hvedemalt med 
gærrester), der tilsættes efter 
klarfiltrering).

Størrelse
5 tryktanke å 268 hl
2 tryktanke ä 174 hl 
1 tryktank å 130 hl

Bryggeriet havde et meget lavt 
vandforbrug.

Øl kam
Den er bemandet med 1 mand.

Efter den grundige gennemgang 
af ølkammen, gik vi bryggeriets 
øvrige afdelinger lidt hurtigere 
igennem.

Herefter tog P. Bosche over og 
fortalte om de øvrige afdelinger.

Malteri 1966
Type Lausmann (Regensburg) 
Kapacitet 5.000 tons pr. år.

Bestående af 7 spirekasser å hver 
15 tons.
6 dages spiring finder sted uden 
tilsætning afG-syre. Spirekasser
nes bund hæves, og malten skra
bes over i næste kasse.

Bemandet med 2 mand ugens 5 
første dage og i weekenden med 
1 mand.

Bryghus 1976
Kapacitet 200 hl pr. bryg. 3 bryg 
i døgnet. 1 bryg varer 8 timer. Pr.
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bryg bruges 3 tons malt. Under 
90 min. kogning fordamper 30 hl 
vand. Type Ziemann i rustfri ud
førelse.

Bestående af 2 mæskkedler, 1 si
kar, 1 forløbsbeholder og 1 urt
kedel.

Bemanding
1 mand pr. skift. Der køres 3 skift 
om sommeren. Denne ene mand 
passer både bryghus og gærkæl
der.

Weizenbier gærkælder 
(1988)
Der var 4 gærtanke (Gressen).

Weizenbier er overgæret. Det 
første overgær (humletrub), som 
er meget bittertog urent, ledestil 
kloak, hvorefte yderligere over
skudsgær glider ned ad en sliske 
- smurt ind i brændt gær - ned i 
en tank, hvorefter det falder sam
men og pumpes over i en anden 
tank og genanvendes.

Tapperi 1964
Kapacitet 24.000 fl/t, 1/2 I.

Type: Enzinger.

Maskinfabrikken Krones AG, 
torsdag den 23 juni 1988

Tapperiet var traditionelt opbyg
get og havde et meget højt støjni
veau.

Driftskrav: 1 skift kl. 7-16 med 1 
times frokostpause

Bemanding
7 mand incl. lager.

Generelt
Pænt rent overalt og pænt vedli
geholdt.

Produktivitet
200.000 : 33 = 6.000 hl pr. 
bryggeriarbejder.

Besøget på Brauerei Bischofshof 
var af tidsmæssige årsager ret 
presset med hovedvægt lagt i 
fremvisning af ølkam-anlæg.

Vi blev særdeles venligt modta
get, og man besvarede vore 
spørgsmål meget åbent.

Kirsten Jørgensen, 
Flemming Frank 
Sv. Munch Larsen 
Kurt Kristiansen

de senere år erhvervet en skylle- 
maskinefabrik samt fa. Steineck- 
er, der fabrikerer brygværker 
samt tank- og filtreringsanlæg.

Vi blev vist rundt på fabrikken af 
d'hr. Achhammer og Cichon 
jun., og fik en grundig indføring i 
en etiketmaskines tilblivelse fra 
grundstellet og etiketpalletter til 
færdig maskine og afprøvning. 
Alt med mindst mulig anvendel
se af underleverandører. Kun
dernes industrielle ønsker er så 
omfattende, at der ikke kan laves 
serieproduktioner af etikette
ringsmaskiner. Vi så også inspek
tionsmaskiner samt tappemaski
ner bl.a. en 144'rørs tapper til 
36.000 PET 11/2 liter flasker pr. 
time!

De komplicerede produktions
processer forklarede også, hvor
for der er en vis leveringstid på 
f.eks. nye formatdele til en eti
ketteringsmaskine. Endelig fik vi 
forklaret gangen i reservedelsbe
stillinger, der nødvendigvis skal 
foregå meget hurtigt og grundigt.

Da virksomheden bagefter trak
terede med "Eisbein mit Knödel 
und Sauerkraut", følte vi også på 
denne måde at have fået sat en 
typisk kulinarisk afslutning på 
vort besøg i Bayern, hvorefter vi 
kunne drage nordpå igen.

Krones, der ligger i Neutraubling 
ved Regensburg, er leverandør af 
aftapperimaskiner specielt eti
ketteringsmaskiner, inspektions
maskiner og tappemaskiner til 
alle drikkevareindustrier såsom 
bryggerier, læskedrikfabrikker, 
vinaftappere og spiritusfabrik
ker.

Krones beskæftiger i alt 2900 
medarbejdere, hvoraf alene i 
Neutraubling 1900. Firmaet til
kendegiver, at man har over 70% 
af verdensmarkedet af etikette
ringsmaskiner - en stærk posi
tion - samt stor succes med blo
kanlæg, hvor 2 eller flere maski
ner er bygget sammen. Man har

Underlægningstegningen på 
s. 8-11 i P&K nr. 1 var et 
horizontalfilter.

Tegningerne i dette nr. er på 
s. 6 og 7 et kieselgur- 
filtreringsanlæg.

På s. 8-9 er det et sikar.
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fabrikat, og at den er blevet op
stillet efter revolutionen i 1979. 
Produktionen er i øjeblikket kun 
på godt og vel halvdelen af kapa
citeten. Det skyldes mangel på 
råvarer og mange problemer 
med reservedele. Et generelt pro
blem i Nicaragua. De mange res
sourcer, landet har måttet bruge 
på de sidste års krig imod de 
USA-støttede contras, sammen 
med Reagans økonomiske blo
kade, har skabt en omfattende 
mangel på reservedele og mate
rialer inden for alle brancher.

Pludselig holder larmen op. Ma
skineriet er gået i stå. Ingen ser 
videre forbavset ud. Strømsvigt 
hører også med til hverdagen i 
Nicaragua.

Julio, som står ved skyllesekti- 
onen, får nu tid til at kigge i dag
ens udgave af sandinisternes avis 
Barricada. Han viser os en over
skrift "Dollaren steget til 665 
Cordobas". Han sukker opgiven
de, fordet betyder, at i løbet af de 
næste dage vil priserne på dag
ligvarer igen stige. Han fortæller, 
at man i februar lavede en penge
ombytning i et forsøg på at stop
pe den voldsomme inflation. 
"Men det er overhovedet ikke 
lykkedes. Priserne er steget uaf
brudt siden. F.eks. er et pund ris 
steget fra 4 til 180 Cordobas. I 
den samme periode er min løn 
kun steget fra 1.200 til 7.500 
Cordobas om ugen. Så det er ef
terhånden meget svært at få løn
nen til at slå til," slutter Julio ned
trykt.

Ved flaskekontrollen kommer vi i 
snak med Luisa. Hun plejer at 
bruge to timer på at komme til ar
bejdspladsen. Det vil sige meget 
af tiden tilbringer hun i køerne 
ved busholdepladserne. Ingen 
bryggeriarbejdere har råd til at 
holde bil. Hun skal hjemmefra 
kl. 7 om morgenen og er først 
hjemme igen kl. 19.30. En lang 
dag. Hun brokker sig over den 
amerikanske blokade, som også 
er skyld i, at mange busser står 
stille på grund af manglende re
servedele.

Luis og Sergio, et par unge fyre 
fra maskinværkstedet er også 
meget vi I lige ti I at fortæl le om "li
vet i Nicaragua": revolutionen, 
de skønne kvinder, baseball'en, 
den amerikanske aggression, de
res drømme og fredsforhandlin
gerne. "Vi håber alle, at den nu
værende våbenhvile holder, og 
at der snart bliver indgået en rig
tig fredsaftale." De er begge ble
vet såret i kampene mod contra- 
erne og frygter at skulle af sted 
igen. Luis og Sergio er trods såre
ne meget positive over for revo
lutionen.

En revolution, som har betydet 
store fremskridt for dem og de 
andre arbejdere i Nicaragua. De 
har fået frihed til at organisere sig 
og lave fagforeningsaktiviteter. 
Mange fagligt aktive var i fængsel 
under Somoza-diktaturet, hvor 
også Nationalgardens tortur og 
drab var dagligdags begivenhe
der.

Brug for hjælp
I tappehallen er produktionen 
kommet i gang igen, og vi fort
sætter rundvisningen med Eduar
do. Der bliver også tid til en 
smagsprøve. Glimrende øl. Den 
øredøvende larm får os til at 
spørge om, hvorfor arbejderne 
ikke bruger ørepropper eller hø
reværn. "Det er et meget stort 
problem," forklarer Eduardo. "Vi 
har ikke nogen høreværn, og de 
ørepropper, vi tidligere har fået 
doneret fra udlandet, er for
længst sluppet op. Så der er man
ge af kollegerne, der klager over 
hovedpine og problemer med 
hørelsen. På samme måde har vi 
mange skæreskader fra flasker, 
der splintres og alt for få ansigts
visirer, beskyttelsesbriller m.m. 
Trori, determuligtatfåhjælpfra 
danske bryggeriarbejdere?" 
spørger Eduardo.

Vi lover at undersøge sagen.



Brevkassen

Ang. Torben Olsens indlæg 
i P&K nr. 1,1989, - og om 
moral
Jeg synes det er trist, atvierfaldet 
så dybt inden for vores område, 
at man ikke kan tåle at lide et 
nederlag, uden at man skal forsø
ge at påberåbe sig, at man er ble
vet offer for faglig/politisk forføl
gelse fra den side, man er uenig 
med, og forsøger at manipulere 
med stemmetallene. Der var jo 
ikke ca. 2700 medlemmer på ge
neralforsamlingen i nov. 1988. 
Velf At forsøge at bilde sig selv 
og andre ind, at alle de, der ikke 
mødte op på generalforsamlin
gen, er/var tilhængere afT.O. og 
af en sammenlægnig med HRS, 
som T.O. gjorde sig til talsmand 
for, er ikke reelt, hvilket afstem
ningsresultatet i KBH tydeligt vi
ser.

Jeg synes, at niveauet for faglig 
voksen snak er faldet ikke så lidt 
på det sidste. Moralen har fået et 
knæk.

Man har en mening og et mål, 
men man skider på midlerne ef
ter devisen "Målet helliger mid
let", dvs., at hvis det, man vil 
(når alt kommer til alt), er godt, 
så kan man godt være et dumt 
svin i forsøget på at virkeliggøre 
dette. Borgerlige politikere bru
ger løgn, latin og manipulation 
for at nå deres mål. Hvis Schlüter 
sagde: Vi ønsker at udnytte og 
udsuge arbejdere og andre så 
meget som muligt, så vi selv kan

leve i sus og dus på kransekagens 
top, så var der nok ikke så man
ge, der stemte på ham. Det ved 
han, og derfor siger han det ikke. 
Han siger alt muligt andet i forsø
get på at bilde os ind, at han vare
tager vores allesammens interes
ser. Fordækte mål gir fordækte 
midler.

Men hos os i DBBMF er det jo 
ikke sådan. Da det hos os jo ikke 
drejer sig om fordækte mål, men 
om en uenighed om målet eller 
om, hvad der er godt, skulle man 
mene, at en sund debat, en vok
sen meningsfuld problemløsning 
og stillingtagen var mulig.

Med venlig hilsen
Linda Nielsen
Klub 3

Svar til Torben Olsen
I sidste nr. af Prop og Kapsel (nr. 
1/89) forsøger Torben Olsen at 
give indtryk af, at han på ude
mokratisk vis er blevet "fjernet 
fra sin post" som kasserer i Kø
benhavnsafdelingen, og at grun
den skulle være, at han tillod sig 
at have en anden mening om for
bundssammenlægning end fler
tallet i København.

Jeg må på afdelingens vegne på 
det skarpeste tage afstand fra dis
se påstande. Sagen er, at Torben 
Olsen tabte et helt reelt kamp
valg om kassererposten på vor 
ordinære generalforsamling i no
vember 1988.

På denne generalforsamling 
skulle der ske valg til alle poster i 
fagforeningens daglige ledelse. 
Som besluttet ved stiftelsen af 
den fælles fagforening for mand
lige og kvindelige bryggeriarbej
dere i december 1986, skulle vi 
samtidig skære ned fra 5 i daglig 
ledelse (3M og 2K ) til 4 (2M og

2K). Ved valget til kassererposten 
var der to kandidater, nemlig 
Bent Meyer og Torben Olsen. 
Bent Meyer fik 112 stemmer. 
Torben Olsen fik 62.

Torben Olsen antyder, at de
mokratiet i afdelingen "ikke be
stod sin prøve", fordi så få af af
delingens medlemmer deltog i 
valget. Han har imidlertid selv 
været med til at anbefale og ved
tage fagforeningens love, som si
ger, at valg til daglig ledelse fore
går på generalforsamlingen. (Af 
hensyn til kønskvoteringen var vi 
ved stiftelsen af fagforeningen 
enige om at give afkald på uraf
stemning blandt alle medlem
mer). Valget af kasserer er såle
des foregået på fuldt lovlig og de
mokratisk vis. (Torben Olsen var 
i øvrigt selv dirigent på general
forsamlingen).

Torben Olsens holdning til for
bundssammenlægning spillede 
uden tvivl en vis rolle ved valget. 
Men det er jo netop en del af de
mokratiet, at medlemmerne væl
ger deres repræsentanter ud fra 
faglige holdninger. Det betyder 
ikke, atvi ikkeharpladstil uenig
hed. Det kan man se af valget til 
sekretærposten. Her blev-uden 
modkandidat - valgt en tilhæn
ger af sammenlægningen med 
Hotel- og Restauration.
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25 års jubilæum
28. april
Kaj Erik Tinning 
Boholtevej 54 
4600 Køge

25 års jubilæum
28. april
Jørgen Jensen 
Sankt Olavs Allé 46
2630 Tåstrup

25. års jubilæum
28. april
Peer Kølnitz Jetsmar 
Ny Blegdamsvej 4, 2. tv. 
2100 København 0

Reception
I anledning af Helsingør afd. s 

90 års jubilæum, 
afholdes der reception 
lørdag den 29. april 1989 
kl. 10.00 til 13.00
i receptionslokalerne på

Wiibroes Bryggeri A/S, 
H. P. Christensensvej 1, 
3000 Helsingør.

Med venlig hilsen 
Helsingør afdeling

AOF's Familie-Ferie-Træf

12

APRIL

Ceres Horsens
25. års jubilæum
17. april
Allan Lund Nielsen 
Lollandsgade 30 
8700 Horsens

Tuborg 
25 års jubilæum 
6. april
Aase Agnes Rørholt
GI. Kongevej 33 B, 4. tv. 
1610 København V.

Carlsberg 
25 års jubilæum 
27. april
Hans Erling Petersen 
c/o Norvedsen
Peter Bangsvej 52, 4. th.
2000 Frederiksberg

25 års jubilæum
27. april
Ole Andersen
Vesterbrogade 102 A, 5. th. 
1620 København V

Ferie på Arbejder
bevægelsens idégrundlag
AOF's landsforbund tilbyder 
igen i år en spændende sommer
lejr i Vestjylland fra den 15.-22. 
juli 1989.

Vores familietræf afholdes i år på 
Sdr. Felding Højskole i Vestjyl
land. Sdr. Felding ligger ca. 20 
km syd for Herning - tæt ved 
Skjern å, Nørrekanal og Borris 
Sønderland, som er Vestjyllands 
mest interessante naturreservat.

AOF's sommerlejr er også en ak
tiv ferie. Du kan deltage i mange 
forskellige aktiviteter såsom sten- 
og ravslibning, projekt ren fjord, 
wind-surfing, teater, samba mv. 
— eller du kan bare slappe af.

Prisen er kr. 450,00 pr. deltager 
- børn under 10 år gratis. Du 
kan bo i eget telt eller camping
vogn, du kan låne et telt, eller 
du kan leje et værelse på høj
skolen.

Foldere kan 
rekvireres hos 
AOF's amts
sekretærer 
eller i
AOF's lands
forbund, 
Preben 
Nordstrøm 
eller
Esther 
Christiansen. 
Telf.
01 29 60 66.



Mængden af viden i samfundet 
øges med stor fart- 

den viden vil vi have andel i.
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Overenskomsten 1989-1991
Overenskomsten på det store arbejdsmarked er både på det private 
arbejdsmarked og i den offentlige sektor stort set faldet på plads.

De fleste finder, at det er magre resultater, man er nåetfrem til, og for
bundene har været under pres for selv at afslutte overenskomsterne, 
da man ellers frygtede regeringsindgreb.

Regeringen havde forud for overenskomstforhandlingerne klart til
kendegivet, at de stilede efter en nulløsning og gerne så en lønned
gang for at forbedre konkurrenceevnen over for udlandet. Regerin
gens signaler til arbejdsgiverne om at holde igen med lønforbedringer 
viste fagbevægelsen, at regeringen ikke ville acceptere en storkon
flikt.

Om fagbevægelsens forhandlere vurderede rigtigt eller forkert, må ti
den vise, men hvad derer meget alvorligt for medlemsdemokratiet, er 
afstemningsformen.

Sagerne ender som regel i Forligsinstitutionen, og her indskrænkes 
det enkelte forbunds muligheder for at forhandle overenskomst direk
te for sine medlemmer.

To afgørende forudsætninger for, at medlemmerne kan øve indflydel
se på deres egen overenskomstsituation, ændres, når Forligsinstituti
onen overtager forhandlingerne:

1. Alle, der har samme overenskomstudløbsdato, lægges i en pulje 
og sendes til urafstemning.

Det medfører, at nogle områder selv har forhånd let deres overens
komst og stemmer ja, mens andre ikke når at forhandle deres om
råderfærdige, men alligevel dikteres mæglingsforslaget og tvinges 
med i afstemningen.

Deres nej spiller ingen rolle, hvis blot forligsmanden har sikret sig, 
at de største områder er blevet færdige.

2. Afstemningen om et mæglingsforslag sker ved urafstemning, men 
har stærkt indskrænket det demokratiske i afstemningsformen.

Et mæglingsforslag kan kun nedstemmes, hvis der er flertal fordet, og 
dette flertal udgør over 35% af de stemmeberettigede.

Det betyder, at ja-stemmerne overhovedet ikke behøver at stemme, 
samt at alle dem, der ikke stemmer, stemmer ja.

Uanset overenskomstens indhold, og uanset om man er for eller imod 
mæglingsforslaget, så bør alle være enige om, at disse udemokratiske 
begrænsninger i forbundenes forhandlingsmuligheder og medlem
mernes direkte afgørelse bør ændres.

Preben Mortensen



Mængden af viden i samfundet 
øges med stor fart- 

den viden vil vi have andel i.

BETALT
betyder:

At du harmulighed fordelvis økonomisk godt
gørelse under uddannelsen.

Ansøgere med kort uddannelse har fortri nsret.

FRIHED
betyder:

At du har ret til at tage fri fra dit arbejde for at 
uddanne dig —og ret til at genoptage arbejdet.

Retten til fravær fra arbejdet betyder, at en ar
bejdsgiver ikke må afskedige en lønmodtager 
på grund af fravær til uddannelse.

UDDANNELSE
betyder:

At du har ret til selv at vælge din uddannelse, 

eller

at du kan uddanne dig til noget, der har til
knytning til dit erhverv,

eller

at du kan vælge at uddanne dig, så du får 
større almen viden.

Du kan bl.a. tage kurser på højskoler, dag
skoler, AMU-Centre, folkeskolens afgangs
prøve, AOF - eller deltage i fagbevægelsens 
interne uddannelsesvirksomhed. 3



90'emes uddannelser skal 
satse på bredden

BETALT FRIHED 
UNDER 
UDDANNELSE

fiu FAGBEVÆGELSENS
INTERNE 
UDDANNELSER

ARBEJDSMARKEDS 
UDDANNELSERNE

AMU-kurser

12 ØRES 
FONDEN

OVERENSKOMST
AFTALT 
UDDANNELSER

Forbundets 
uddannelsespolitik
I de senere år er der heldigvis 
større og større interesse for 
og tilslutning til at deltage i de 
uddannelser, som er så nød
vendige for, at fundamentet i 
vort faglige fællesskab fortsat 
udvikler sig.

Bevidstgørelsen om, at bedre 
kvalifikationer på arbejds
markedet i årene fremover vil 
kræve, at man konstant ud
danner sig.

På forbundets kongresser, i 
hovedbestyrelse og forret
ningsudvalg har det at sikre 
tilbud om uddannelser

- målrettet en menneskelig 
udvikling,

— målrettet fremtidens kvali
fikationskrav i forhold til 
arbejdssituationen

fået en meget høj prioritering i 
vores faglige linie.

Der er fire uddannelsesområ
der, som vi arbejder konstant 
med — områder, der kan bru
ges som platforme til målsæt
ningen om bredde i uddan
nelserne, således at man sik
reren menneskelig udvikling i 
takt med den tekniske udvik
ling.

De fire områder:
1. Betalt frihed til 

uddannelse (BFU)
2. Fagbevægelsens interne 

uddannelser (FiU)

3. Specialarbejder
uddannelser (AMU)

4. Overenskomstaftalte ud
dannelser (1 2 øres fonden)



Betalt frihed til at 
udvikle sig!

Voksen
undervisningsreform
8O'ernes vigtigste reform for arbej
derbevægelsen har været og er 
fortsat her i '89 en politisk gen
nemførelse af voksenundervis
ningsreformen - betalt frihed til 
uddannelse.

De fleste forbund - også vort for
bunds kongresser-har lagt den li
nie at arbejde aktivt for at bevids
tgøre om det vigtige i at gennem
føre reformen BFU.

ILO konvention nr. 140
Den internationale arbejdsorgani
sation ILO, hvor arbejdstagere, ar
bejdsgivere og de nationale rege
ringer har sæde, vedtog allerede i 
1974 konvention nr. 140.

Den fastslår, at medlemslandenes 
regeringer skal gennemføre foran
staltninger, som sikrer Betalt Fri
hed til Uddannelse for lønmodta
gere. Konventionen fastlægger 
også meget konkret, hvordan ud
trykket Betalt Frihed til Uddannel
se skal forstås: Som en frihed, der 
ydes en arbejder med henblik på 
dennes deltagelse i uddannelse i 
et nærmere bestemt tidsrum inden 
for arbejdstiden med ydelse af til
strækkelig økonomisk kompensa
tion. I konventionens artikel 2 si
ges, hvad der i denne sammen
hæng skal forståa som uddannelse 
— nemlig:

1. Oplæring på ethvert niveau.

2. Almen, social eller samfunds
rettet uddannelse.

3. Uddannelse i fagforenings
virksomhed.

Ved afstemningen i 1974 stemte 
både det danske LO og Dansk Ar
bejdsgiverforening for.

Den danske regering gav også sin 
tilslutning til vedtagelse af kon
ventionen. Regeringsmagten i 
Danmark i 1974 sad partiet Ven
stre på.

Naturligt spørgsmål
Når både regeringen og arbejds
markedets parter i 1974 tilsluttede 
sig ILO-konventionen om BFU, 
hvorfor er indholdet så ikke for 
længst godkendt i det danske fol
keting som bindende for Dan
mark?

Der har ikke været politisk flertal i 
folketinget for at gennemføre 
BFU. De politiske kræfter er så 
brugt på at skabe forståelse i be
folkningen og derigennem et poli
tisk flertal for nødvendigheden af 
Betalt Frihed til Uddannelse.

Det danske folketing
I 1983 kunne man i de politiske 
partiers programmer skimte fler
tal i folketinget for BFU - en vok
senundervisningsreform med et 
socialt sigte.

Det forslag, der blev fremlagt i 
folketinget, byggede på ILO- 
konventionen — altså:

at lønmodtagerne har ret til, 
at få fri fra arbejde for 
at gå i uddannelse,
at man selv må vælge sin ud

dannelse,
at man skal have en godtgørelse 

for den indtægt, man mister, 
mens man er i uddannelse, 
samt

at man skal have ret til
at vende tilbage til arbejdsplad

sen, når undervisningsperio
den er slut.

I 1988 var loven om BFU til be
handling i folketinget. Det var 
dengang det såkaldte alternative 
flertal (S - SF - Rad.), derskulle nå 
frem til lovens endelige udform
ning.

I dag sidder de radikale i regering 
med blandt andre en undervis
ningsminister fra partiet Venstre 
(Bertel Haarder), derer liberalist, 
grundtvigianer og højskole
mand, som ved forelæggelse af

forslaget udtalte: "Er danskerne 
virkelig blevet så trætte, at de 
skal have fritidsundervisning ind 
i arbejdstiden?". Karakteristisk, 
desværre, for den uddannelses- 
og samfundspolitiske holdning. 
De, der sidder på flæsket, både 
økonomisk og udannelsesmæs- 
sigt, vil ikke være med til, at ud
dannelsestilbud også bliver en 
rettighed for dem, der ingen ud
dannelse har, og som i øvrigt er 
med til at betale andres uddan
nelser.

Det skal fremhæves, at det meste 
af den undervisning, der gives i 
samfundet, gives i arbejdstiden.

Ja - vi skal have Betalt Frihed 
til Uddannelse, fordi 800.000- 
900.000 arbejdere har mindre 
end 8 års skolegang bag sig. 
Over én million arbejdere har 
ikke fået en længere erhvervsud
dannelse efter folkeskolen. Man
ge sendes ud i en voksentilværel
se med nogle enorme efterslæb, 
hvad skolegang og uddannelse. 
Ofte har højere uddannede og 
eksperter over 20 års uddannel
ser bag sig. Der er altså tydelige 
forskelle i de muligheder, man 
har.

Selvfølgelig har vi-som en del af 
samfundet - lige så stor ret til en 
samfundsbetalt uddannelse på 
lige fod med andre samfunds
grupper, hvis uddannelse vi er 
med til at betale for.

Da det må være reformens mål at 
øge ligheden - at give de mest 
udsatte bedre betingelser i tilvæ
relsen-skal den ikke i første om
gang udnyttes af de højst uddan
nede. Det er nødvandigt at fore
tage en prioritering, indtil refor
mens endelige udbygning er 
sket, nemlig at en vis procent af 
arbejdsstyrken konstant skal 
være i uddannelse.

Demokratiet
Man kan allerede nu ane faren 
for, at vort demokratiske system 
ikke i fremtiden vil kunne beva
res som et reelt folkets styre.

Udviklingen kan meget vel blive 
et formelt demokrati, ved at man



kun påvirker samfundsudviklin
gen på valgdagen. Når samfun
det bliver mere og mere kompli
ceret, og ikke mere forståelig for 
os almindelige mennesker, fordi 
vi ikke fik mulighed for at udvikle 
vores grundlæggende viden gen
nem blandt andet Betalt Frihed, 
ja, så opgiver vi, og vælger de ek
sperter, der bliver stadig flere af, 
og som v ed stadig mere om sta
dig mindre områder.

Eksperter skal bruges, men ikke 
til at træffe beslutningerne. Den
ne udvikling kan vi kun forhindre 
ved, at afstanden mellem almin
delige mennesker og eksperterne 
ikke bliver for stor.

Arbejdernes andel af pladserne 
i kommunalbestyrelser og i fol
ketinget
Sammensætningen i 
kommunalbestyrelser:

Så meget koster en uddannelse 
(tallene er fra begyndelsen af 80'erne)

LÆGE CIV.ING. TANDLÆGE DYRLÆGE TEOLOG ING. EFG-LÆRL. SPEC.ARB.

Folkeuniversitetet
Folkeuniversitetet er et tilbud til alle, der har lyst til at stifte bekendt
skab med videnskabens arbejde, metoder og resultater gennem under
visning på universitetsniveau.
Folkeuniversitetskurser foregår primært som foredragsrækker eller 
klasseundervisning. Det er dog også muligt at gennemføre selvstudier.

Arbejdere
Faglærtes og ikke-faglærtes 
andel af pladserne (1978) 9%
Andel af befolkningen 27%

Sammensætningen i 
folketinget:

Arbejdere
Faglærtes og ikke-faglærtes 
andel af pladserne

11977 4%
i 1979 5%
Andel af befolkningen 27%

Den faktiske mulighed forat kun
ne øve indflydelse på de lokale 
politiske forhold betyder måske 
mest for den enkelte borger, men 
også her er de reelle muligheder 
for at øve indflydelse skævt for
delt.

fiu
Fagbevægelsens 

interne uddannelser

Dagen i går ligner ikke dagen i 
morgen. Samfundet udvikler sig 
med rivende hast fra den ene dag 
til den anden;

Vi ønsker at være med i den nye 
teknologi, have indflydelse, få 
indført overskudsdeling og have 
medansvar.

Alt dette kan kun opnås ved
• at deltage i organisationsbes

lutninger,

• at arbejde for fagbevægelsens 
synspunkter,

• at få indsigt i faglige og politi
ske forhold,

• at inddrage flere i faglige og 
politiske spørgsmål.

Disse opgaver kræver viden og 
redskaber. Derfor har fagbevæ
gelsen lavet sit eget uddannelses
system. Et system med et ind
hold, der sikrer, at alle faglige in
teresserede kan få en god bag
grund til fællesskabets løsning af 
problemerne samt opnå resulta
ter til gavn for arbejderbevægel
sens medlemmer.

FlU-kurserne indeholder emner, 
der har betydning i hverdagen for 
alle fagbevægelsens medlem
mer, og de er tilrettelagt på en så
dan måde, at alle har mulighed 
for at deltage.

Desuden er undervisningsfor
men tilrettelagt således, at en 
gruppe mennesker i fællesskab 
hjælper hinanden med at arbej
de med kursusemnerne under 
vejledning af undervisere, der 
selv kender problemerne på ar
bejdspladsen. De fleste undervi
sere har selv været tillidsrepræ
sentanter og har gennemgået en 
FIU-ti 11 idsmandsuddannelse.



FlU-systemets 
opbygning
Fagbevægelsens Interne Uddan
nelser er et systematisk uddan
nelsessystem, som er inddelt i 
kurser à 40 eller 80 timers varig
hed.

Det betyder, at det enkelte kur
sus har til formål at give deltager
ne den nødvendige viden og er
faring, som de kan bygge videre 
på gennem de næste kurser i ud
dannelsen.

Eller sagt på en anden måde: 
"man skal kunne kravle, før man 
kan gå".

FlU-systemet er opbygget i 2 
dele:

1. En grunduddannelse, hvor 
deltagerne får indblik i fagbevæ
gelsens historie og opbygning. 
Derudover bliver de stillet en 
række opgaver med udgangs
punkt i deres egen arbejdsfunk
tion.

Samtidig bliver de opøvet i de 
teknikker, som kan støtte hver 
enkelt i hverdagens faglige arbej
de.

2. En specialiseret uddannelse, 
hvor hver enkelt deltager vælger 
kurser i forhold til interesse, be
hov og personlig udvikling.

Kurserne er tilrettelagt på denne 
måde, fordi

• vi i videst mulig udstrækning 
ønsker at tilpasse uddannel
sen efter deltagernes erfarin
ger, behov og forudsætnin
ger,

• vi derved opnår deltagergrup
per med fælles baggrundsvi
den,

• vi alle skal have mulighed for 
at "få noget med hjem".

FlU-systemets inddeling i enkelt
kursersikrer, at hver enkelt delta
ger kan få en klar information om 
uddannelsens indhold og formål 
og hvilke forudsætninger, der 
kræves. For at kunne deltage i de 
fleste specialkurser skal man

have gennemgået den grundlæg
gende uddannelse.

Det er ikke for at indføre ad
gangsbegrænsning eller for at 
gøre systemet stift, men alene for 
at give deltagerne lige vilkår.

FIU er det eneste uddannelsestil
bud til dig, hvor du kan vælge ud 
af en bred vifte af tilbud på ud
dannelsesemner.

Hvor du trygt kan deltage uanset, 
om det er mange år siden, du har 
deltaget i en eller anden uddan
nelsessituation.

Hvor du ikke skal betale kursu
safgift. Hvor du får kursusløn 
som erstatning for arbejdsløn.

Der udsendes en årskalender 
over FIU kursustilbudene.

Har du brug for yderlige oplys
ninger om tilmelding osv., kan 
disse fås ved henvendelse til fag
foreningen eller forbundet.

Valgmulighederne i 
FlU-viften
Som medlem af vort forbund kan 
du få stillet 4 ugers kursus til rå
dighed pr. kalenderår med føl
gende indgang til kurserne:

Kursernes mål og 
indhold
Grunduddannelsen
Det første kursus, du kommer på, 
er grundkursus 1 og 2 eller for
bundskursus. Det afholdes af dit 
eget forbund.

Indholdet i kurset tager udgangs
punkt i den viden og de erfarin

ger, du kender fra din egen ar
bejdssituation - din egen bran
che og dit eget forbund.

Samtidig får du kendskab til den 
samlede fagbevægelses og arbej
derbevægelsens grundlæggende 
ideer.

Du får desuden indblik i forhand
lings-, tale- og mødeteknik samt 
en vejledning i skriftlig og mund
tlig formulering.

På grundkursus 3 og 4 samt alle 
de efterfølgende kommer du 
sammen med kammerater fra an
dre forbund. Her er emnerne 
tværfaglige, hvor du får indsigt i 
andre forbunds problemer.

Du bliver samtidig orienteret om 
fagbevægelsens rolle og opgaver 
i samfundet - først og fremmest 
lokalt, så du kan udnytte de eksi
sterende muligheder for atkunne 
informere, formidle og gennem
føre faglige aktiviteter.

Du får også en orientering om de 
mange forskellige tilbud i det 
omfattende FlU-system, men 
hvad der er nok så vigtigt:

Du arbejder med aktuelle, politi
ske og faglige opgaver med det 
formål at forbedre løn-, arbejds- 
og levevilkår for dig og dine kol
leger. Og du fortsætter med at 
træne de færdigheder, som du fik 
kendskab til pågrundkursus 1 og 
2.

Begge grundkurser er på hver 80 
timer. Dog er visse kurser delt i 
2x40 timer med en periode 
imellem.
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12 ØRES 
FONDEN

Overenskomstaftalt 
uddannelser

AMU-kurser
Arbejdsmarkeds

uddannelser

Ændringer i 
grupperingen på 
arbejdsmarkedet for 
fremstillingssektoren
Denne model har nogle ganske 
interessante perspektiver, og det

bedste, man i den forbindelse 
kan gøre, er at uddanne sig. Der
for er det så vanvittigt vigtigt med 
uddannelse for både kvinder og 
mænd i kampen for at fastholde 
en arbejdssituation i fremtidens 
samfund.

Nedenstående model stammer 
fra en EF-prognose og bygger på 
engelske studier omkring æn
dringer i grupperingen på ar
bejdsmarkedet inden for frem
stillingssektoren.

Her er det meget interessant at 
se, at grupperne ufaglærte/speci- 
alarbejdere og faglærte i 1980 
tegner sig for henholdsvis 41 og 
32 procent af de ansatte, men 
prognosen antager, at grupperne 
15 årsenere er faldet til henhold
svis 10 og 15 procent. Samtidig 
erdersketeneksplosiv udvikling 
i teknikergruppen, hvor antallet 
- stadig ifølge prognosen - på 1 5 
år skulle vokse fra seks til 40 pro
cent.

Opkvalificering
Det helt afgørende spørgsmål er, 
hvordan vi kan sikre en systema
tisk opkvalificering igennem ud
dannelser, så vi også i fremtiden 
kan fastholde en arbejdssitua
tion.

Vi satser på at bruge to områder. 
Det er specialarbejderuddannel
serne, som derer lovgivet for, og 
hvor indflydelsen ligger hos os, 
hos arbejdsgiverne og hos politi
kerne.

Overenskomstaftalt uddannelse, 
hvor indflydelsen ligger hos os 
og hos arbejdsgiverne.

Udgangspunktet for at arbejde 
med uddannelse, der skal tage 
højde for en fremtidsudvikling, 
skal indeholde rammer og plan
lægning som dokumenteret vi
den om arbejdspladsernes ud
vikling, 
så vore uddannelser i planlæg
ningen kan indeholde nødvendi
ge kvalifikationer, og 
så vi kan planlægge en flerårig 
kapacitet af kursusudbud med 
indbyggede tværgående kvali
tetsfornyelser.

Nu er det sådan, at den viden, 
der skal til for at lave en langsig
tet uddannelsesplanlægning, ho
vedsagelig skal hentes hos ar
bejdsgiverne.

På nuværende er det ikke lykke
des at få arbejdsgiverne til at gå 
ind i den langsigtede planlæg
ning - de kan eller vil ikke med
virke med deres viden om fremti
dens arbejdspladser.

Kan årsagen være den politiske 
udvikling?

Ja, det er klart. Hvis den nuvæ
rende regering fortsætter, ved vi, 
hvad der vil ske på uddannelse
sområdet.

Den enkelte lønmodtagers inte
resser og behov kommer i anden 
række. Uddannelserne vil ikke 
længere blive styret af arbejds
markedets interesser, men af den 
enkelte virksomheds ledelse, det 
lokale erhvervsliv og ministerier
ne.



K> I marts 1988 udsendte undervis
ningsminister Bertel Haarder og 
arbejdsminister Henning Dyr
mose en redegørelse om "9O'er- 
nes erhvervs- og uddannelsespo
litik".

Redegøreisens indhold og kon
klusioner afslører direkte - og 
indirekte - at de borgerlige vil 
uddannelser, der styrer mod pri
vatisering, virksomhedsstyring 
og brugerbetaling. Man peger 
eksempelvis på, at de virksom
hedstilpassede kurser under ar
bejdsmarkedsuddannelserne 
(VTP) er et første skridt i den rigti
ge retning mod øget brugerefter
spørgsel.

Netop VTP-ordningen fungerer i 
dag som et totalt brud på vores 
uddannelses idé-grundlag, idet 
man her giver virksomhederne 
statstiskud til interne uddannel
ser, som virksomhederne hidtil 
selv har finansieret.

Vi må klart vende os imod en så
dan drejning af uddannelsespoli
tikken, der ikke kan undgå atføre 
til snævrere og mere specialise
rede uddannelser og som ind
skrænker lønmodtagernes efter
uddannelsesmuligheder. Det vil 
også helt klart hæmme den en
keltes bevægelsesfrihed på ar
bejdsmarkedet.

Det vil vi
En bred fremtidsrettet uddannel
se,
- der sikrer os en fremtid på vore 
nuværende arbejdsområder
- der sikrer os andel i de nye ar
bejdsfunktioner, som den tekni
ske udvikling skaber,
- der sikrer, at vi har valgmulig
heder og kan søge andet arbejde 
i andre brancher.

Det har vi nået
I ugerne 11 -14 og 15 er de første 
nye forsøgskurser under speci
alarbejderuddannelsen afholdt.

Indholdet i kurserne har nu den 
bredde, der skal sikre, at vore 
kvalifikationer dels giver os mu
lighed for videre uddannelser og 
dels er målrettet de nye arbejds- 

10 funktioner.

Det, vi på nuværende har vedta
get i brancheudvalget, er at ar

bejde med følgende udvikling af 
Kursusudbud:

Kursusdiagram over bryggeri-, 
brænderi- og mineralvandsarbejder
industriens specialarb.-uddannelser
Godkendt af Brancheudvalget d. 6. september 1988.

Brancheudvalget for Uddannelse af Bryggeri-, 
Brænderi- og Mineralvandsarbejdere



Forsøgskurser
Der er afholdt to grundkurser på 
forsøgsbasis i henholdsvis Odense 
og Randers.

Indholdet i disse kurser har for
bundets repræsentanter haft hove
dansvar for i et samarbejde med 
lokale arbejdsgiverrepræsentan
ter.

Udover at kendte emner er forny
et, har vi nu ca. 30 timer, hvori 
edb- og teknologiforandring ind
går som emne.

Grunduddannelsen er en bred, 
generel indførelse i vor branches 
produktions-, arbejds- og organi
sationsforhold og er målrettet ad
gang dels til branchens øvrige kur
ser (bryg/tappeteknik samt et kom
mende kursus for brænderiindu
strien) dels at give adgang til 
grundlæggende datalære, niveau 
2.

Pladserne på vore to afholdte 
grundkurser har der været stor 
søgning til, hvilket desværre har 
betydet, at mange ikke har fået op
fyldt ønsket om at deltage på kur
serne; men vi vil i 2. halvår af '89 
afholde yderligere grundkurser - 
antal og placering skal aftales med 
arbejdsgiverne i nærmeste frem
tid.

Et nyt kursus i bryg- og tappetek
nik er afholdt i København. Ud
vikling af indholdet i kurset har ar
bejdsgivernes repræsentanter haft 
hovedansvar for i samarbejde 
med forbundets repræsentanter. 
Det er nu i overensstemmelse 
med den udvikling, der er sket på 
bryg- og tappeområderne, og der 
er lagt vægt på, at der i kursusfor
løbet indgår praktik på arbejdsste
det.

Fælles for grunduddannelsen og 
bryg- og tappeteknikuddannelsen 
er, at det er forsøgskurser, hvor vi 
har samlet kursusdeltagernes øn
sker op til eventuelle ændringer, 
således at kursernes indhold op
fylder målsætningen, når forsøg
sperioden er slut.

Herudover skal vi analysere de 
kursusbehov, der de næste 3 år er

på landsplan, så vi i planlægning 
af kurser fremover tager højde for 
de behov, der måtte være.

Fremtiden indeholder blandt an
det også, at vi arbejder med at ud
vikle kurser i kvalitetsteknikker.

Overenskomstaftalt 
uddannelse
Ved overenskomstfornyelsen i 
maj 1987 fik vi følgende proto
kollat om uddannelse igennem:

"Med henblik på at sikre brygge
riarbejderne en uddannelse med 
et indhold, der tager højde for 
udviklingen inden for branchen, 
nedsættes der en arbejdsgruppe, 
der iværksætter en uddannelses
behovsanalyse, som kortlægger 
bryggeriarbejdernes uddannel
sesbehov ud fra den teknologiske 
udvikling, som forventes inden 
for bryggeriindustrien. I et efter
følgende udvalgsarbejde plan
lægges igangsættelsen af uddan
nelsestilbud til bryggeriarbejder
ne.

Arbejdsgruppen og udvalget 
sammensættes paritetisk for så 
vidt angår repræsentanterne fra 
henholdsvis Bryggeriforeningen 
og Dansk Bryggeri-, Brænderi- 
og Mineralvandsarbejder For
bund. Med baggrund i uddan
nelsesbehovsanalysen og det ef
terfølgende udvalgsarbejde 
iværksættes uddannelserne se
nest 1. maj 1988. Den i henhold 
til § 4, stk. 2, oprettede uddan
nelsesfond anvendes til ovenstå
ende formål."

Arbejdsgiverne betaler 10 øre til 
fonden. Fra 1. januar 1988erdet 
12 øre pr. præsteret arbejdstime. 
Enslydende protokollat ér også 
aftalt på brænderiområdet.

Som udviklingen skrider frem på 
vore arbejdspladser og med vort 
forbunds målsætning om bredde 
i uddannelserne, er det vigtigt for 
os at have yderlig en platform til 
etablering af uddannelser udover 
den specialarbejderuddanne, 
der er lovgivet for. Derfor kræve
de vi og fik opstarten igennem på 
arbejdsgiverbetalt uddannelse.

På nuværende arbejder vi stadig 
for at opnå enighed med arbejds
givernes repræsentanter om, 
hvordan protokollatets indhold 
skal omsættes til et prsktisk resul
tat.

Først, når en enighed er opnået, 
vil fondens midler kunne frigøres 
til iværksættelse af uddannelser.

I overensstemmelse med proto
kollatets målsætning har vi i 
enighed med arbejdsgiverne fo
retaget en undersøgelse på 
landsplan af behov og ønsker til 
iværksættelse af uddannelser.

Arbejdsgiverne har ikke villet di
skutere resultatet af undersøgel
sen på trods af, atde varenige i at 
lave undersøgelsen. Alle, selvar
bejdsgiverne, ser det vigtige i, at 
der skal uddannelse til, men det, 
vi reelt "slås" for, er en forstokket 
indstilling om, at vi ikke skal 
have indflydelse på indhold og 
bredde i uddannelsestilbudene - 
men det skal vi selvsagt have.

Vi har konstruktivt foreslået, at 
fondens midler bruges til at 
købe uddannelseskasser i an
dre branchers specialarbejder
uddannelser som tilbud til vore 
medlemmer.

Det kan være uddannelser som 
kvalitetsteknik, processtyring, 
fejlfinding osv.

Hvorfor nu bruge fondens mid
ler til at købe uddannelser i an
dre brancher?

Fordi det tager tid at udvikle ud
dannelser, og fordi vi har behov 
for et andet undervisningsforløb 
end det, specialarbejderuddan
nelsen kan tilbyde. Derfor kunne 
vi tænke os i en overgangsperio
de at købe andre branchers fær- 
digudviklede uddannelser.

Fremtiden kræver andre ansvar
sområder end at deltage direkte i 
produktionen. Derfor indehol
der vore forslag til brug af fonds
midler uddannelsesforløb, som 
indeholder alle dele af en virk
somheds områder-planlægning 
- markedsføring - udvikling af 
produkter osv.



K1 Forbundets uddannelses
gruppe
Centralt skal der være nogle 
overordnede samlende led i ar
bejdet med planlægning af ud
dannelser; Men det absolut vig
tigste led - nu og fremover - er 
det lokale arbejde. Det er her 
indholdet af viden og udvikling 
til uddannelserne skal hentes. - 
Deter her, den tætte kontakt er til 
lokale specialarbejderskoler og 
virksomheder, ogdeterher, man 
skal motivere for og iværksætte 
uddannelserne.

Til gensidig styrkelse af det cen
trale og lokale arbdejde har vi 
som noget nyt nedsat en uddan
nelsesgruppe, der på landsplan 
som en vifte

- stærkt kan sikre os indflydelse 
på alle de områder, der arbej
des med på uddannelses-fron
terne,

- stærkt kan sikre, at informati
oner om uddannelsernes ud
vikling, indhold og afholdelse 
når bredt ud til alle.

Indtil nu har vi i gruppen afholdt 
et par dag-arbejdsmøder samt et 
weekend-kursus.

Allerede nu har vi med baggrund 
i gruppens arbejde kunnet arbej
de aktivt med udviklingen af ind
holdet i den nye grunduddannel
se-bryg/tappe-teknik-samt sik
re os, at vi også har ressourcer til 
at arbejde aktivt med udvikling af 
planlagte kursers indhold.

Tilslutning, og interessen til at 
deltage i de nye uddannelser er 
vokset stærkt. 1 12-øres fondens 
regi er der ingen tvivl om, at net
op de lokale opsamlingsmøders 
ideer byggede meget på den lo
kale viden, gruppen repræsente
rede, og selv om vi ikke centralt 
har opnået enighed med arbejds
giverne om iværksættelse af ud- 
dannelserforfondens midler, må 
de lokale uddannelser, man så 
småt er startet op med, lægge 
pres på arbejdsgiverne for at vi 

12 også centralt kommer i gang.

Weekend-konference
Uddannelsesgruppens week
end-konference kom rundt om 
mange perspektiver i forbindelse 
med vore uddannelser. Der var 
bred enighed om at styrke det lo
kale arbejde for at nå målsætnin
gerne på uddannelsesområdet 
og knytte de lokale kontakter, 
der er nødvendige i fremtidens 
uddannelsesstruktur.

Ligeledes var man enige om at 
styrke muligheden for uddannel
sestilbud til de af vore medlem
mer, der er i arbejde, men også 
til dem, der bliver ramt af lukning 
af arbejdspladser, så man bliver 
bedst muligt rustet til en ny ar
bejdssituation.

Der var enighed om, at der kan 
være behov for at dispensere for 
et planlagt uddannelsesforløb, 
hvor man kan gå ind i uddannel
sesforløbets dele grundet et akut 
behov for uddannelse.

Forbundets uddannelsesgruppe
Navn
Poul Erik Guldborg....................
Lis Asghar ..................................
Eli Olsen ..................................... 
Helge Madsen............................  
Niels Jørgen Nielsen................. 
Leif Jensen .................................. 
Lis Grønvig.................................. 
Marianne Lauritsen.................... 
Lars Stenør Larsen
Poul Rasmussen.........................  
Karsten Krenchel ......................  
Tage Arentoft
Karsen Jensen ............................
Egon Andersen
Jens Nielsen ...............................  
Knud Hansen ............................  
Finn Frydenløv 
Barbara Kryger
Jens Larsen..................................
Åge Jensen..................................
Lone Christensen.......................

VTP-kurser kan være nødvendi
ge at bruge, men målet må være, 
at man i brug af VTP-kurser skal 
sikres branchens grunduddan
nelser.

Helt overordnet er det vigtigt, at 
der gennemføres og tages fat på 
en dialog med arbejdsgiverne 
om fremtidens arbejdsfunkti
oner, så en reel langsigtet uddan
nelsespolitik kan planlægges.

Det er vigtigt at understrege, at 
uddannelsesgruppens week
end-konference var enige i, at 
uddannelsesperspektiver aldrig 
isoleret kan målrettes medlem
mer i arbejde.

Initiativer og aktiviteter i uddan
nelsesperspektiver målrettet ar
bejdsløse medlemmer er klart 
vigtige.

I vort forbund vil der i A-kassens 
faglige regi blive arbejdet med 
initiativer og aktiviteter i uddan
nelsesøjemed for arbejdsløse 
medlemmer.

Arbejdsplads
DDS, Grenå 
DDSF, Roskilde 
DDSF, Amager 
Ceres, Århus 
Ceres, Horsens 
Ceres, Kastrup 
Albani, Odense 
Svendborg Bryghus 
DfB, Fredericia 
Wiibroe, Helsingør 
DfB, København 
DfB, København 
DDSF, Aalborg 
Hancock, Skive 
Thor, Randers 
Neptun, Silkeborg 
Slotsmøllen, Kolding 
Københavns afd. 
Odense afd.
Det Landsdækkende Depotudv. 
Forbundet
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Brancheudvalget for uddannelse af Bryggeri-, Brænderi- 
og Mineralvandsarbejdere

Sekretariat: Frederi ksberggade 11,2.
1459 København K.

Sekretær Vicedirektør Jørgen Brink

AMU Konsulent Allan Bæk

Medlemmer
Adm. direktør 
Underdirektør 
Kursusleder 
Bryggerichef 
Forbundssekretær (udv.s næstf.)

Medlemsorganisation
Sven G. Petersen Bryggeriforeningen
Henning Andersen De Danske Spritfabrikker
Gert Larsen Bryggeriforeningen
Bengt Høgh Hansen Bryggeriforeningen
Lone Christensen Dansk Bryggeri-, Brænderi- og

Mineralvandsarbejder Forbund
Afd. kasserer
Afd. kasserer
Afd. næstformand

Karsten Jensen do.
Jens Larsen do.
Barbara Kryger do.

BU-gruppen: Adm. direktørSven G. Petersen 
Forbundssekretær Lone Christensen 
+ sekretæren og konsulenten

Det permanente udvalg:
Forbundet: Forbundssekretær Lone Christensen 

afd. kasserer Jens Larsen 
Afd.kasserer Karsten Jensen 
Afd.næstform. Barbara Kryger

Arbejdsgiversiden: KursuslederGert Larsen 
Bryggerichef Bengt Høgh Hansen 
Udd.chef Torben Dahl 
Fuldmægtigjohn Brizarr 
Konsulent Allan Bæk

Informationsgruppe: Konsulent Allan Bæk
Forbundssekretær Lone Christensen
KursuslederGert Larsen
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Brancheudvalgets formål 
Brancheudvalget er nedsat for at 
varetage de opgaver, der er på
lagt brancheudvalg i henhold til 
Lov nr. 237 af 6. juni 1985 om 
arbejdsmarkedsuddannelser og 
Arbejdsministeriets bekendtgø
relse nr. 459 af 11. juli 1986 om 
uddannelse af specialarbejdere.

Brancheudvalget varetager ud
dannelsen inden for bryggeri-,

brænderi- og mineralvandsom
rådet og evt. tilknyttede områder 
på landsplan.

I de to arbejdsgrupper, der har 
udarbejdet indholdet i vore nye 
forsøgskurser, har forbundets re
præsentanter været:

Grunduddannelsen:
Jens Larsen, Odense afd. og Kar
sten Jensen, Aalborg 2.

Bryg/tappe-tekniske udd.:
Karsten Krenchel, Tage Arentoft, 
Kbh.s afd., og Lars Stenør Lar
sen, Fredericia afd.

12-øres fondens udvalg
er forbundets repræsentanter:
Karsten Jensen, Aalborg 2, Bar
bara Kryger, Kbh.s afd., Jens Lar
sen, Odense, og Lone Christen
sen, Forbundet.



Hvor kan jeg 
uddanne mig?
Følgende er kun nogle få hovedoverskrifter fra 
pjecen "Hvor kan jeg uddanne mig", udgivet af 
Landsorganisationen i Danmark, december 1988. 
Yderligere oplysning om indhold, betingelser og 
økonomi for valg af disse uddannelser fås på dit 
lokale bibliotek eller arbejdsformidlingskontor.

Fritidsundervisning
Gennem fritidsundervisning kan du beskæftige dig 
med næsten alt, hvad hjertet begærer.

Arbejderbevægelsen har sit eget oplysningsforbund, 
AOF, men der findes også en række andre.

Oplysningsforbundene udbyder så mange forskel lige 
spændende og lærerige kurser, at der praktisk talt er 
noget for enhver smag.

Da en stor del af fritidsundervisningen foregår om af
tenen, har næsten alle mulighed for at følge et eller 
flere af de mange fine kursustilbud.

ElFL-kurser
ElFL-kurserne er erhvervsintroducerede kurser for 
ledige. Her kan du få genopfrisket din viden, eller 
du kan blive introduceret til nye fagområder, som 
du ikke har prøvetfør. Hvis du har været væk fra ar
bejdsmarkedet et stykke tid, giver ElFL-kurserne 
dig en god mulighed for at komme i gang igen.

Åbent universitet
Åbent universitet er et tilbud til alle, der har tid og lyst 
til at følge kurser i et bestemt fag på univeritetsniveau.

Formålet er, at deltagerne bibringes kundskaber, der 
svarer til delniveau på universitetets grunduddannel
se.

En stor del ved det åbne universitetskursus er, at det 
er muligt at have erhvervsarbejde og familiære for
pligtelser ved siden af.

Efter kurset har du mulighed forat indstille dig ti I nog
le prøver, hvis du har lyst.

Enkeltfagskurser
Det er aldrig for sent at lære mere. Er du blandt de 
mange, der gik tidligt ud af skolen, ønsker du at gå i 
gang med en uddannelse, eller har du bare lyst til at 
lære noget nyt? Så er det måske en god idé at følge et 
af de mange enkeltfagskurser, der findes over hele 
landet. Enkeltfagskurser er skoleuddannelse, der er 
specielt beregnet for voksne. De undervises både om

dagen og om aftenen. Her kan du tage: FSA (folke
skolensafgangsprøve), der svarer ti I 8./9. klasse. FSU 
(folkeskolens udvidede afgangsprøve), der svarer til 
10. klasse. HF (Højere Forberedelseseksamen), der 
giver samme kompetence som studentereksamen.

En stor fordel ved enkeltfagskurserne er, at du kan ud
danne dig i'det tempo, du selv ønsker, idet du kan 
vælge, om du vil have et el ler flere fag ad gangen. Du 
kan gå til eksamen i de fag, du har fulgt. En eksamen 
kan give dig adgang til andre uddannelser.

EFG
Man kan få en faglig grunduddannelse inden for 
ca. 200 fag. De fleste uddannelser finden indenfor 
EFG (Erhvervsfaglig Grunduddannelse). EFG-ud- 
dannelserne er delt op i 8 hovedområder: Bygge- 
og anlægsområdet, de grafiske fag, handels- og 
kontorområdet, jern og metal, jordbrug, landtrans
port, levnedsmiddel samt servicefagene.

Daghøjskoler
Der findes i dag omkring 100 daghøjskoler over 
hele landet, og der oprettes stadig flere.

I modsætning til folkehøjskolerne bor man ikke på 
daghøjskolerne. Du harderfor mulighed for at føre 
et normalt familieliv, mens du går på daghøjskole.

Alledaghøjskolererforskellige. Undervisningen er 
forskellig fra sted til sted, og antallet af deltagere 
varierer.

Mange1 af kurserne på daghøjskolerne er beregnet 
for arbejdsløse, og de giver derfor mulighed for, at 
man kan være aktiv som arbejdsløs.

Den viden og de gode erfaringer og oplevelser, 
daghøjskolen giver, er medvirkende til, at de fleste 
står langt bedre rustet til arbejdsmarkedet, uddan
nelse og nye interesser bagefter.

På daghøjskolerne er der god tid til socialt samvær 
og til at deltage aktivt i et fællesskab.

Uddannelsestema v/ Lone Christensen 15



Fag
bevægelsens 
interne 
uddannelse

Efter et vel overstået FlU-kursus 
på Esbjerg Højskole vil vi gerne 
komme med nogle betragtninger 
vedr. kursusforløbet.

Kursusopstart G 1/2 foregik på 
Roskilde Højskole i efteråret 
1988. Her fik vi virkelig baglan
det for faglig indsigt bragt i or
den. Bedre lærerend Lone findes 
nok ikke. Selv i fritiden var hun 
foregangsmand. Vi fik indfriet

vores ideer om, at for at kunne 
arbejde som en god og aktiv til
lidsmand, må man også kende 
baggrundene for fagbevægelsens 
opståen, samt kende og kunne 
forstå de nuværende faglige reg
ler.

Den videre fortsættelse af kurset 
G 3/4 foregik på Esbjerg Højsko
le i foråret 1989. Her blev vi un
dervist i notatteknik, taleteknik

og mødeteknik. Det væsentlige i 
denne undervisning er ikke kun 
det teoretiske, men at vi alle i 
praksisfik lov til atfremføre vores 
kunnen. Oftest under vild jubel. 
Vores lærer, Ole Lundgreen, har 
på dygtig vis undervist os i det 
politiske ved fagbevægelsen. Vi 
synes, vi har fået en god tværfag
lig indsigt og vil på det kraftigste 
anbefale, at alle, som ønsker at 
blive faglige bevidste, søger dis
se kurser.

Ønsker man at deltage i fagligt 
arbejde, kræver det en grundig 
viden om tingene.

Med kammeratlig hilsen 
Jørgen Ipsen, Tu borg 
Jørgen Hansen, Albani 
Bjarne Møller, Albani 
Carsten Luxhøi, Albani
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Angreb på 
angreb
Nu er den "flinke" regering i 
gang igen med at finde steder, 
hvor man kan ramme de svage 
grupper i vort samfund.

Vi får tudet ørerne fulde om bru
gerbetaling på biblioteker, læge
besøg og meget mere. Regerin
gen taler igen om, at de, der 
modtager arbejdsløshedsdag
penge, skal betale meget større 
forsikringsbidrag til staten, end 
man gør nu.

Det er svært at få arbejde i dag, 
men det ved vi, at hvad enten 
man er ledig eller i arbejde, skal 
bidraget til staten åbenbart stige 
kraftigt. De i forvejen udhulede 
dagpenge udhules endnu mere, 
de ledige kommer igen til at stå 
for skud.
11982 kom deren borgerlig rege
ring til magten. Den 1. oktober 
1982 var kontingentet til arbejds
løshedsforsikringen kr. 98,00 pr. 
måned, og for administration af 
arbejdsløshedskassen betaltes 
kr. 15,00 pr. måned, i alt kr. 
113,00.

Pr. 1. april 1989 er kontingentet 
til arbejdsløshedsforsikringen kr. 
259,00 pr. måned, til admini
stration af arbejdsløshedskassen 
betales kr. 68,00 pr. måned, i alt 
kr. 327,00 pr. måned, en stig
ning på i alt kr. 214,00 pr. måned 
svarende til 190%.

KONT.STIGNING TIL ARB.LØSHEDSFORSIKR. 
SAMT ADMINISTRATIONSBIDRAG

OKT 82 JAN 83 JAN 85 JAN 86 JAN 87 JAN 88 OKT 88 JAN 89

Gr.unden til, at administrations
bidraget er steget fra kr. 15,00 til 
kr. 68,00, er de pålæg, der lø
bende kommer fra direktoratet til 
arbejdsløshedskassen.
På nedenstående skema kan du 
se, hvorledes stigningen er sket.

Jytte Hansen



P&K har modtaget følgende:

En god ordning er 
blevet ødelagt
I udsendelsen "Elevatoren" på 
kanal 2, fredag den 24. februar 
1989, deltog en efterlønsmodta
ger, som beklagede sig over den 
forringelse, der var sket med ord
ningen omkring efterløn, og vi er 
mange, der kan støtte hans kritik 
omkring den forringelse, der er 
sket af denne ordning.

Da man fik vedtaget spørgsmålet 
om en efterlønsordning, en ord
ning, som blev gennemført i den 
periode, hvor Svend Auken var 
arbejdsminister, var denne ord
ning et godt tilbud til arbejdsmar
kedets ældre, som efter et hårdt 
arbejdsliv kunne gå på et velfort
jent otium, og overlade arbejds
pladsen til yngre kræfter.

Ordningen virkede godt i en del 
år, men siden den borgerlige re
gering overtog magten i Dan
mark, er den gradvis blevet 
svækket. En del af de, der er gået 
på efterløn, har ikke undersøgt, 
hvilke konsekvenser der økono
misk ville opstå, når man gik på 
80% af 90% satsen, derfor har 
LO Faglige Pensionister og Ef
terlønsmodtagere udarbejdet 
en pjece, hvor man kan orientere 
sig om det økonomiske spørgs
mål, som vil opstå ved nedgan
gen til de 80%, denne pjece er i 
løbet af kort tid udleveret i 
50.000 eksemplarer.

Svækkelsen af efterlønnen er 
sket, fordi der ikke er sket en fuld 
dækning af dagpengesatserne ef
ter pristallet. For at bevise min 
påstand, vil jeg give en oversigt 
over udviklingen med efterløn
nen siden dens start i 1982.

Arbejdslønnen var i gennem
snit i 1982 kr. 130.000-90% 
efterløn årligt kr. 104.520, ud
regnet efter dagpengesatsen

pr. dag kr. 335.-, og pr. år kr.
104.520, en dækningsgrad på 
80,4%.

I oktober kvartal 1988 var den 
gennemsnitlige årsløn udreg
net til kr. 166.700, dagpenge
satsen pr. dag kr. 389,-, og 
90% heraf årligt kr. 121.368, 
en dækningsgrad på 72,6%.

På dagpengesatsen har der i pe
rioden været en stigning på kr. 
54,- fra 1982 til 1988, og vi kan 
takke "Socialdemokratiets røde 
fingeraftryk" for stigningen på kr. 
35,-, ellers ville stigningen kun 
havde været på kr. 19.-.

For 80% ordningen, skete føl
gende stigning;
80% efterløn 1982, dagpen
gesatsen udregnet til kr. 268,- 
pr. dag. 80% efterløn i 1988, 
udregnet til kr. 311,- pr. dag.

En stigning på kr. 43,- pr. dag, og 
her skal vi igen regne med "Soci
aldemokratiets røde fingeraf
tryk", som gav en stigning på kr. 
28,-, ellers kun en stigning på kr. 
15,-.

Den gennemsnitlige årlige ar
bejdsløn er fra 1982 til 1988 ste
get med kr. 36.700,-, medens 
90% efterløn kun er steget med 
kr. 16.848,-.

Havde vi fulgt den normale pri
sudvikling, skulle de to satser på 
efterlønnen være følgende:

90% på kr. 134.027,-, men er 
kr. 121.368,-, et minus på kr. 
12.659,-.
80% på kr. 107.222,-, men er 
kr. 97.032,-, et minus på kr. 
10.190,-.

Enhver kan med de tal, jeg her 
fremkommer med, klart se, hvor
ledes den borgelige regering

gennem deres politik, bevidst 
har ødelagt en god ordning.

Med 250.000 arbejdsløse og 
100.000 på efterløn er vi sat i en 
grotesk situation på grund af re
geringens sorte sindelag, og vi 
må konstatere, at den hverken 
har evne eller vilje til at få rettet 
op på den skæve fordeling, derer 
i samfundet.

LO Faglige Pensionister og Ef
terlønsmodtagere vil presse po
litikerne til at fremkomme med et 
forslag til forbedring af vilkårene 
for efterlønsmodtagerne, især for 
gruppen der er på 80% satsen.

Vi ser i øjeblikket to muligheder 
for at løse problemet.

1. At afskaffe 80% satsen, og 
lade 90% satsen udbetale fra 
60 til 67 år.

2. At lade det blive lettere at gå 
på førtidspension.

Det er de to løsningsmodeller, vi 
vil gå til Socialdemokratiet med, 
da vi har et nært samarbejde med 
dem.

Til slut vil vi opfordre efterløns
modtagere, eller de der tænker 
på at gå på efterløn - og som har 
problemer, at kontakte LO Fagli
ge Pensionister og Efterløns
modtagere på tlf. 01 87 22 11.

Med venlig hilsen 
Paul A. Jensen 
landsformand
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Ferie
lotteriet 1989

Erik Rasmussen 
Vollsmose Allé 112, 1. tv. 
5240 Odense NØ

Werner Matthiesen 
Farverhus 254 
6200 Åbenrå

k".

Jens J. Garde Sørensen 
Stengade 10, 2.
3000 Helsingør

Claus Høgedal Sørensen 
Fasanvej 16, 2. tv.
8800 Viborg

Helge Eli Nielsen 
Nørre Allé 11 A, 4. th. 
2200 København N

Kurt Dyrby Jensen 
Søndergade 20 
4490 Jerslev SJ

Erling Johansen 
Willemoesgade 22, 2. tv. 
8200 Århus N

Kent Carl Nielsen 
Vestergårdsvej 28 C, 1. tv. 
2400 København NV

Ralf Gert Thomsen 
Nordvej 7 st. tv.
3000 Helsingør

Birthe Nielsen 
Sandhusvej 39, 2. tv.
2500 Valby

Bent Moss
Engom Møllevej 10
8721 Daugård

Jens Hemmingsen 
Skjoldagervej 80, st. tv. 
2820 Gentofte

Jesper Olsen 
Stjernegade 28 
3000 Helsingør

John Kastberg Petersen 
Vigerslev Vænge 58, st. tv. 
2500 Valby

Flemming Mathiesen 
Sabroesvej 13 H, 2. tv.
3000 Helsingør

Erik Weigner 
Vesterbrogade 178, 2. th. 
1800 København V.

Eva Erika Larsen 
Kongelundsvej 94 G.
2300 København S
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Erling Qvortrup 
Havepladsvej 60 
7000 Fredericia

Ole Mortensen 
Grønnegade 16, 1. th.
7100 Vejle

Albin Eriksson 
Halfdansgade 49, 5. th.
2300 København S

Kurt Foss Hansen 
Kustrupvej 12, Røjle 
5500 Middelfart

Tove Såby Sørensen 
Bianco Lunos Allé 2 A, 3. tv. 
1868 København V.

Gerda Margrethe Jørgensen 
Ejbymosevej 95
2600 Glostrup

Børge Frederiksen 
Solvangsallé 46 
8500 Grenå

Lis Chur Jensen 
Paltholmterrasserne 58 E 
3520 Farum

Inge Marie Jørgensen 
Honoresvej 9 
7000 Fredericia

Harald Nygård 
Elmevej 11, Spøttrup
7861 Balling

Kurt Christensen 
Ågade 134, 4. tv. 
2200 København N

Ruth Birkholm Rasmussen 
Ulrikkenborg Allé 29, 1. tv 
2800 Lyngby

Thorkild Preben Larsen 
Hornemanns Vænge 51,1. th. 
2500 Valby.

Ahrendt Neumarker 
Damhusparken 2 
6000 Kolding

John Poul Gydesen 
Petersmindevej 12 
4684 Holme-Olstrup

Birthe Anni Grissel 
Esbern Snaresvej 27 
7100 Vejle

Niels Jørn Rytter Jensen 
Tu Ishøj vej 52
8270 Højbjerg

Jimmy Vorborg 
Lyshøjgårdsvej 27, 4. tv.
2500 Valby

Niels Stoft Johansen
Kirkebakken 19 
5700 Svendborg

Nils Jørn Pedersen 
Ruskær 37, 9.
2610 Rødovre

Inga Margrethe Pedersen
Røde Landevej 7 
2300 København S

Moritz Leif Kristensen 
Folehaven 57, 2. m.f.
2500 Valby

Conni Vardar Andersen 
Rudbæksmøllevej 25, Strib 
5500 Middelfart

Prop & Kapsel ønsker de heldige 
vindere til lykke og god ferie.



Den 22. maj 
1989 
bliver hun 
50 år

1974 startede Jytte som bryggeri
arbejder på GI. Tap Carlsberg.

Hendes altid engagerede væsen 
gjorde, at hun allerede i 1977 
blev valgt ind klubbestyrelsen.

Som en ivrig debattør i den kø
benhavnske kvindelige afdelings 
repræsentantskab var hun så 
kendt og accepteret, at da posten 
som afdelingskasserer i 1981 
blev ledig, blev hun på afdelin
gens generalforsamling valgt til 
denne post.

Det var i en spændende periode, 
Jytte var afdelingskasserer, hvor 
rammeaftalerne i København 
krævede et nyt engagement af de 
københavnske afdelinger, og 
hvor holdninger, ansvar og re
alisme skul le forenes i et nyt ram
meaftalekompleks i 1985.

Netop som rammeaftalerne i Kø
benhavn brød sammen, og den 
store 2 måneders konflikt brød 
ud, døde forbundets hovedkas
serer, og Jytte blev enstemmigt 
konstitueret som hovedkasserer.

Det var den værst tænkelige start 
for en nyvalgt forbundsrepræ
sentant at komme i, men Jytte 
klarede denne opgave med bra- 
vour. Men som mange andre har 
Jytte også måtte føle, at det kan

være hårdt at sidde på en leden
de organisationsplads, hvor lo
kale særinteresser ofte får en så 
dominerende rolle, at det kan 
belaste samarbejdet og nødven
diggøre upopulære beslutninger. 
Hun har imidlertid det mod og 
den lyst, der skal ti I for at løse op
gaverne, og hendes gode humør 
og åbne sind overvinder mange 
problemer.

Hun har som bryggeriarbejder 
gennem 15 år været den, der vil
le være med til det hele, og hen
des mange venner og få uvenner 
bør benytte dagen til at sige til 
lykke med de første halvtreds år.

Der afholdes reception mandag 
den 22. maj 1989 kl. 10.00- 
16.00 i forbundets lokaler, 
Tomsgårdsvej 19, 1, Kbh. NV. 19
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MAJ
Ceres Arhus
25 års jubilæum
4. maj
Henning Møller Jensen

Tuborg
25 års jubilæum
5. maj
Søren Chr. Jensen 
Ægidsgade 7, 3. tv.
2200 København N.

25 års jubilæum
19. maj
René Paepcke 
Vigerslev Allé 78, 3. tv.
3500 Valby

40 års jubilæum
23. maj
Daisy Nielsen 
Ærtevej 3, 1. th.
2700 Brønshøj

Carlsberg
25 års jubilæum
Hartvig Knud Niels Olsen 
Stradellasvej 14, st.tv.
2450 København SV

25 års jubilæum
5. maj
Jørgen Larsen 
Sankelmarksgade 7, 4. th.
1676 København V

25 års jubilæum
5. maj
Jens Johan Chistensen 
Frederiksvej 8, 2. tv.
2000 Frederiksberg

25 års jubilæum
5. maj
Egon Gregersen
Holger Danskes Vej 29B, 1. th. 
2000 Frederiksberg

25 års jubilæum
12. maj
Frode Agerlund Pedersen 
Lundtoftegade 96, 4. th.
2200 København N

25 års jubilæum
19. maj
Per Erling de Blanck 
Gadekærvej 28, 1. tv.
2500 Valby

25 års jubilæum
19. maj
Børge Christensen
Joham Krohns Vej 5, st. tv.
2500 Valby

25 års jubilæum
26. maj
Knud Wagner Nielsen 
Berners Vænge 7, 1. th.
2650 Hvidovre

Reception

I anledning af 
Roskilde afdelings

90 års jubilæum 

afholder afdelingen 
reception 

12. maj 1989 
kl. 13.00-16.00, 
Spritfabrikkens 

"Kantine, 
Ringstedgade 76.

Vi håber at se rigtig 
mange af vore 

kollegaer og venner.

På afd.bestyrelsens 
vegne

Lis Asghar, 
formand

Desværre var sætternissen på 
spil i P&K nr. 2, side 11, "Svar til 
Torben Olsen". Det skulle have 
været signeret Finn Sørensen, 
formand for Bryggeriarbejder
nes Fagforening for København 
og Omegn.
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arbejdsskadet!!!

- det gælder dig og din 
RYG!

Depotarbejderne var i 
mange år en meget fred
sommelig og næsten glemt 
gruppe i forbundet.
I modsætning til bryggere, 
brændere og mineralvands
arbejdere er depotarbejder
ne ikke en gang nævnt i 
forbundets navn på trods af, 
at de er forbundets næst
største gruppe.
De sidste 3-4 år har for alvor 
hevet depotarbejderne frem 
i lyset.

Der er som aldrig før blevet 
focuseret på depotarbej
derne og deres problemer. 
Ved overenskomstfornyel
serne har depoternes over
enskomster spillet en afgø
rende rolle. Omlægningen af 
Carlsberg/Tuborg depoter
ne og siden indførelsen af 
præsalgssystemet har på 
afgørende vis ændret depot
arbejdernes forhold og 
vendt op og ned på mange 
gamle dogmer.

I dette temanummer tager vi 
fat i nogle af de mange 
problemer, der er på områ
det og kommer med bud på, 
hvordan det kunne gøres 
anderledes og ske bedre.

Temanummeret er udarbej
det af Det landsdækkende 
Depotudvalg. HH



Det landsdækkende 
Depotudvalg

landsdæk- 
Depotud- 

valg er et udvalg - 
F som er nedsat på bag

grund af en kongresbe
slutning i 1983.

Udvalget er sammensat med 
et medlem fra hver af de 3 
kredse og et fra den køben
havnske afdeling, endvidere 
er der en repræsentant fra 
forbundets daglige ledelse 
samt en fra konsulentafde
lingen.

KOMMISSORIUM FOR 
DET LANDSDÆKKENDE 

DEPOTUDVALG
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mineralvandsarbejder Forbund afholdt d.
19. marts 1988 den 3. Depot- og distributionskonference.
Konferencen vedtog en række konklusioner, som skulle indarbejdes i 
konklusionerne fra den 2. konference, som blev afholdt i Odense i 1984.

Ved at indarbejde vedtagelserne fra 1988 i Depotudvalgets kommissori
um, vil de få den størst mulige betydning i det kommende arbejde.

De enkelte kredse og afdelingen 
vælger selv deres udvalgsmed
lem blandt depotarbejderne i de
res område.

Udvalgets arbejdsopgaver fast
sættes på en konference, som af
holdes hvert andet år, med delta
gelse af depotarbejdere fra hele 
landet, og nedenstående kom
missorium er et resultat, der er 
samordnet ifølge de beslutnin
ger, der er vedtaget på disse kon
ferencer. Depotudvalget tilstræ
ber endvidere, at vi deltager i de 
årlige weekendkonferencer som 
afholdes i kredsene og afdelin
gen for på den måde, at kunne vi
derebringe og koordinere, hvad 
der nu sker af nye tiltag på depot
området.

KOMMISSORIUM
1. AT arbejde for gennemførelsen af en større fast løn - en lige

lig fordeling af arbejdsbyrden - et solidarisk lønsystem - op
rettelse af lokale depotklubber med det formål at sikre en 
større solidaritet på depoterne.

2. AT arbejde med generelle normer til brug for lokale beman
dingsaftaler.

3. AT følge udfyldelse af 30 km aftalen med SiD vedr. organise-

4.

5.

6.

ring af depotarbejdere.

AT indkalde og afholde depot- og distributionskonference 
hvert andet år og indarbejde resultaterne heraf i forbundets 
politik.

AT sikre, at det opsøgende arbejde i kredse og afdeling syste
matiseres, og at resultaterne heraf tilgår Det landsdækkende 
Depotudvalg, der forpligtes til at koordinere arbejdet og til 
løsning af problemerne.

AT analysere uddannelsesbehovet med henblik på en tilpas
ning til ændrede arbejdsforhold og krav til bedre hjælpemid
ler.

Udvalget har til de følgende te
masider prøvet at drage nogle af 
de ting frem, vi arbejder med i 
øjeblikket. Vi håber, at det vil 
blive læst med interesse, og at 
det måske kan give andledning 
til nogle debatter blandt med
lemmerne på depoterne. Der 
kan altid rettes henvendelse til 
jeres lokale afdeling, for at få 
hjælp og rådgivning til løsning af 
evt. problemer. Aage Jensen

7. AT følge den teknologiske udvikling på depot- og distribu
tionsområdet, herunder at lave teknologistatus, og i samar
bejde med forbundets konsulenter at belyse og komme med 
forslag til forbedringer af arbejdsmiljøet på depotet og i distri
butionen.

8. AT udarbejde forslag, der sikrer, at transport og lagerarbejde 
aføl og mineralvand udføres af forbundets medlemmer.

9. AT aflægge beretning om udvalgets arbejde på forbundets 
kongresser.

4



Solidarisk lønsystem:

PULJE
KØRSEL

GRØN
* SKATTE
5 KLASSE I

HUSK! - at kun ved at fordele både | 
arbejde og indtjening solidarisk, er h 

alle tilfredse. S

På en lang række depoter har 
man i årevis indset, at det arbej
de, der skal udføres, er et fælles 
ansvar, som man i fællesskab 
må deles om. Det er umuligt på 
forhånd at sige, hvordan ar
bejdsdagen vil forme sig for den 
enkelte salgsvogn, så der er 
derfor et behov for at kunne 
trække på kollegernes hjælp - 
eller selv at hjælpe, hvis kolle
ger har behov for det.

Når man på denne måde arbej
der solidarisk, er det en naturlig 
forudsætning, at lønsummen 
også deles solidarisk, så derfor er 
begrebet "at køre i pulje" opstået 
og har bredt sig.

De aftaler om udkørsel af præ
salg, som allerede er indført, 
samt de aftaler om udkørsel af 
ALT præsalg, som reelt ligger in
den for mulighedernes grænser 
gør, at solidarisk arbejdsdeling 
og løndeling er endnu mere på
krævet.

I en årrække har forbundets offi
cielle politik været, at der skulle 
arbejdes for en solidarisk lønpo
litik. En opfattelse, som er be
kræftet på flere depot- og distri
butionskonferencer.

Ved overenskomstfornyelsen i 
1987 indgik det, at man skulle 
overgå til puljekørsel på de nye

stordepoter, efterhånden som de 
opstod. Dette er også sket, men 
desværre var der depoter, især i 
store jyske byer, som allerede 
fungerede på dette tidspunkt. 
Her arbejder man stadig med an
dre lønsystemer, selv om man 
har debatteret puljekørsel. På 
disse depoter har man efterlyst 
en debat, som kunne indgå i en 
fornyet overvejelse.

Depotudvalget har derfor beslut
tet at lade medlemmer på 3 typer 
depoter komme til orde, nemlig 
medlemmer, som i årevis har 
haft erfaring med puljekørsel - 
medlemmer, som har kørt på 
ordningen et års tid — samt med-
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lemmer, som stadig 
aflønnes på andre må

der.

’ De medlemmer, vi har talt 
med, kommer fra Carlsberg og 
Tuborg i Lyngby, Tuborg i Ka
lundborg og Tuborg i Århus.

I Lyngby talte vi med Jack Han
sen og Martin Nyberg fra Carls
berg. Jack har 20 år på bagen 
som depotarbejder og Martin ca. 
1’/2 år. Fra Tuborg talte vi med 
Kim Overbeck og Niels Chr. Lar
sen, som har været med i 10 og 
11 år.

Da Jack startede for 20 år siden, 
kørtes der i pulje, men der op
stod nogle problemer, som be
tød, at man overgik til individuel 
provision. I 1983 var der så store 
problemer med fordelingen af tu
rene og arbejdet, at folkene for
langte at køre i fællespulje.

Som forholdsvis ny mand, mente 
Martin, at det var udmærket at 
køre i pulje, især fordi alle tjente 
det samme på depotet. Jack sag
de, at det også havde stor værdi, 
når der var optræk til "urolighe
der", fordi der så ikke var nogen 
begrundelse for at optræde usoli
darisk.

HB

un

(HH

HUK

Begge depoter har kunder, som 
aftager næsten 300 ks. om ugen. 
Det er steder med nemme aflæs
ningsforhold, og det er vigtigt, at 
det kommer fællesskabet tilgo
de.

Forskellen på vognene er om
kring 1500 ks. om måneden, 
men belastningen på den vogn, 
som læsser mest af, er ikke tilsva
rende større. De forhold, som 
indgår, er også, at nogle vogne 
har meget køretid, hvor der ikke 
kan sælges varer. Disse forhold

gør, at alt andet end puljekørsel 
ikke kan accepteres.

Når man ikke kører i pulje, vil 
der altid være en kamp om at få 
de gode kunder tillagt ens tur. 
Det er ikke godt for sammenhol
det på depotet.

På begge depoter går man ind og 
aflaster hinanden, når der er be
hov for det. Det opfatter man 
som en helt naturlig ting. Man 
opfatter det også sådan, at pulje

kørsel giver et meget bedre for
hold depoterne imellem, fordi 
den enkelte ikke har den store 
personlige fordel af at gå ind og 
genere en kol lega fra det modsat
te depot.

Meldingerne fra Carlsberg og Tu
borg depoterne i Lyngby var altså 
helt klare. Puljekørsel er det ene
ste rigtige.

På Tuborg depotet i Kalundborg 
er der 5 ansatte, heraf 1 konsu-



lent og 1 lagermand. Depotinde
haveren deltager i udkørslen. Vi 
talte først med depotindehaveren 
Egon Sørensen og depotarbejder 
Carsten Dong. Carsten har været 
depotarbejder i næsten 3 år.

Depotet blev stordepot i foråret 
1988, og man har haft puljekør
sel siden da. Systemet virker ud
mærket, og der har ikke været 
problemer. Man hjælper hinan
den færdig, og alle kan så holde 
fyraften samtidigt. Lagermanden 
støtter vognene efter behov, så 
også den aftale fungerer efter 
hensigten.

Depotindehaveren opfatter pul
jekørsel som et godt og naturligt 
system. Al kørsel koster tid, så 
det er vigtigt at udnytte vogne og 
mandskab bedst muligt. Den 
vogn, som betjener Kalundborgs 
værtshuse, har ingen mulighed 
for at øge salget, så derfor er pul
jekørsel det eneste rigtige.

Carsten er godt tilfreds med, at 
man kører i pulje. Han finder, at 
det er et godt princip, at man 
hjælper og støtter hinanden, så 
belastningerne fordeles lige. 
Han finder det derfor også natur
ligt, at indtjeningen er den sam
me.

Vi talte også med lagermanden 
Benny Hansen, som har en fortid 
på Faxe depotet i Asnæs. Han sy
nes, at puljekørsel giver store for
dele. Man kan jo ikke selv be
stemme, hvilken tur man vil 
køre.

Der er så stor forskel på turene, at 
man ikke kan tjene det samme, 
idet nogle jo må betjene kunder
ne på landet med de lange køre- 
afstande. På depotet hjælper 
man hinanden, og Benny bruger 
megen tid på at støtte vognene 
ude på turene, både ved at tage 
nogle af kunderne, og ved at køre 
ud med manglende varer og hen
te tomgods.

Ingen har været utilfredse med at 
dele lønnen solidarisk. Turene er 
næsten lige store, og sker der æn
dringer. reguleres turene straks.

Der er en præsalgsaftale på de
potet, men indtil videre bliver 
præsalget kørt af en vognmand.

Århus er en af de 3 store jyske 
byer, hvor man ikke er omfattet 
af pligten til at køre i pulje. Ud
over at man ikke kører i fælles
pulje, er der også det specielle, 
at man har differentieret provi
sionssatser på vognene, nemlig 1 
sats for kuskene og en lavere sats 
for medhjælperne. Det gør en 
overgang til fællespulje sværere. 
Det var derfor med stor nysger
righed og interesse, vi traf aftale 
med 2 kollegerfra Tuborg om en 
snak om fællespulje.

Vi talte med Poul Erik Jensen, 
som har kørt som afløser i ca. 1 
år, men som nu er fast på depo
tet, og Bent Petersen, som har 
kørt øl i 24 år.

Bl.a. på Nordjysk kreds' depot
konference har depotarbejderne 
fra de 3 jyske byer bedt om mere 
viden om puljekørsel og konse
kvenserne heraf, så man kunne 
få sat en debat i gang. Dette be
kræftede Poul Erik Jensen og 
Bent. De mente ikke, at de vidste 
nok til, at de kunne tage stilling 
her og nu, men de var bestemt 
ikke afvisende.

Et argument i "gamle dage" for 2 
provisionssatser på vognene var, 
at det var kusken, som havde an
svaret for varerne og pengene, 
men efter at det er slået fast, at 
der kun skal afregnes for solgte 
varer, holder dette argument 
ikke helt stik længere. Både Poul 
Erik og Bent var inde på, at når 
ansvaret var det samme, burde 
lønnen også være det. De mente, 
at når man ikke kørte i fællespul
je på et depot, var der en fare for 
splittlse, selv om man udførte 
samme slags arbejde.

De syntes ikke, det ville være 
utilfredsstillende, om man over
gik til puljekørsel. Der havde da 
også været talt en del om det på 
depotet, men det var aldrig kom
met så vidt, at man havde haft en 
afstemning om det. Begge var 
klar over, at de vogne, som læs
ser mest af, har de letteste for
hold ude på turen.

Det vil jo så sige, at de har en hø
jere indtægt med en mindre ar- 
bejdsydelse. Sådanne forhold 
kunne Poul Erik og Bent godt se, 
at puljekørsel ville rette op på. 
Begge glædede sig til at få en de
bat i gang på depotet med det for
mål, at man også i Århus delte ar
bejdsbyrden og indtægten soli
darisk.



Betaling for overtid

De fleste depotar
bejdere klager over, 

at lønnen er for lille. - 
Heri kan det landsdæk

kende depotudvalg kun væ
re enig. Vi ved også, at arbejds

giverne ikke bare kommer og gi
ver med rund hånd ved denne 
overenskomst. Derfor må vi så til 
at tage os sammen og forlange 
den løn, vi allerede har opnået 
via overenskomsten. Heri indgår 
også overtidsbetaling.

Af 2 grunde må vi nu sætte kraftigt 
ind på at få udbetalt dette.

For det første: Det er svært at kriti
sere, at lønnen er for lille, når man 
ikke en gang vil kræve den over
enskomstmæssige løn.

For det andet: I og med, at vi kræ
ver vor ret, vil vi på længere sigt 
også få flere folk i arbejde og der-
med også lette os i vort arbejde.

Det burde være en selvfølge, at 
man fik udbetalt overtid, når man 
havde udført dette, men sådan er 
det ikke på depotområdet. Depot
indehaverforeningen indrømmer 
selv, at der på visse depoter reelt 
udføres overtid, uden at folkene 
får penge for dette.

Enten har folk ikke selv forlangt at 
få den løn, de ifølge overens
komsten har krav på, eller også er 
de, når de har krævet overtidsbe
taling, blevet afvist af deres depot
bestyrer med forskellige undskyld
ninger for ikke at udbetale penge
ne. Det har bl.a. været undskyld
ninger, som gik på, at man ikke ar
bejdede effektivt.

Det er selvfølgelig nogle uhyrlige 
påstande at komme med al den 
stund, at vi gennem de senere år er 
blevet pålagt større og større ar
bejdsbyrder i form af mandskabs-

reduktioner, større kundekredse, 
og i øjeblikket forsvinder de så
kaldte "lette" kunder over på præ
salgssiden.

På den baggrund har der været ført 
en faglig voldgift om fortolkningen 
af overenskomstens § 4, stk. 1, 2 
og 3, som omhandler betaling for 
overarbejde.

Det blev fastslået under voterin
gen, at arbejdet skal planlægges 
således, at det kan nås inden for 
normalarbejdstiden på 38 timer. 
Såfremt der opstår situationer, der 
vil medføre overtid, hvis man skal 
færdiggøre turen, skal depotbesty
reren give accept af dette.

I kendelsen fastslås det:

- at der skal betales for overtid, 
når man når op over en ugenti ig 
arbejdstid på 38 timer.

at chaufførerne ikke selv kan 
påtage sig overarbejde. Dette 
skal i forvejen aftales med ar
bejdsgiveren.

- at man på depoterne aftaler 
en fremgangsmåde, hvormed 
man kan registrere arbejdsti
den.

For at kunne holde kontrol med 
arbejdstiden på depotet, har Det 
landsdækkende Depotudvalg 
udarbejdet et skema til registre
ring af den daglige arbejdstid, 
overtiden pr. uge og den samle
de overtid på et år. Det sidste, 
fordi det ifølge overenskomsten 
ikke er tilladt at have mere end 
200 timers overtid. Dette er de
potbestyreren forpligtet til at hol
de regnskab med.

Herudover er der på skemaet 
også mulighed for at holde øje 
med provisionen, idet man hver 
dag indfører sine salgstal. Og for 
de depoter, der har en præ-salgs
aftale, er der også plads til at ind
føre dagens præ-salg. Skemaet
hænges op på et for alle tilgæn
geligt sted.

Tillids-/talsmanden på depotet 
aftaler med depotbestyreren, at



man for hver dag skriver sine ti
der på skemaet, og at depotbe
styreren, såfremt han har indven
dinger imod tiderne, senest næ
ste dags morgen, tager en samta
le med de pågældende for at få 
redegjort for arbejdstiden.

Når en eller flere nærmer sig de 
38 timer, og man kan se, at man 
ikke kan færdiggøre sin tur, kon
takter man depotmanden for at få 
accept på, at man kan køreturen 
færdig på overtid. Såfremt man 
ikke får en sådan accept, afbry
der man turen i så god tid, at man 
kan nå hjem på depotet og afslut
te arbejdet inden for de 38 ti mer.

Kan man al lerede dagen før se, at 
turen umuligt kan nås uden over
arbejde, kan man selvfølgelig al
lerede dér tage kontakt til depot
bestyreren.

Når ugen er omme, opgøres så 
de enkeltes timeforbrug og even

tuelt overarbejde udbetales sam
men med den normale løn.

Vigtigt! Der kan ikke flyttes 
over-/undertid fra en uge til en 
anden.

Herunder følger et eksempel på 
udfyldelse af skemaet.

UGESEDDEL UGE 2.0

VOGN NAVN MØDETID MAN. TIR. ONS. TOR. FRE. IALT = IALT IALT I ÅRET

J£^ O. ^Z^ö /6^ 7^ /^ 775? /^ 4^^
OVR

5,5 TIM
OVR

P0,O TIM
d

Per&Z /v. 72? /^ 76^ /^ 7?^ /4^ ¥53-?
OVR
TIM

°VR
75,0 TIM

SALGSENH. KR

VOGN . NAVN_________MØDETID. MAN. . TIR. . ONS. . TOR. . FR

(Der trækkes 2.5 timer fra om 
ugen til frokost)

VOGN . NAVN_________MØDETID. MAN. . TIR. . ONS. . TOR. . FRE. . IALT .= IALT

2 :
J^C£r^ 4^ /3^ 75* 75* /Ÿ* 7=4.7 3/* ôvRl ^

0 timL—
3c P^/ /3™ 75* 75 ^ /O* /4^

SALGSENH.

Stø^ ^ /^to

PT&Wt. ^g /é^

Såfremt dit depot ikke 
allerede har modtaget så
danne skemaer, så kontakt 
din afdeling for at få til
sendt nogle.
De ligger inde med flere.



"Lige pludselig, da jeg tog en 
svingning med 2 kasser, fik jeg et 
skred i ryggen."

En gang imellem går 
det galt...

Det var d. 5. sep
tember 1988. Flem

ming Guldbæk fra Tu- 
borg depotet i Aalborg var 

i gang med at slæbe øl af.

"Jeg arbejdede næste dag med, 
men dagen efter måtte jeg til læ
gen om aftenen. Lægen vred det 
på plads, så jeg kunne godt tage 
på arbejde næste dag. Det gik 
dog ikke særligt godt, så næste 
dag måtte jeg blive hjemme."

"Jeg gik på arbejde igen om man
dagen, men tirsdag var jeg totalt
færdig, da jeg skulle læsse varer
af hjemme på depotet. Det var
lige meget, hvordan jeg bevæge
de mig, så var den gal. Jeg var li
gesom helt skæv og gik rundt næ
sten som Tummelumsen."
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Så gik der nogen tid med stræk
behandlinger hos en fysiotera
peut, og hvor Flemming kun 
kunne komme rundt på krykker.

"En dag fik jeg så et kraftigt hoste
anfald," fortæller Flemming vi
dere, "og så var det helt slut. Læ
gen sagde, at der nu ikke var an
det at gøre end at komme på sy
gehuset."

"Der gik nu en måned bare med 
at vente på at komme på sygehu
set til undersøgelse. I den tid 
kune jeg kun ligge ned. Det var 
så galt, at jeg ikke engang kunne 
gå på lokum."

"I den tid, hvor jeg lå derhjem
me, kunne jeg kun ligge på siden 
og ellers ikke bevæge mig. Jeg fik 
smertestillende midler og et par 
blokader, men blokaderne hjalp 
kun kort, så gjorde det lige ondt 
igen."

Efter en række undersøgelser fik mere og mere over på os, vi skal
Flemming konstateret discuspro-
laps. En kapsel i rygsøjlen var 
sprunget, og lægerne sagde kort 
og godt til Flemming, at nu måtte 
det være slut med knoklearbej-
det som depoptarbejder.

Flemming blev opereret og kun
ne igen bevæge sig rundt. Efter et 
par måneder begyndte Flem
ming igen at arbejde på depotet.

"I dag går det udmærket. Det 
eneste, jeg mærker, er, at jeg 
ikke mere kan tage to kasser på 
nakken, og jeg døjer med at have 
en kasse på maven. Jeg kan mær
ke, at der er noget, der spænder i 
ryggen. Men lægerne siger, at 
der vil gå et halvt år, før smerter
ne er helt væk."

"Lægerne sagde, at jeg skulle 
holde op med at slæbe øl, men 
hvor går jeg hen og finder et an
det arbejde? Jeg bliver 43 år nu, 
så jeg skal holde i mange år end
nu, men får jeg en ny discuspro- 
laps, kan jeg vist lige så godt ka
pitulere med det samme."

"Systemet er, at der bliver lagt

slæbe mer og mer og gøre det
hurtigere for at kunne holde en 
rimelig timeløn og for at kunne 
være hjemmetil en normal fyraf
ten."

Flemming Guldbæk afslutter 
med at beskrive de samlede om
kostninger ved sin sygdom.:

"Det, der måske piner mig mest 
ved hele dette forløb, er, at det 
skulle tage så lang tid at komme 
på hospitalet. Var jeg blevet ind
lagt med det samme, havde jeg 
måske ikke skullet være syg i et 
halvt, men kunne måske have 
klaret det på det halve. Hele det
te sygdomsforløb har kostet mig 
mere end 40.000 kr. i tabt ar
bejdsfortjeneste og andre udgif
ter til medicin og fysioterapeut 
for slet ikke at snakke om al den 
tid i sengen, hvor jeg var bundet 
på hænder og fødder."

! GRØN
'* SKATTE

~ KLASSE I

HUSK! - at få anmeldt arbejds- 
skader, hvis det går galt. u*

MMMMMMhiiiii^^



Når ryggen sigerstop

Rygskadereret slemtog velkendt 
problem for depotarbejderne.

Mange lider under dårlig ryg, an
dre må holde op og en del må 
igennem en tur som den, der er 
omtalt her på siden.

Der er nogle vigtige regler at hu
ske, når den er gal med ryggen.

1. Pludseligt opståede rygska
der, typisk når en søjle hæn
ger fast eller ved fald f.eks. på 
en trappe, kan give erstatning 
efter arbejdsskadeforsikrings
loven og muligvis også erstat
ning for løntab og svie og 
smerte.

Det er her afgørende at kunne 
dokumentere årsagen til til
skadekomsten.

2. Rygskader opstået over læn
gere tid gennem nedslidning 
af ryggen.

Her er erstatningsmulighe
derne meget dårlige. Discus- 
prolapser og anden nedslid
ning af ryggen vil normalt 
ikke kunne erstattes. Men det 
er dog altafgørende, at lidel
sen bliver anmeldt til Sik
ringsstyrelsen enten af ens 
egen læge eller igennem ar
bejdsmedicinsk klinik.

En anmeldelse til Sikringssty
relsen giver næppe erstatning 
i dag, men kan medvirke til at 
dokumentere et alvorligt pro
blem og dermed på længere 
sigt måske ændre reglerne.

3. Lad være med at spille helt. 
At blive ved med at gå på ar
bejde selv med en smertende 
ryg gavner ingen, allerhøjst 
arbejdsgiveren. Rygsmerter 
er kroppens signal om, at den 
er ved at være gal, og signal 
om, at så må der gøres noget.

^ PDCIN HUSK!-at du kun er forpligtet :*( 
til at tage max. 45 ks. tomt ek- J 

. * SKATTE strå hjem pr. dag - og kun så- uï J
^ S KLASSE I fremt der er plads på vognen. ^j

SIKKERHED PÅ DEPOTER
Forbundet har sammen med Depotindehaverforeningen netop ud
sendt en vejledning om sikkerheden på depoterne.

Pjecen giver udtryk for, hvad parterne har kunnet enes om som gode 
regler for, hvordan et depot skal være indrettet, og hvordan sikker
hedsarbejdet skal gribes an.

Pjecen indeholder afsnit om:

Sikkerhedsorganisation 
Placering af bi ler og truck 
Krav til truckene
Vognenes indretning

Vejledningen er udsendt til afdelingerne, og flere kan rekvireres fra for
bundet.

11

Depotind retning
Rengøring
Sikring af godset
Sækkevogne og Sikkerhedssko
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Mærkedage

JUNI

Tu borg 
25. års jubilæum 
3. juni
Ruth Sørensen 
Rolighedsvej 19, 2. th.
3000 Helsingør

25. års jubilæum
18. juni

Johannes Folmer Jensen 
Birkegade 15 B, 2. tv. 
2200 København N.

25 års jubilæum
23. juni
Grethe Nielsen
Cadager 18
Hvissinge 
2600 Glostrup

JULI

40 års jubilæum
27. juli
Trygve Bentsson
Løg um vej 7 
2610 Rødovre

AUGUST

25 års jubilæum
5. august
Anne-Margrethe Borring-Olsen 
Ny Hjortespringvej 6 B 
3500 Værløse

JUNI

Carlsberg 
25 års jubilæum
1. juni

Jan Laursen Brok
Røde Mellemvej 152
H/F Elmebo 13
2300 København S

25 års jubilæum
1.juni
Per Leonard Pettersson 
Kamdalen 12
2730 Herlev

25 års jubilæum
8. juni
Per Rudi Hansen
Langå vej 43
2650 Hvidovre

25 års jubilæum
15. juni
Ulla Astrid Carla Jensen 
Sankt Olavs Alle 46
2630 Tåstrup

25 års jubilæum
26.juni
Hanne Heimdal
Carl Jacobsens Vej 4 C, 6. th. 
2500 Valby

JULI

25 års jubilæum
3. juli
Kai Christiansen
Saxogade 6, 4. tv.
1662 København V

25 års jubilæum
13. juli
Erik Emil Nielsen
Ewalds Have 6
4300 Holbæk

40 års jubilæum
20. juli
Frede Schou Bech 
Trekronergade 129 
2500 Valby

25 års jubilæum
27. juli
William Børge Svendsen 
Sønder Boulevard 122, 3. tv. 
1720 København V.

25 års jubilæum
28. juli
Jonna Yvonne Christensen 
Hede kæret 18, st. th.
2640 Hedehusene

AUGUST

25 års jubilæum
3. august
Finn Lowies
Kadetvej 5
2660 Brøndby Strand

25 års jubilæum
11. august
Ketty Jørgensen 
Roskildevej 360, 2. tv.
2630 Tåstrup

25 års jubilæum
17. august
Karen Marie Thomsen 
Mølndalsparken 57 
2620 Albertslund

25 års jubilæum
24. august
Mogens Chr. Olsen 
Dalumvej 6 
2650 Hvidovre

25 års jubilæum
25. august 
Bill Olesen 
Stradellasvej 24, st. tv. 
2450 København SV.

25 års jubilæum
25. august
Tage Bent Rasmussen 
jerichausgade 76,, st. tv.
1777 København V.
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Århundredets blufnummer
Igennem hele 1989 bebudede regeringen, at man ville komme med 
det største økonomiske oplæg, der nogen sinde var set i Dan- 
marks-historien i dette århundrede.
Imidlertid vidste alle, inden oplægget blev fremlagt i slutningen af 
maj, at det indeholdt en finansieringsordning, der blot ville omlæg
ge statens indtægter med så sociale skævheder, at de dårligst stille
de ville få det værre og de bedre stillede meget bedre.
Det økonomiske oplæg har 3 hovedpunkter: Skattelettelser, bru
gerbetaling og besparelser.
Skattelettelserne vil de fleste gerne have, men regeringens forslag 
er så reaktionær og socialt uretfærdig, at det ikke er værdigt for ar
bejderpartierne at forhandle dette. Forslaget går på, at de største 
indtægter skal have de største besparelser. Derfor kan århundre
dets økonomiske oplæg godt ændres til århundredets bluffnum
mer.
Det er ca. 15% af befolkningen, der får de store skattebesparelser, 
mens resten får meget små besparelser.
Imidlertid er skattenedsættelserne det rene bluff, fordi de ikke gi
ver flere penge til de 85% - tværtimod.
Regeringen skal nemlig med sin økonomiske pakke sikre, at der 
ikke sker en øget købekraft og forbrugsudvidelse, hvorfor skatte
nedsættelserne skal inddrages ved brugerbetaling. Dette vil ram
me de 85% langt hårdere end dem med de store skattelettelser.
Endelig vil regeringen med sine besparelser føre sin asociale politik 
ud i den yderste konsekvens. De største besparelser skal nemlig 
ske på dagpengeområdet, således at arbejdsmarkedet finansierer 
arbejdsløshedsunderstøttelsen. Det betyder store stigninger i ar
bejdsløshedsforsikringen.
Brugerbetaling og finansiering af besparelser samt bortfald af visse 
fradrag, herunder faglige kontingenter, vil overstige de besparel
ser, man ville få ved skattelettelserne.
Statsministeren sagde ved forelæggelsen, at oplægget er et for
handlingsoplæg, hvilket er lidt formildende i forhold til de første 
meldinger om en folkeafstemning, hvis folketingets flertal ikke ville 
bøje sig for regeringens oplæg.
Det er ikke realistisk at forestille sig, at arbejderpartierne blot vil 
sige "nej" til forhandlingerne om den økonomiske politik grundet 
oplæggets indhold, men arbejderpartierne bør udnytte statsmini
sterens åbning om, at det er et forhandlingsoplæg og undersøge 
mulighederne for indflydelse. Men indflydelsen skal ikke bruges, 
hvis det kun kan sætte fingeraftryk på det endelige resultat, men 
må gerne bruges, hvis arbejderpartierne kan sættte fodspor på det 
resultat, der skal bestemme den økonomiske udvikling i resten af 
dette århundrede. Preben Mortensen



Demokratiets spilleregler blev 
brugt af DBBMF's medlemmer

Mæglingsforslagets indhold Mæglingsforslagets indhold

Normallønsatsen 
stiger 1. maj 1989 

med 1,10 kr. pr. time

Overenskomst
situationen 1989 

generelt Normallønsatsen 
stiger 1. maj 1990 

med 1,10 kr. pr. time

I forbindelse med urafstemnin
ger ved overenskomstfornyel
ser er der en konstant tilbage
vendende "gyser", nemlig den 
svækkelse af demokratiet, der 
kan ske, når få af fagbevægel
sens medlemmer deltager i af
stemningerne og dermed væl
ger ikke at give deres mening til 
kende omkring de overens
komstsituationer, vi er i hvert 
andet år.

35 procent-reglen
Forbundet har for længst krævet 
dels 35 procent-reglen og sam- 
menkædningsreglen i forligs
mandsloven afskaffet. Det er 
nemlig regler, der kan være en 
del af grunden til en ringe delta
gelse i afstemningerne. Regler, 
der i hvert fald er udemokratiske 
og som medvirker til, at man fø
ler, at man ikke har særlig meget 
indflydelse ved at deltage i af
stemningerne.

35 procent-reglen betyder, at 
der ikke blot skal være flest nej
stemmer for at forkaste overens
komsten, nej-stemmerne skal 
også udgøre35 procentafsamtli
ge medlemmer.

Sammenlægningsreglen giver 
forligsmanden mulighed for, at 
mange områder stemmer sam
men, med det resultat, at et om
råde, der stemmer nej, får annul
leret sit nej, når flertallet af de 
sammenkædede områders med
lemmer stemmer ja (og omvendt, 
naturligvis).

Afstemning om 
forligsmandens mæglings
forslag af 11. marts 1989
I mæglingsforslaget er der som 
indledning et stykke A og et styk
ke B:

A.
De mellem parterne ved for
handlinger i Forligsinstitutionen 
aftalte ændringer i overenskom
sterne er i deres helhed led i 
mæglingsforslaget. Dette gælder 
også Fællesordning for arbejde i 
holddrift, jf. protokollat af 10. 
marts 1989.

B.
I øvrige overenskomstforhold, 
herunder dem, der ikke er opnå
et enighed om, bliver følgende 
gældende:

Der var to udgangspunkter for 
betydningen af mæglingsforsla
gets indhold.

A- De områder, hvor organisa
tionerne havde forhand
lingsresultater med arbejds
giverne —

Her stemte man om et forhand
lingsresultat plus de generelle 
stigninger i mæglingsforslaget.

B- De områder, hvor organisa
tionerne ikke havde et for
handlingsresultat med ar
bejdsgiverne -

Her stemte man kun om de gene
relle stigninger i mæglingsforsla
get.

Udpluk af afstemningen 
på LO-om rådet
Stemmedeltagelsen på arbejder
siden og forskellen på antallet af 
ja- og nej-stemmer var den lave
ste i de sidste 35 år.

50,4 procent stemte ja og 49,6 
procent stemte nej til mæglings
forslaget.

Udafca. 720.000 arbejdere del
tog kun ca. 255.000 i afstemnin
gen. K> 3



Stemmeprocenten blev 35,4.
(Afstemning alene ved kompe
tent forsamling er ikke medreg
net).

Demokratiets spilleregler 
blev brugt af vort forbunds 
medlemmer
Da vi nåede frem til vore over
enskomstforhandlinger, der som 
bekendt falder 2 måneder efter 
LO-området - nemlig 1. maj - 
blev det hurtigt afdækket, at de 
tre arbejdsgiverforeninger (med 
Dansk Arbejdsgiverforening for 
bordenden), som forbundet for
handler overenskomst med

ikke ville forhandle -
ikke ville diskutere nye princip

per-
ikke ville tale kroner og ører - 
ikke ville betale de to gange 

1,10 kr., der lå i det vedtag
ne mæglingsforslag på LO- 
området.

De tre arbejdsgiverforeninger - 
Bryggeriforeningen, Foreningen 
af Depotindehavere i Danmark 
og Foreningen af danske Spiritus

fabrikanters Arbejdsgiverafd. - 
ville en total nulløsning.

Vi har ingen overenskomstfor
handlinger haft. Fornyelsen af 
overenskomsten er udelukkende 
sket efter stk. B i det mæglings
forslag fra forligsmanden, der i 
marts blev vedtaget på LO-områ- 
det.

- et flertal i vores hovedbesty
relse ville ikke centralt beslutte 
at sende forbundets medlem
mer i konflikt

- et flertal i vores hovedbesty
relse vurderede, at en konflikt 
måtte have som udgangspunkt, 
at der kunne opnås et bedre re
sultat end det, der lå på det sto
re arbejdsmarked.

Altså mere end det, LO's område 
havde sagt ja til i mæglingsskit
sen marts '89.

Hovedbestyrelsens flertal vurde
rede, aten kamp-ved konflikt- 
ikke ville give et andet resultat 
end det, der var vedtaget på LO- 
områderne 30. marts 1989.

Hovedbestyrelsens flertal sendte 
mæglingskitsen til urafstemning 
blandt forbundets medlemmer 
og anbefalede skitsen.

Det er med stor tilfredshed for 
alle — og for demokratiet — at 80 
procent af forbundets medlem
merdeltog i urafstemningen om 
forligsskitsen, således at almin
deligt stemmeflertal afgjorde af
stemningsresultatet.

Mæglingsskitsen blev 
vedtaget
4358 medlemmer deltog i uraf

stemningen,
3411 stemte ja,
1889 stemte nej og

58 stemte blankt eller ugyl
digt

I procent blev det
55,3 procent ja-stemmer, 
43,3 procent nej-stemmer og

1,3 procent blanke/ugyldige.

Fungerende forbundsformand 
Arthur Jensen

Lønstatistik 
for januar kvartal 1988 

Uddrag af Dansk Arbejdsgiverforenings lønstatistik

Område og kategori

Antal 
arbej
dere 
ved 
kvt. 
udgang

Akk. 
timer 
i % af 
samti.
timer

Gennemsnitlig 
timefortjeneste

Forskellige tillæg

Heraf

Ferie
penge 
og 
søgne- 
hellig 
dags
betal.

For
tjeneste
i alt
1.
kvartal

Fortjeneste 
i alt eksl. 
overtidstillæg 
1. kvartal

Ak
kord- 
løn

Tid
løn

Til
sam
men

I alt Over
tids
till.

Hold- 
drifts
till. 1988 1988 1987

Hovedstaden Bryggeriarb. mænd 1655 99 86,43 82,50 86,39 5,88 0,50 4,25 14,76 107,03 106,53 101,57
Samtlige ikke-faglærte mænd 23624 40 95,32 81,16 86,80 4,85 1,42 2,30 14,66 106,31 104,89 96,34

Hovedstaden Bryggeriarb. kvinder 579 99 83,23 78,83 83,20 6,81 0,40 5,79 14,40 104,41 104,01 98,50
Samtlige ikke-faglærte kvinder 11124 25 83,17 73,53 75,96 1,67 0,40 1,08 12,42 90,05 89,65 83,82

Provinsen Bryggeriarb. mænd 878 83 82,02 77,14 81,18 4,79 0,81 3,72 13,76 99,73 98,92 91,95
Samtlige ikke-faglærte mænd 83599 28 86,46 75,90 78,87 4,50 1,83 2,16 13,34 96,71 94,88 87,73

Provinsen Bryggeriarb. kvinder 446 89 83,48 76,46 82,71 4,70 0,41 4,15 13,99 101,40 100,99 94,22
Samtlige ikke-faglærte kvinder 45281 31 74,74 69,14 70,86 2,42 0,47 1,77 11,72 85,00 84,53 78,31



Lønstatistik
for april kvartal 1988

Uddrag af Dansk Arbejdsgiverforenings lønstatistik

Om råde og kategori

Antal 
arbej
dere 
ved 
kvt. 
udgang

Akk. 
timer 
i % af 
samti. 
timer

Gennemsnitlig 
timefortjeneste

Forskelligetillæg

Heraf

Ferie
penge 
og 
søgne- 
hellig 
dags
betal.

For
tjeneste 
i alt 
2. 
kvartal

Fortjeneste 
i alt eksl. 
overtidstillæg 
2. kvartal

Ak
kord- 
løn

Tid
løn

Til
sam
men

I alt Over
tids
till.

Hold- 
drifts
till. 1988 1988 1987

Hovedstaden Bryggeriarb. mænd 1694 99 93,04 87,18 92,98 7,03 0,69 4,84 16,00 116,01 115,32 106,10
Samtlige ikke-faglærte mænd 24595 40 98,41 83,79 89,70 5,71 1,89 2,63 15,27 110,68 108,79 102,19

Hovedstaden Bryggeriarb. kvinder 620 99 88,44 81,77 88,40 8,08 0,56 6,54 15,44 111,92 111,36 99,00
Samtlige ikke-faglærte kvinder 11338 24 86,41 76,01 78,50 1,97 0,58 1,18 12,87 93,34 92,76 87,37

Provinsen Bryggeriarb. mænd 940 80 86,61 82,23 85,72 6,75 2,23 4,30 14,79 107,26 105,03 96,73
Samtlige ikke-faglærte mænd 89380 28 89,88 78,20 81,43 5,34 2,50 2,28 13,88 100,65 98,15 91,86

Provinsen Bryggeriarb. kvinder 462 87 88,91 80,72 87,86 6,29 1,86 4,29 15,06 109,21 107,35 98,18
Samtlige ikke-faglærte kvinder 46409 31 76,55 71,04 72,76 2,76 0,63 1,96 12,08 87,60 86,97 81,39

ADVARSEL MOD TUNGE LØFT

-EN 
RIGTIG 
"RYG

BRÆKKER"

Forbundet har ved depotbe
søg konstateret, at der på 
Carlsberg og Tuborg depoter 
er indført en ny fustagetype - 
50 liter-hvor den normalefa- 
dølsfustage rummer 25 liter.

Ved samme lejlighed observe
rede vi, at én person alene 
transporterede den nye fusta
ge manuelt.

Den nye fustage vejer 68 kg, 
altså en rigtig "rygbrækker", 
såfremt denne skal bæres/løf- 
tes af én person.

Den nye fustage er indført af 
bryggerierne, fordi de ikke 
kan klare fadølsefterspørgslen 
med 25 liters fustagen.

Forbundet har derfor rettet 
henvendelse til Carlsberg 
Bryggerierne, som er enige 
med forbundet i, at afbæring 
af 50 liter fustagen ved én 
mand ikke må finde sted, da 
arbejdet dermed vil blive af 
sundhedsskadelig karakter.

Calsberg Bryggerierne har på 
denne foranledning udsendt 
følgende skrivelse til deres for
handlere:

"På foranledning af, at der er 
blevet observeret, at salgs
chauffører foretager en- 
mandsbetjening af 50 liter 
fyldte fustager, skal det ind
skærpes, at dette er imod 
vore regler for den maksima
le afbæring pr. person.

Ved introduktion af 50 liter 
fustager gjorde vi opmærk
som på, at disse bør anven
des ved særlige arrangemen
ter i form af festivaler m.m. 
samt på steder, hvor der er 
mulighed for håndtering 
med tekniske hjælpemidler. 
Denne anvisning har bl.a. 
grund i den ovenfor anførte 
vægtbelastning.

Såfremt 50 liter fustager 
håndteres manuelt, skal der 
2 personer til at løfte de fyld
te fustager.

Vi skal gøre opmærksom på, 
at 50 liter fustagernes bliver 
anvendt p.gr.a. den generel
le fustageøl mangel, og bru
gen heraf er af midlertidig 
karakter."

Forbundet skal herved ind
skærpe reglen om, at der altid 
skal 2 personer til at løfte en 
fyldt fustage, og vi opfordrer 
medlemmerne til at påse, at 
denne regel bliver overholdt.

Arthur Jensen
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Konsulenttjenesten meddeler:

VURDERING AF LØFI

6

Arbejdstilsynet har nu barslet med en meddelelse nr. 4.04.15 
omhandlende "Vurdering af løft".

Meddelelsen oplyser om, hvordan belastningen ved løft skal 
vurderes samt, hvordan sundhedsskadelige løft kan undgås.

Der findes nu et sæt regler for, hvad der regnes for sundheds
skadeligt, og hermed er der lagt op til, at sikkerhedsorganisa
tionerne i virksomhederne tager dette væsentlige spørgsmål 
op. - Vi bringer derfor meddelelsen i sin helhed:

Vejledning om vurdering 
af løft
Efter arbejdsmiljølovgivningen 
må løft ikke medføre fare for sik
kerhed og sundhed.

Denne At-meddelelse oplyser 
om, hvordan belastningen ved 
løft vurderes, samt hvordan 
sundhedsskadelige løft kan und
gås.

Belastninger ved løft
Løft belaster kroppens led, musk
ler og sener, herunder især ryg
gens strukturer. Under selve løf
tet øges trykket i rygsøjlens led 
(disci), ligesom muskler og sener 
omkring rygsøjlen spændes. 
Denne belastning øges, jo læn
gere byrdens tyngdepunkt ligger 
fra kroppen.

Ved tunge løft og ved hyppigt 
gentagne løft belastes desuden 
hjerte og kredsløb, fordi krop
pens behov for ilt og næring 
øges.

Løft kan medføre skader enten 
som følger af, at belastningen er 
stor, uventet eller uvant, eller 
som følge af belastning over lang 
tid.

Skader forårsaget af løft kan bl.a. 
være: diskusprolaps, hold i ryg
gen, slidgigt, muskel- og seneli
delser, uspecifikt rygbesvær, 
knoglebrud og forstuvninger, 
samt kredsløbsbesvær.

Vurdering af løft
Udgangspunktet for vurdering af 
et løft skal tages i byrdens vægt 
og dens afstand fra kroppen un
der løftet. Til støtte for denne vur
dering er skemaet længere frem
me i teksten udarbejdet.

Derudover skal der i vurderingen 
tages højde for en række øvrige 
faktorer, som enkeltvis eller i 
kombination kan forværre be
lastningen. Disse faktorer er be
skrevet senere i At-meddelelsen.

Vægt og rækkeafstand
Rækkeafstanden gange byrdens 
vægt er et udtryk for den ydre be
lastning på ryggen. Vurderings
skemaet indeholder nogle anvis
ninger for, hvornår denne belast
ning må anses for sundhedsska
delig.

Skemaet bygger bl.a. på biome
kaniske beregninger, og det viser 
nogle grænser for forsvarlige be
lastninger, der kan betragtes som 
vejledende for en stor del af er
hvervsaktive og raske mennesker 
under forudsætning af, at løftet 
foregår under absolut optimale 
forhold.

Der skelnes mellem følgende 3 
rækkeafstande:
- løft tæt ved kroppen

(ca. 15-20 cm)
- løft i underarmsafstand

(ca. 30 cm)

- løft i % arms afstand 
(ca. 45 cm)

Løft i længere rækkeafstand fra 
kroppen omfattes ikke af skema
et. Disse løft vil normalt være 
sundhedsskadelige og bør altid 
vurderes særskilt.

Rødt område
Hvis et løft medfører en belast
ning, der befinder sig i det røde 
område, er det klart sundheds
skadeligt.

Gult område
Hvis løftet medfører en belast
ning, der befinder sig i det gule 
område, må der foretages en 
nærmere vurdering af øvrige og 
eventuelt forværrede faktorer'for 
at afgøre, om løftet er sundheds
skadeligt (se senere).

I den øverste del af det gule om
råde er løftet kun acceptabelt, 
hvis det udføres under optimale 
forhold. Det vil sige, at løftet fo
regår midt foran kroppen, mel
lem midtlår- og albuehøjde, at 
byrden er beregnet til håndte
ring, at der er mindst 2 minutter 
mellem løftene, at der ikke udfø
res bæring over længere tid, ogat 
fodfæstet er stabilt og klimaet 
passende.

I den midterste del af det gule 
område er antallet og graden af 
forværrende faktorer afgørende 
for, om et løft kan være sund
hedsskadeligt.

Er belastningen ved løftet i nær
heden af det grønne område, 
skal der normalt altid være flere 
belastende faktorer tilstede, for 
at løftet betragtes som sundheds
skadeligt. I nogle tilfælde kan en 
enkelt faktor, fx arbejdsstillingen



være så belastende, at den med
fører fare for sundhedsskade.

Grønt område
Hvis belastningen ved løftet be
finder sig i det grønne område, 
og der er mindst 2 minutter mel
lem hvert løft, vil løftet normalt 
ikke være forbundet med sund
hedsrisiko på grund af selve løf

Skema til vurdering af byrdens vægt i relation til 
rækkeafstanden

tet. Andre faktorer kan dog sam
tidig være uacceptable og skal 
forebygges. Det gælder fx dårlige 
arbejdsstillinger, stor samlet be
lastning m.m.

Er der mindre end 2 minutter 
mellem hvert løft, skal det nær
mere vurderes, og antal og grad 
af forværrende forhold - her især 
løftefrekvensen - afgør, om løftet 
er sundhedsskadeligt.

stes ca. dobbelt så meget som 
ved løft med to hænder midt for
an kroppen.

Snævre pladsforhold, uhensigt
smæssig indretning eller byrdens 
udformning kan være årsag til, at 
løft foregår fra siden eller med én 
hånd.

Løfter flere personer en byrde 
sammen, kan det også udgøre en 
forværrende faktor. Belastningen 
ved løftet er ikke lig med den hal
ve byrdevægt, fordi personerne 
belastes forskelligt, bl.a. afhæn
gigt af individuelle størrelsesfor
skelle og arbejdsteknik.

Hyppigt gentagne eller langva
rige løft. Ved sådanne løft kan 
belastningen være sundhedsska
delig, selv om enkeltløftet ikke er 
det. Det er derfor væsentlige fak
torer, hvor hyppigt der løftes, 
hvor langvarigt det enkelte løft 
er, hvor meget der samlet løftes 
på en arbejdsdag, og hvor stor en 
del af arbejdsdagen der udføres 
løftearbejde.

Dårl ig ti I rettelæggelse af et arbej
de kan være årsag ti I forværrende 
faktorer af denne art.

Risiko for uventede belastnin
ger. Dette er en vigtig faktor, for
di uventede belastninger dels 
kan medføre akutte skader, dels 
medvirke til nedslidning på læn
gere sigt.

Uventede belastninger kan fx op
stå ved løft af byrder med ukendt 
vægt, hvis byrden hænger fast el
ler ved dårligt fodfæste.

Forværrende faktorer
Forværrende faktorer optræder 
især i forbindelse med:

Arbejdsstillingen og -bevægel
sen under løftet. Foregår arbej
det fx i vredet, foroverbøjet eller 
sidebøjet stilling, med hænderne 
over skulderhøjde, eller under 
midtlårhøjde, er det forværrende 
faktorer. Det samme gælder for 
løft fra lave højder, fordi det ikke 
kun er byrden, der løftes, men 
også hele overkroppen. Den for
værrende belastning vil bl.a. af

hænge af graden af foroverbøj- 
ning, vridning, samt hvor længe 
arbejdsstillingerne holdes - en
keltvis og sammenlagt over hele 
arbejdsdagen.

Dårlige arbejdsstillinger kan 
skyldes snævre pladsforhold og 
uhensigtsmæssig indretning, 
bl.a. løftehøjde og byrdens pla
cering.

Løft fra siden eller løft med én 
hånd. Dette er en forværrende 
faktor, fordi ryggen herved bela

Af øvrige forværrende faktorer 
skal nævnes:

- løft, hvor byrdens form og 
gribbarhed er uhensigtsmæs
sig, eller hvor byrden kan gå i 
stykker

- løft, der startes med et ryk
- løft kombineret med vibrati

oner, fx vibrerende værktøj/ 
maskiner

- fremmedstyret løft, fx ved 
samlebånd eller ved maskine 
med fast takt

- løft, der foregår i kulde, træk 
eller fugt (fortsættes side 10)



Efterlønnere 
på 
højskoleophold/ 
studietur

Inger Pedersen, Fredericia 
Bent Oppermann, København

Forbundets forretningsud
valg besluttede at tilbyde to 
efterlønnere at deltage i et 
kombineret højskoleophold 
på Esbjerg Højskole og stu
dierejse til bl.a. EF's hoved
kvarter i Bruxelles.
Mange af vore efterlønnere 
ønskede at deltage, men kun 
to kunne komme med. Lyk
kens gudinde måtte i arbej
de, og de heldige blev: Inger 
Pedersen, Fredericia, og Bent 
Oppermann, København.
De har været afsted, og vi har 
modtaget følgende rapport/ 
rejsebrev, som vi bringer her.

J.H.

Studieindhold:
Danmark - Nato - Norden - 
Den tredje Verden.
EF's institutioner.
Ef's indre marked.

Studierejse:
Frankrig - Luxembourg - Hol
land — Vesttyskland - Belgien.

Formål:
At få større viden og forståelse for 
vore medmenneskers levevilkår i 
Europa, samt lære at tage et med
ansvar for de mange udfordrin
ger, der stilles til os danskere ved 
indgangen til det indre marked i 
Europa.

Højskoleophold fra d. 15. maj til 
d. 26. maj 1989.
Studierejse fra d. 26. maj til d. 3. 
juni 1989.

Med på turen var vore meget 
dygtige kursusledere Marianne 
Zenius og Per Munch.

Den 15. maj 1989 ankom vi til 
Esbjerg Højskole kl. 16 og blev 
indkvarteret på vore dejlige væ
relser - nye og lækre - med eget 
bad.

Vi fik en meget varm velkomst fra 
alle - såvel personale som un- 
dervisere-og maden, ja, den var 
helt enestående.

Hver morgen startede med mor
gensang, hvor vor fortræffelige 
pianist, Per Tomsgård, spillede 
til. Endvidere spillede og fortalte 
hanomdegamle mestre. Det var 
en stor oplevelse at møde Schu
bert, Chopin og Beethoven på 
denne charmerende måde.

Igennem de 10 dage på højsko
len hørte vi meget om kulturhi
storie af Marianne Zenius. Per 
Munch kastede sig ud i alt om 
Danmarks forhold til EF og meget 
andet. Begge undervisere var 
meget dygtige og gode igangsæt
tere. De fortalte på en god måde, 
og vi kunne stille spørgsmål-og 
få svar.

Af gæsteundervisere kan vi næv
ne MF'eren Ivar Nørgaard - em
net gik på "det indre marked", 
"handelspolitik" samt EF. Hans 
viden om disse ting er helt 
enormt —en meget stor oplevelse 
at høre ham personligt, og han 
brugte et sprog, vi alle forstod. En 
dejlig foredragsholder.

Forstander Bendt Drewsen gav 
os også en stor oplevelse, da han 
fortalte om "Den tredie Verden 
og Danmark".

Miljø og organisationer fik vi en 
god viden om af Sune Bøgh, som 
er EF-konsulent i landsorganisa
tionen i Danmark.

"Hvad ved vi om pensionister og 
efterlønsmodtagere i fæl I lesmar
kedet (EF)". - "Den sociale do
mension i EF". Socialrådgiver Jo
anna Rønn belyste disse emner.

Fhv. MF'er Robert Pedersen satte 
os grundigt ind i "Forsvarspoliti
ske spørgsmål og NATA-sam- 
menhænge". Han fortalte på en 
behagelig og levende måde - 
også en stor oplevelse.

Nu var vi efterhånden godt trætte 
af at sidde på skolebænken, så 
det var helt befriende at starte på 
studieturen.

Fredag den 26. maj vinkede vi 
farvel til Esbjerg Højskole. Vi 
drog af sted i en dejlig stor bus 
med Jørgen (vores chauffør) bag 
rattet, Marianne og Per som gui
der og alle os andre med storfor- 
ventningtil den kommende uge.

Vort første mål var Bad Hersfeld- 
området i Vesttyskland. Vi kørte 
langs grænsen til DDR og havde 
madpakker med. Efter 600 km 
kørsel nåede vi Hotel Link i Son
tra.

Næste morgen afgang fra ho
tellet kl. 8 og bytur i Alsfeld, som



Herover: Esbjerg Højskole. Nederst th. : Studie-rejseklar.

er en middelalderby. Byen led 
store skader under krigen, men 
er nu bygget op igen med støtte 
bl.a. fra europæisk kulturfond.

Frokost og ophold i Heidelberg, 
hvor vi overværede et bryllup i 
kirken. Og så gik det af sted mod 
Strasbourg, hvor vi ankom kl. 20 
- til en god middag.

Opholdet i Strasbourg var en stor 
oplevelse med besøg i vinområ
der og middelalderborg. Byen er 
meget smuk med sine kanaler og 
gamle bygninger.

I Strasbourg var målet bl.a. Euro
paparlamentet, og det var nok et 
besøg værd. Vi blev modtaget af 
ambassadør Erling Quåde, som 
viste rundt og fortalte om Europa
rådet. Døre blev åbnet, som der 
normalt ikke er adgang til, og 
rundvisningen sluttede med en 
invitation til ambassadeboligen. 
Her blev vi modtaget af ambassa
dørfruen og trakteret med vin og 
franske specialiteter.
Ja, vi levede som grever og baro
ner.

Tirsdag den 30. maj gik turen vi
dere mod Belgien. Vi gjorde op
hold ved Maginot-linien. Vi gik 
og kørte i tog i fæstningsanlæg
get, som blev bygget af fransk- 
mændene i 20'erne for at forsva
re franske interesser, men fransk-

mændene fik ikke megen gavn af 
det.

Efter fransk picnic i det grønne 
satte bussen næsen mod Luxem
bourg og derefter Bruxelles, hvor 
vi ankom kl. 20 til et dejligt ho
tel.

"At være dansker i 
et EF-land"
Freddy Svane - ansat i EF-kom- 
missionen i Bruxelles - fortalte 
om at være dansker med familie i 
et EF-land. Vi fik et godt indblik i 
både de gode og mindre gode si
der.

9

Det historiske sted "Waterloo" 
blev der også tid til. Vi så et pa
norama, hvor vi kunne følge sla
gets gang ved Napoleons neder
lag i 1815.

Sidst, men ikke mindst oplevede 
vi Johannes Møllehave i præste
gården. En stor personlighed - 
han talte fængslende og sjovt på 
en charmerende måde. Endnu 
en stor oplevelse - vi kunne næ
sten ikke rumme mere.

Nu går turen mod nord - igen
nem Holland til Danmark- med 
ankomst til Esbjerg Højskole fre
dag den 2. juni kl. 20.00.
Nok en god middag, hvor vi slut
tede af under hyggelige former 
med lidt vin, taler og sange.

Vi er trætte, men mange gode 
oplevelser rigere. Det har været 
20 dejlige dage.

Vi var i alt 25 på turen og har haft 
et dejligt samvær med mange 
sjove oplevelser.

Marianne og Per har været ene
stående. De har forstået at invol
vere os og sat meget i gang, som 
vi kan bygge videre på.

Tak til forbundet, der gjorde det 
muligt for os at deltage i dette rej
sekursus. Vi håber flere af vore 
kolleger også kan få en lignende 
oplevelse.



(fortsat fra side 7)

- løft udført med manglende ru
tine og manglende arbejdstek
nik

- løft, der indgår i et arbejde, 
som i øvrigt er rygbelastende

- løft udført på ustabilt, glat eller 
hårdt underlag.

Foranstaltninger
Sundhedsskadelige løft kan und
gås ved en fornuftig planlægning 
og tilrettelæggelse af arbejdet, 
brug af egnede tekniske hjælpe
midler, samt hensigtsmæssig 
indretning af arbejdspladsen.

Det bør derfor ved planlægning 
og tilrettelæggelse af arbejdet 
navnlig tilstræbes, at

- der anvendes egnede tekniske 
hjælpemidler

- der mellem hvert løft er tid til 
at afspænde muskler og led

- den samlede vægt, der løftes, 
er så lille som muligt

- løftet er af så kort varighed 
som muligt

- den enkelte byrde, der skal 
håndteres, om muligt tilpas
ses, så den er af begrænset 
vægt, let at få fat på, og ikke på 
grund af form eller omfang 
hindrer udsyn.

Der skal i nødvendigt omfang 
være egnede tekniske hjælpe
midler ti I rådighed ved arbejdet.

Hjælpemidlerne skal:

- være til stede i tilstrækkeligt 
antal og hensigtsmæssigt pla
ceret i forhold til arbejdet

- være udformet hensigtsmæs
sigt, således at hjælpemidlet 
fjerner eller mindsker belast
ningen

- være holdt vedlige. En fast 
procedure for vedligeholdelse 
kan sikre dette.

Arbejdsstedets indretning skal 
så vidt muligtvære hensigtsmæs
sig i forhold til den fysiske belast
ning ved arbejdet. Dette gælder 
alle dele af arbejdsstedet, der har 
betydning for løftearbejdets ud
førelse, placering i arbejdsgan
gen, samt fast og løst inventar. 
Det skal herunder så vidt muligt 
sikres:

- at der er gode pladsforhold, 
både i forhold til arbejdets ud
førelse og ti I inventar, tekniske 
hjælpemidler, samt udsyn

- at inventar er udformet hen
sigtsmæssigt i forhold til arbej
det og til den, der skal bruge 
det

- at rækkeafstanden under hele 
løftet, dvs. fra der gribes om 
byrden, til den sættes, er så lil
le som mulig

- at arbejdshøjden kan tilpas
ses, så arbejdet foregår i gode 
arbejdsstillinger, dvs. byrden 
skal befinde sig tæt på krop
pen, mellem midtlår- og al

buehøjde, så der ikke kommer 
vrid og bøjning af ryggen

- at løft fra siden og énhåndsløft 
undgås eller begrænses

- at underlaget er jævnt, stabilt, 
skridsikkert og støddæmpen
de samt.fri for generende gen
stande

- at belysningen er hensigt
smæssig i forhold til arbejdets 
art, arbejdspladsens placering 
og rummet i almindelighed

- at klimaforholdene, lufttem
peraturen, kulde/varmestrå- 
ling, lufthastighed og luftfug
tighed, er passende.

Arbejdsbeklædning må ikke 
hindre hensigtsmæssige arbejds
stillinger og bevægelser samt 
skal kunne tilpasses de klimati
ske forhold.

Personlige værnemidler skal 
være udformet hensigtsmæssigt i 
forhold til bevægelsesfrihed og 
vægtbelastning.

Instruktion
- ansatte, der udfører løftearbej

de, skal modtage tilstrækkelig 
instruktion og oplæring i brug 
af tekniske hjælpemidler og i 
arbejdsteknik

- instruktion i arbejdsteknik bør 
gives dels som teori, dels som 
en afprøvning under de fakti
ske arbejdsforhold.

Erik Andersen

- FRA EN DEPOTARBEJDERS HVERDAG -



NYT FRA A-KASSEN

Du er ledig
- men er du nu også til rådighed?
Større krav til 
medlemmerne og 
arbejdsløsheds
kasserne

Som ledig skal du 
nu bevise, at du 
selv søger arbejde.

I de lovændringer, der blev ved
taget i december måned 1989, er 
der væsentlige ændringer, der 
strammer reglerne for de lediges 
forpligtelse til at være til rådig
hed for arbejdsmarkedet.

Der har længe været forhandlet 
om en bekendtgørelse med en 
nærmere beskrivelse af de nye 
regler, og denne foreligger nu og 
træder i kraft 1. juni d.å.

Et gennemgående træk i stram
ningerne er, at et ledigt medlem 
skal dokumentere at være ar- 
bejdsøgende, ja, efter 6 måne
ders ledighed skal der udfyldes 
en blanket, hvoraf det skal frem
gå, hvilke stillinger der er søgt.

Arbejdsløshedskasserne skal 
indkalde et medlem, der har væ
ret ledig i 26 uger inden for 9 må
neder til en samtale, hvorunder 
der skal foretages en rådigheds
vurdering. Dette gentager sig 
hver gang, der efterfølgende fo
religger 26 ugers ledighed inden 
for 9 måneder.

Et ledigt medlem er forpligtet til 
at deltage i disse samtaler, der 
betegnes som § 65 samtaler, og 
til at aflevere dokumentation for 
at have søgt et arbejde på de der- 
til indrettede blanketter, som ud

levers ved den første § 65 samta
le.

Et medlem, der ikke møder frem 
til en § 65 samtale, vil miste ret
ten til dagpenge, indtil et møde 
finder sted.

Rådighedsvurdering
Udover de systematiske rådig
hedsvurderinger skal arbejdsløs
hedskassen i øvrigt undersøge og 
vurdere et medlems rådighed, 
hvis

1. medlemmet afslår kursustil
bud eller andre beskæftigel
sesmæssige foranstaltninger, 
som er af betydning for med
lemmets genplacering på ar
bejdsmarkedet,

2. arbejdsformidlingen medde
ler arbejdsløshedskassen, at 
medlemmet er udeblevet fra 
den samtale, som medlem
met indkaldes til efter 3 må
neders sammenhængende le
dighed,

3. medlemmet efter første ar
bejdstilbud afbryder en ud
dannelse med uddannelses
ydelse i løbet af den første 
måned,

4. medlemmet i en længere pe
riode har været uden tilknyt
ning til arbejdsmarkedet på 
grund af sygdom, eller

5. arbejsløshedskassen bliver 
opmærksom på andre for
hold, der giver anledning til 
tvivl om medlemmets rådig
hed.

Det, at der skal foretages en rå
dighedsvurdering, er ikke ensbe
tydende med indgreb i dagpen
geretten, men der skal forligge 
dokumentation for, at der er fore

taget en konkret vurdering, hvori 
de nævnte forhold skal indgå i en 
samlet vurdering.

Stop for dagpenge
Et medlem kan ikke få dagpenge, 
så længe medlemmet

1. er syg eller i øvrigt ude af 
stand til at påtage sig arbejde 
af normalt omfang,

2. aftjener værnepligt eller und- 
drager sig denne,

3. ved domstole- eller admini
strativ afgørelse er berøvet sin 
frihed,

4. forsørges på institution,

5. er blevet delvis eller midlerti
digt ledig fra samleverens 
selvstændige erhvervsvirk
somhed, eller

6. ikke er mødt frem til en sam
tale, som arbejdsløshedskas
sen i henhold til arbejdsløs
hedsforsikringslovens § 65 
har indkaldt medlemmet til.

I disse situationer genindtræder 
retten til dagpenge, når situatio
nen er overstået.

Ikke til rådighed
Et medlem anses ikke for at stå til 
rådighed, hvis

1. medlemmet 2 gange inden 
for 12 måneder har mistet ret
ten til dagpenge på grund af 
selvforskyldt ledighed.

2. medlemmet 3 gange inden 
for 6 måneder uden en fyl
destgørende grund har afslået 
arbejde, som medlemmet er 
henvist til,

3. medlemmet uden en fyldest
gørende grund er udeblevet 
fra den samtale, som arbejds-



løshedskassen har pligt til at 
indkalde medlemmet til med 
14 dages varsel efter arbejds
formidlingens indberetning 
om udeblivelse fra en 3 må
neders samtale, eller

4. medlemmet har afslået et ri
meligt arbejdstilbud i hen
hold til lov om arbejdstilbud 
til ledige eller uden fyldestgø
rende grund er ophørt i ar
bejdstilbudet.

Det er en ganske alvorlig sag, at 
det bliver konstateret, at man 
ikke er til rådighed, idet dagpen
geretten først indtræder, når der 
for et fuIdtidsforsikret medlem er 
arbejde i mere end 300 timer in
den for en periode på 10 uger, og 
for et deltidsforsikret medlem 
mindst 150 timer inden for en 10 
ugers periode.

Med disse alvorlige konsekven
ser er det vigtigt, at ledige med
lemmer forsøger at undgå de si
tuationer, hvor der statueres 
manglende rådighed.

Et medlem er naturligvis ikke 
herre over, om der af helbreds
mæssige årsager rejses tvivl om 
rådighed, men de forannævnte 
situationer er alle forhold, som 
kan tilregnes medlemmet.

Vejledningspligt
Derfor har arbejdsløshedskasser
ne en pligt til at informere alle le
dige om betydningen af at være 
til rådighed for arbejdsmarkedet, 
men det er vigtigt, at påpege over 
for det enkelte medlem, at der 
kan opstå situationer, hvor der 
skal rettes henvendelse til ar- 
bejdsløshedskassen/afdelingen. 
Dette gælder især ved formidling 
af arbejde eller ved arbejdsop- 
hør.

Det skal nævnes, at der nu også 
vil være sanktioner, hvis man 
ikke tager imod en henvisning til 
et arbejde, dog ikke første gang, 
men det bliver registreret.

Rettigheder og pligter
Lovændringerne, der medfører 
stramninger i rådighedsforplig
telsen for ledige, er fremkommet 
samtidig med ændringer vedrø
rende ret til arbejdstilbud og ud
dannelsestilbud. På disse områ
der er der sket væsentlige forbed
ringer, og det forlig, som blev 
indgået mellem socialdemokra
tiet og regeringen, blev fra soci
aldemokratiet lanceret under be
tegnelsen "ingen rettigheder 
uden pligter".

Det er dog, som om arbejdsmini
steren har været mest interesseret 
i at udstede regler vedrørende de 
lediges pligter, idet rådighedsbe
kendtgørelsen nu foreligger, 
hvorimod de nærmere regler 
vedrørende uddannelsestilbud, 
herunderetablering af uddannel
ser, endnu ikke foreligger.

Afslutningsvis skal det gentages

at fra 1. juni 1989 skal ledige 
medlemmer kunne doku
mentere, at de selv søger ar
bejde,

at arbejdsløshedskasserne er 
forpligtet til at lave systemati
ske rådighedsvurderinger,

at der i en række situationer, 
hvor der konstateres mang
lende rådighed, er et arbejds- 
krav på mere end 300 timer 
inden for 10 uger før dagpen
geretten genindtræder.

I øvrigt er det altid arbejdsløs
hedskassen, man skal tale med, 
når det gælder spørgsmål om 
dagpengeret, herunder spørgs
mål om rådighed. Arbejdsfor
midlingen har alene at gøre med 
formidling af arbejde eller ud
dannelse.

Arbejdsmarkeds- og sociale satser
GÆLDENDE FRA 1. APRIL 1989

ARBEJDSLØSHEDSDAGPENGE

Heltid 
Deltid 
D-sats 
Deltid

Pr. dag

389
259
311
207

Højeste beløb kr. 
Pr. uge (6 dage)

2.334
1.554
1.866
1.242

ARBEJDSSKADEFORSIKRING
Erstatning ved arbejdsskade Højeste beløb

årlig kr. 
Erstatning for erhvervs
evnetab § 27 206.800
Mén-erstatning § 28, stk. 3, 1. pkt. 31.500
Mén-erstatning § 28, stk. 3, 2. pkt. 37.800
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Efterladte-erstatning

EFTERLØN Arlig kr.
Overgangsbeløb § 30

Kr.

81.500
Indtil 2% år 121.757 Løbende erstatning Efterladte Pr. barn
Herefter indtil 67 år 97.343 §31 §32

Bemærk, der er ingen ændring for gruppen overgået før 1. Efterladte og børn 77.550 25.850
januar 1983, bortset fra ophævelse af 70%-satsen. Kun børn 51.700



BISTANDSLOV
Kontanthjælp § 37

MdI. kr.
§37, stk. 2,1. pkt. 2.728
§ 37, stk. 2, (efter 9 mdr.) 2.400
§ 37, stk. 5: Grænsebeløb 5.200
§ 37, stk. 2, 2. pkt.:

PENSIONER
Enlig pensionist pr. md.

Folkep. + Forhøjet Mellemste Højeste
alm. alm. førtidsp. førtidsp.

tørtidsp. førtidsp.
Grundbeløb 3.505 3.505 3.505 3.505
Pensionstillæg 901 901 901 901
Førtidsbeløb 816

Unge hjemmeboende 1.833
Unge udeboende (efter 9 mdr.) 3.000
Børnetillæg, § 37, stk. 4 1.027

Invaliditetsbeløb 1.564 1.564
Erhv.udygtig-
hedsbeløb 2.262
I alt 4.406 5.222 5.970 8.232

Fripladser § 73, jfr. § 64, stk. 3
Indtægt kr. Betal, i pct. af
(indkomstår: 1989) luid lakst

Under 40.001 0
40.001^1.000 5
41.001-135.000 Betal, forhøjes

med 1 pct. for
hver 1.000 kr.s 

indtægtsstigning
135.001 kr. eller derover 100

For hvert hjemmeboende barn ud over ét forhøjes indtægts- 
grænsen med 7.000 kr.

Mdl. kr. Mdl. kr.
Samgifte tor hver Andre

Grundbeløb 3.339 3.505
Pensionstillæg 901 901
Førtidsbeløb 816 816
Afløsningsbeløb 1.564 1.564

Gifte, hvis ægtefælle modtager
invaliditetsbeløb eller 

invaliditetsydelse
for hver Andre

Invaliditetsbeløb 1.331 1.564
Invaliditetsydelse 1.276 1.573
Tillæg:
Personligt bistandstillæg 1.632
Plejetillæg 3.257

BOLIGSTØTTE 
Arlig kr.

Fradrag i barns indkomst, 
§7, stk. 4 11.000
Fradrag pr. barn i husstanden,
§ 7, stk. 5 13.400
Standardbeløb, § 14, stk. 1, nr. 2 6.300
Mindste egenbetaling, § 18,

Ægteskabstillæg 447
Hustrutillæg 3.641

Gifte, hvis ægtefælle opfylder 
betingelserne for erhvervs- 
udyglighedsbeløb

for hver Andre
Erhvervs-
udygtighedsbeløb 1.637 2.262

stk. 1 og § 24, stk. 6 6.700
Højeste boligudgift, § 21, 1. pkt. 43.900
Højeste boligstøtte, § 22, stk. 1, 
l.pkt. 23.148
Mindste tilskud, § 29 780
Mindste lån, § 30 1.380
Indkomstgrænse for stigning i 
egenbetaling, § 18, stk. 1 119.000

FRADRAGSBELØB 1 DEN OPGJORTE INDTÆGT
Arlig kr.

Gilte Enlige
Ved beregning af:
Grundbeløb 59.700 59.700
Pensionstillæg 30.900 15.500
Personligt tillæg 21.600 10.800

BØRNETILSKUD M.V.
Børnetilskud Kvartal kr.
Ordinært § 2 963
Ekstra § 3 736

OFFENTLIG RETSHJÆLP OG
FRI PROCES (1.1.1989)

Indkomstgrundlag Arlig kr.

Kvartal kr.
Særligt § 4, stk. 2 3.693
Særligt § 4, stk. 3 1.848

Samlevende 193.000
Enlige 152.000
Tillæg pr. barn 26.000

Børnebidrag § 14 Halvårlig kr.

3.696
SYGESIKRING

Kr.

Begravelseshjælp § 16 3.041,18

Børnefamilieydelse Kvartal kr.
1.375

SYGEDAGPENGE M.V.
Fødselsbidrag § 15 Kr.
Normalbidrag 422

Mdl. kr.
Moderens underhold 737

§ 10, stk. 3 og § 24, stk. 3 og 4
Ugtl. kr.

Højeste beløb 2.339
Laveste beløb 234
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Distribution af 
øl og vand 1. maj
Vi i Carlsbergs kørselsklub År
hus, harerfaret, at depotfolk flere 
steder i landet har distribueret øl 
og vand mandag den 1. maj, og 
har derfor vedtaget at komme 
med følgende udtalelse:

Carlsbergs Kørselsklub i Århus 
har på et medlemsmøde tors
dag den 11. maj 1989 vedtaget 
at udtale sin kraftigste modvilje 
mod de depotarbejdere som 
har brugt "Arbejdernes kamp
dag 1. maj" til at distribuere øl 
og vand. Denne fridag er hårdt 
tilkæmpet, og vi kan under in
gen omstændigheder accepte
re, at medlemmer af vort for
bund gør denne dag til en sim
pel handelsvare.

På klubbens vegne
John Foss
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Bevar Den Danske 
ølkultur
Når folk taler om den danske øl, 
sættes den tit i forbindelse med 
Carlsberg/Tuborg, men der bli
ver ligesom i Tyskland fremstillet 
mange forskellige specialøl på 
de danske lokale provinsbrygge
rier. Da der bliver lukket flere 
småbryggerier, er det på høje tid 
at bevare materiale om den dan
ske ølkultur til kommende gene
rationer.

I efteråret 1988 søgte jeg Brygge
riarbejderforbundet om støtte til 
et Videopro., hvor jeg vil rejse 
rundt til alle de små bryggerier, 
der stadigvæk kører med selv
stændige prudukter/øletik.

Der blev på et bestyrelsesmøde 
vedtaget, at jeg kunne få mine 
udgifter dækket. Så jeg er be
gyndt at rejse rundt til bryggerier 
og optage Video. Der har været 
et par afbud. Men jeg kunne dog 
komme senere. Da det er friti
den, som bruges, skulle aftalerne 
med de sidste bryggerier helst 
falde i hak, da jeg nu kun har min 
ferie tilbage til at optage i.

Videoerne omhandler følgende: 
Bryggeriets historie, omgivelser, 
pruduktionsaparat, proudukter 
m.m.

Jeg vil blive meget glad for at få 
materiale fra kolleger om jeres 
arbejdsplads. Hvis der er nogen, 
som er interesseret i at hjælpe 
mig, er de velkomne.

Min adresse:
Jens Martin Jensen
Højagervej 37
8653 Them, tlf. 86 84 77 68

Optageplan:
Uge 34 jyske/fynske bryggerier.
Uge 36 Sjælland/Lolland Falster, 
rest ved afbud uge 43.

Venligst
Jens Martin Jensen

Sig din 
mening

JULI

Tuborg
25. års jubilæum
20. juli
Børge Kurt Jensen
Skolelodden 24, Mejlby
8530 Hjortshøj

Albani
25 års jubilæum
24. juli
Ella Hansen
Lærkevej 15
Allested
5672 Broby

Øvrige jubilarer i juli og august:
Se P & K nr. 4.

A-KASSEN meddeler

Hvis man er efterlønner og har et 
job af kortere eller længere varig
hed inden for 200 timers bestem
melsen, skal man være opmærk
som på, at arbejdsgiveren skal 
betale den 1. ledighedsdag med 
højeste dagpengesats på 389 kr. 
pr. dag.

I 1989 kan det ske i alt 5 gange, i 
1990 5 gange og i første halvår af 
1991 4 gange, derefter er der in
gen begrænsninger.

J.H.



August 1989 Starter vi grundkursus 1 op igen.

Grundkursus 2 deltager man automatisk på efter G1.

G1 og G2 er så adgang til, at man kan gå videre i de uddannel
sestilbud, der ligger som en bred vifte i fagbevægelsens interne 
uddannelse.
(Se Prop og Kapsel nr. 3, 1989, som omhandler uddannelseste
maer).

G1-2 finder sted på Roskilde Højskole og starter søndag den 20. 
august med afslutning fredag den 25. august 1989.

G2 starter søndag den 10. september med afslutning fredag den 
15. september 1989.

Ved tilmelding til G1 aug. 89 skal man altså i planlægning af 
hverdagen tage højde for, at man kan deltage på G2 i sept. 89.

Tilmelding til kurserne skal ske i din fagforening.

Kursus nr.: G1 201-89-131.
G2 202-89-122.

Protest mod 
under

trykkelsen
i Kina

Forbundet har som med
lem af IUL udtrykt

"Afsky og foragt mod 
den barbariske massak
re tusindtals studenter 
og arbejdere i Kina ud
sættes for"

efter at de deltog i en frede
lig demonstration i Beijing 
den 4. juni 1989.

Det kan ikke stærkt nok for
dømmes, at fredelige de
monstrationer med delta
gelse af millioner kinesiske 
studenter og arbejdere for 
demokratiske reformer og 
faglig selvbestemmelse 
medfører sådanne massak
rer.

IUL kræver:
at arrestationer af faglige 

ledere og arbejdere op
hører,

at alle fængslede frigives, 
at ordrer om at skyde for at 

slå ihjel, som er en del af 
ordrerne, samt at fange 
og anholde folk, ophæ
ves,

at mishandling og mord i 
fængslerne ophører,

at arbejdernes grundlæg
gende rettigheder til frit 
at kunne holde møder 
og til at organisere sig 
erkendes.

IUL er den internationale 
arbejdersammenslutning af 
forbund repræsenterende 
levnedsmiddel-, drikkeva
re- og tobaksindustrien 
samt hotel- og restaura
tionsbrancherne.

IUL har 223 medlemsfor
bund i 76 lande og repræ
senterer sammenlagt 2,2 
millioner arbejdere fra hele 
verden.
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Der Neue
Om ganske få år 
så svinges pisken, 
de høje magter 
har lagt en plan,

Welt

Tove Lauridsen 
1989

i korridorer 
der høres hvisken, 
en strategi
bliver lagt for dagen,
så mange kræfter man her har lagt, 
så megen løgn her er blevet sagt, 
snart får vi alle "Der neue Welt", 
fra Skagens gren over Storebælt.

Hvis Kapitalen 
får lov at flyde 
igennem Tyskland 
og Spanien, 
så vil de rige 
jo stadig snyde 
alle os andre 
en gang igen, 
så tit vi kan, vil vi spænde ben, 
for EF er vores anstødssten, 
fra Skagens gren over Storebælt 
vi ønsked aldrig "Der neue Welt".
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Brød eller raketter
Forandringerne i det, vi troede var et fastlåst verdensbillede, er for ti
den meget store.

Øst-Vest balancen med en fastlåst ideologi. Kommunisme-kapitalis
me, som siden 2. Verdenskrig er fastholdt i en vanvittig oprustnings
spiral er tilsyneladende på vej mod opblødning.

Den såkaldte frie vestlige verden jubler over disse forandringer, da det 
kan tages som udtryk for den kommunistiske verdensideologis sam
menbrud.

Også mange troende socialister i den vestlige verden er glade over 
forandringerne i Østblokken.

Socialister i den vestlige verden opfatter socialismen som en ideologi, 
der ligestiller frihed og lighed og betragter derfor marxismen/leninis- 
mens diktatur som et forræderi imod selve idéen om et menneskevær
digt samfund, som ikke kan eksistere uden frihed og demokrati.

Netop den manglende frihed og manglende demokratiske beslut
ningsprocesser er en af de grundlæggende årsager til den østeuropæ
iske opblødning og sammenbrud.

Alting forandrer sig, og det medfører hele tiden en ny udvikling, der 
stiller krav til nye og ændrede samfundsstrukturer, som skal gavne 
mennesket til social og økonomisk fremgang.

I denne forandringsproces kommer hele tiden nye strømninger, der 
kan påvirke udviklingen i den rigtige retning. Disse strømninger, der 
ofte bliver til en bevægelse eller et politisk parti, er grundelementerne 
i et frit land og absolut en nødvendighed i et åbent demokratisk sam
fund.

I et fastlåst samfundssystem som den østeuropæiske statskommunis
me har manglende frihedsrettigheder og manglende demokratiske 
frie valg fremmedgjort landenes borgere, og manglende engagement 
og interesse for landets ve og vel er forsvundet.

Det er ikke muligt at skabe velfærd og velstand i et land, hvor borger
ne er uden indflydelse på beslutningsprocessen, og hvor borgerne er 
blevet ligegyldige over for det politiske liv.

For de stadigvæk mange socialister i den vestlige verden, der fasthol
der frihed og demokrati som grundlæggende rettigheder, er foran
dringerne i den politiske beslutningsproces i Østeuropa en stor op
muntring og kan blive signalet til en dialog, der vil fremme den soci
ale bevidsthed og give troen på, at den socialistiske idé kan bære beg
ge idealerne frihed og lighed. Preben Mortensen



Facts om 
overenskomstresultater

I forbindelse med overens
komstforhandlingerne 1987 
og midtvejdsforhandlingerne 
1989 rejstes der gentagne 
gange kritik af overenskomst
resultatet.

Nogle påstår, at de overens
komster, forbundet laver, bli
ver ringere og ringere i for
hold til andre ufaglærtes.

De sidste opgørelser fra 
Dansk Arbejdsgiverforenings 
Lønstatistik viser imidlertid, at 
forbundets overenskomster 
fra 1987 er betydelig bedre 
end andre ufaglærtes.

For at vise, hvor stor fremgan
gen har været i overenskomst
perioden, kan man sammen
ligne tallene for overens
komstperioderne 1981 -1983, 
1983-1985 og 1985-1987.

Den løn, der henvises til, erti- 
melønnen + akkord. Der er 
ikke indregnet øvrige gene- 
og skifteholdstillæg eller fe
riepenge.

I overenskomstperioden 1979- 
1981 mistede forbundet, som 
så mange andre ved et lovind
greb, alle former for indeks og 
taktregulering.

Forbundet fik som erstatning 
for bortfald af reguleringerne 
en vis godtgørelse i overens
komstperioden 1979-1981.

Men fra 1981 var alle regule
ringervæk, hvorfor forbundet 
altid bruger 1. kvartal 1981 
som sammenligningsgrund
lag for lønudvikling mellem 
Bryggeriarbejderforbundets

medlemmer og øvrige ufag
lærte.

I 1. kvartal 1981 havde samt
lige ufaglærte en timeløn på 
kr. 49,31 pr. time. Samtlige 
bryggeriarbejdere havde en 
timeløn på kr. 58,83, altså 
havde bryggeriarbejderne kr. 
9,52 mere pr. time end ufag
lærte.

6 år efter i 1. kvartal 1987 
havde ufaglærte kr. 72,09 pr. 
time, mens bryggeriarbejdere 
havde kr. 79,65 pr. time.

Nu var lønforskellen kr. 7,56 
pr. time i bryggeriarbejdernes 
favør, men det var sammen
lignet med 1. kvartal 1981 en 
mindre timelønsstigning i den 
6-årige periode på kr. 1,96 i 
forhold til de ufaglærte.

Ser man på lønstigningen fra 
1. kvartal 1987 til 4. kvartal 
1988, som er den sidst ud
sendte fra DA, vil man se en 
klar fremgang for bryggeriar
bejderne.

1. kvartal 1987:
ufaglærte kr. 72,09 pr./ti 
bryggeriarb. kr. 79,65 pr./ti

4. kvartal 1988:
ufaglærte kr. 81,60 pr./ti
bryggeriarb. kr. 92,57 pr./ti

Bryggeriarbejderne er i denne 
periode steget kr. 3,41 mere 
pr. time end ufaglærte.

Sammenligner man med 1. 
kvartal 1981, hvor bryggeriar
bejderne har kr. 9,52 mere pr.

time end ufaglærte med 4. 
kvartal 1988, hvor bryggeriar
bejderne har kr. 10.97 mere 
pr. time end ufaglærte, vil 
man se, at 1987 overens
komsten klart har rettet op på 
lønsituationen og er ved ud
gangen af 1988 kr. 1,45 mere 
pr. time end 1. kvartal 1981.

Det betyder ikke, at vi er til
fredse med den foranstående 
lønudvikling, for rationalise
ringer og store mandskabsbe
sparelser berettiger til større 
lønkrav, men det fastslår, at 
påstanden om, at bryggeriar
bejderne og forbundets øvrige 
overenskomster for 1987 har 
en lavere lønstigningstakt end 
øvrige ufaglærte, er urigtige. 
Tværtimod viser lønstatistik
ken det stik modsatte.

Hvad der vedrører midtvejs
forhandlingerne og konsek
venser for disse fremover, vil 
dette blive gennemgået i næ
ste nummer af Prop og Kap
sel.

Preben Mortensen



Til forbundets afdelinger og kredse

Ekstraordinær kongres

Planerne om sammelægning 
til det nye fællesforbund skri
der hurtigere frem end forven
tet, og med indgåelse af leje
kontrakt gældende fra 1. ja
nuar 1990 har man besluttet, 
at sammenlægningen til det 
fælles forbund skal ske tidligst 
1. april og senest den 1. juli 
1990.

Planerne er dog at arbejde for 
en sammenlægning 1. april 
1990.

Inden da skal der afholdes en 
stiftende kongres imellem de 
forbund, der skal sammen
lægges.

Det er planlagt, at den stiften
de kongres skal afholdes i an
den halvdel af januar, mulig
vis i første halvdel af februar 
1990.

Inden den stiftende kongres 
skal forbundet selv afholde en 
ekstraordinær kongres for at 
fastlægge forbundets egne 
love, struktur og økonomi 
som en selvstændig gruppe i 
det nye fællesforbund.

Forbundets hovedbestyrelse 
har derfor besluttet at afholde 
den ekstraordinære kongres 
og delegeretmøde i begyndel
sen af 1990.

Temaet for den ekstraordinæ
re kongres er planlægning af 
overgangen fra det selvstæn
dige forbund til at være en 
gruppe i det fæl les forbund og 
fastsættelse af love og regler.

Forbundet skal derfor anmo
de afdelingerne og kredsene 
om at fremkomme med for
slag til den ekstraordinære 
kongres, der vedrører:

A: Gruppens struktur, 
herunder:

Fordeling af delegerede til 
kongresser, § 3.

Fordeling af delegerede til 
repræsentantskab, § 4.

Fordeling af repræsentan
ter ti I hovedbestyrelse, 
§5.

Sammensætning af grup
pens bestyrelse, § 8.

Gruppens arbejdsform - 
kompetance imellem 
gruppen, kredsene og af
delingerne.

B. Gruppens love og regler, 
§8.

C. Gruppens økonomi.

Fordeling af de økonomi
ske midler, dertilgårgrup- 
pen fra det fæl les forbund.

Kontingentfordeling, 
imellem gruppen, kredse
ne og afdelingerne.

Afdelingernes og kredsenes 
forslag skal være forbundet i 
hænde senest den 7. novem
ber 1989.

Forbundet vedlægger love, 
som er vedtaget og dermed 
godkendt ved urafstemning 
om sammenlægningen.

Der kan altså ikke stilles for
slag til lovene for det fælles 
forbund.

Endvidere vedlægges udka
stet omkring kontingent og 
fordeling af økonomiske mid
ler til grupperne.

Senest den 10. november 
1989 udsender forbundet da
toen for afholdelse af den ek
straordinære kongres samt 
fordeling af antal delegerede 
til kredsene og den køben
havnske afdeling.

Anmeldelsen af delegerede 
skal herefter være forbundet i 
hænde senest den 11. decem
ber 1989.

Budgetposten frem
kommer således:
Løntilskud til afdelinger og/el- 
ler kredse:

3 x 14 x 15.000/mdr.
7.560.000

Fast afdelingsandel af 
kontingentet:

A-kss + forb.'s medl.
20.665 + 533 =
21.198 medl. à kr. 50,00/ 
mdr = 12.718.800

I ALT = 20.2 78.800

Forbundets andel 49% = 
9.936.612

A-kassens andel 51 % = 
10.342.188

+ Administrationstilskud 
GL-Kbhvn 1.200.000

I ALT = 11.542.188

Med venlig hilsen 
Preben Mortensen



UDTALELSE
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbunds 
ekstraordinære kongres afholdt 
lørdag den 2. september 1989 
udtaler:

"Den københavnske afdeling har 
i forbindelse med midtvejsforhand
lingerne udsendt en orientering 
den 10. maj 1989 til afdelingens 
medlemmer og til forbundets øvrige 
afdelinger, hvori man bl.a. gør 
gældende, at forbundsledelsens 
oplysninger om strejkefondens 
størrelse 'sætter man spørgsmåls
tegn ved rigtigheden af'.

Kongressen konstaterer, 
at forbundsledelsens oplysninger 
om strejkeformuens størrelse 
på Hovedbestyrelsesmødet 
den 5. maj 1989 og i forbundets 
skrivelse til samtlige af forbundets 
medlemmer den 8. maj 1989 
er korrekte.

Ingen afdelinger har ret til at 
offentliggøre beskyldninger mod 
forbundsledelsen om urigtige 
oplysninger eller lovstridige 
handlinger vedrørende forbundets 
økonomi, før forbundets hoved
bestyrelse har behandlet sådanne 
klager - beskyldninger."

MILLIONEN RUNDET
Forbundet har nu rundet 1 million kroner i 
erstatning for svie og smerte og arbejdstab 
ved arbejdsskader.

Siden vi startede samarbejdet med advokat 
Benny Rosberg for snart 3 år siden, har vi 
haft fat i 173 sager, heraf er de 52 endt med 
hel eller delvis erstatning. - Beløbenestræk
ker sig fra 688 til 111.466 kr.

Der er for tiden 62 sager, der er under bear
bejdning, mens ca. 70 sager er afsluttet 
uden erstatning.

Man kan mene, at 1.097.938 kr. i erstatning 
er et godt resultat, fordi det er penge, folk el
lers ville være blevet snydt for, men samti
dig må det ikke glemmes, at beløbet osse er 
udtryk for, at for mange har løntab pga. ar
bejdsskader, og at alt for mange i det hele ta
get er udsat for arbejdskader.

Der er altså ingen rigtig grund til at være 
stolte over det pæne resultat, men vi kan 
dog glæde os over, at ikke alle i dag sætter 
penge til, når de kommer tilskade på arbej
det.

Konsulentafdelingen/HH
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Sammenlægningen mellem Bryggeriarbejderforbundet og 
forbundene indenfor Hotel- og Restaurationsbranchen er 
rykket tættere på med etableringen af et fælles hus fra 
januar 1990.

Planerne er, at den endelige sammenlægning kan ske 1. 
april 1990, dog senest 1. juli 1990.

I den forbindelse skal Bryggeriarbejderforbundet afholde 
en ekstraordinær kongres i begyndelsen af januar 1990 for 
at tage stilling til Bryggeriarbejderforbundets indre struktur 
som en selvstændig Bryggergruppe i det fremtidige fælles
forbund.

Forslag til bryggergruppens struktur, love og fordeling af 
økonomiske midler skal være indsendt af afdelingerne til 
forbundet senest den 7. november 1989.

Forbundet har i den forbindelse udsendt cirkulære til afde
lingerne, de fælles love i det nye forbund samt budgetover
slag af tilskud til afdelingerne.

For at medlemmerne kan have deres eget eksemplar, gen
optrykkes lovene i Prop og Kapsel, samt budgetforslaget og 
cirkulæret om indsendelse af forslag.

Preben Mortensen





2 Forbundets formål •
Samarbejde

§1
Forbundets formål
Forbundets navn:
Hotel-, Restaurant- og Drikke
vareforbundet, HRDF.
(NB! Navnet er ikke endeligt fast
lagt).

Stk. 1
Forbundets formål eratorganise- 
re alle beskæftigede indenfor ho
tel-, restaurant- og drikkevare
branchen i et forbund, for at vær
ne om og fremme fælles interes
ser.

Stk. 2
I et samarbejde med Nærings- og 
Nydelsesmiddelarbejder For
bundet (NNF) og Nærings- og 
Nydelsesmiddel- samt Hotel- og 
Restaurant-arbejdernes Samvir
ke (NNS), at arbejde henimod 
dannelse af et levnedsmiddelar
bejderforbund i Danmark.

Stk. 3
At oprette overenskomster for 
alle beskæftigede medlemmer, 
til forbedring af løn- og arbejds
forhold, for derved at sikre og 
højne medlemmernes sociale og 
økonomiske vilkår.

Stk. 4
At arbejde for virksomhedsde
mokrati og Økonomisk Demo
krati (ØD) for at sikre medlem
mernes medbestemmelse på den 
enkelte arbejdsplads.

Stk. 5
At arbejde for det bedst mulige 
arbejdsmiljø på arbejdspladsen.

Stk. 6
At sikre, at den teknologiske ud
vikling bliver anvendt til forbed
ring af beskæftigelses-, arbejds- 
og miljømæssige forhold.

Stk. 7
At sikre medlemmerne økono
misk støtte under konflikter i 
henhold til gældende regler.

Stk. 8
At fremme og forbedre det orga
nisatoriske oplysnings- og ud
dannelsesarbejde til gavn for for
bundets medlemmer.

Stk. 9
At opretholde et organisatorisk 
og fagligt ungdomsarbejde samt 
arbejde for EFG-uddannelserne 
indenfor branchen.

At sikre adgang til bedst mulige 
specialarbejder-, efter- og vide
reuddannelser for alle i bran
cherne beskæftigede.

Stk. 10
At forbedre de arbejdsretlige reg
ler, herunder retten til at aktione
re for politiske og faglige rettig
heder, samt ændre bestemmel
serne vedrørende organisations
ansvar.

At ændre forligsmandslovens be
stemmelser ved afskaffelse af 
sammenkædningsregler og ind
førelse af almindelige demokrati
ske afstemningsregler.

Stk.11
At arbejde for ligestilling imel
lem mænd og kvinder, såvel på 
arbejdspladsen som i fritiden, 
herunder beskæftigelsesmæssig 
ligestilling indenfor brancherne.

Stk.12
At arbejde for integration af ind
vandrere og deltage i kampen 
imod racisme og diskriminering 
af indvandrere.

Stk. 13
At arbejde for fuld beskæftigelse 
- kortere arbejdstid - betalt fri

hed til uddannelse (B.F.U.) - 
fuld dækning ved sygdom og ar
bejdsløshed.

Stk. 14
At arbejde nationalt og interna
tionalt for frihed og fred.

Stk.15
At udgive et medlemsblad, der 
tilstilles samtlige medlemmer af 
forbundet.

Stk. 16
At samarbejde med ligestillede 
organisationer og socialistiske 
arbejderpartier i Danmark.

At yde økonomisk støtte til arbej
derpartierne i Folketinget pro
centuelt i forhold til partiernes 
repræsentation.

§2
Samarbejde
Stk. 1
Forbundet er tilsluttet Landsorga
nisationen i Danmark (LO), og er 
underkastet organisationens love 
og regler.

Stk. 2
Forbundet står tilsluttet Nærings- 
og Nydelsesmiddel- samt Hotel- 
og Restaurantarbejdernes Sam
virke (NNS), International Union 
af Levnedsmiddelarbejderfor
bund (IUL), Europæisk Levneds
middelarbejderforbund (EAL), 
Nordisk Union for Cafe-, Hotel- 
og Restaurationsarbejdere (NU), 
Nordisk Union for Nærings- og 
Nydelsesmiddel industrien 
(NNN), Nordiska Transportarbe- 
tarefederationen (NTF) og Inter
national Transport Workers Fe
deration (ITF).
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Forbunds
organisation
§3
Kongressen
Stk. 1
Kongressen er den højeste myn
dighed i alle forbundets anlig
gender.

Stk. 2
Kongres afholdes hvert 4. år i 
september eller oktober måned, 
og skal indkaldes med 8 månders 
varsel.

Kongressen fastsætter stedet for 
afholdelse af næste kongres.

Hovedbestyrelsen fastsætter ste
det, hvis ekstraordinær kongres 
skal afholdes.

Stk. 3
Ekstraordinær kongres skal af
holdes, når 25% af forbundets 
medlemmer skriftligt forlanger 
behandling af bestemt formule
rede forslag, eller når et flertal af 
hovedbestyrelsens medlemmer 
finder, at forholdene gør det på
krævet.

Endvidere kan den enkelte grup
pes bestyrelse forlange ekstraor
dinær kongres afholdt.

En sådan ekstraordinær kongres 
skal afholdes senest 3 måneder 
efter, at et sådant krav er rejst.

Stk. 4
De 3 grupper repræsenteres på 
kongressen i forhold til grupper
nes medlemstal. Medlemstallet 
beregnes pr. 31. marts i kongres
året.

De enkelte grupper udarbejder 
regler for fordeling af gruppens

delegerede, og forestår suverænt 
valget af disse.

På kongressen kan grupperne 
lade sig repræsentere med 1 de
legeret for hver påbegyndt 200 
medlemmer.

Herudover deltager hovedbesty
relsen samt forbundets valgte re
visorer med stemmeret.

Stk. 5
Valgbar som delegeret er de til 
enhver tid værende medlemmer 
af forbundet. Navnene på de 
valgte meddeles forbundet se
nest 3 månder før kongressen.

Stk. 6
Forslag indkaldes samtidig med 
kongressens indkaldelse. For
slag, som afdelingerne ønsker 
behandlet på kongressen, må 
forud være vedtaget på en lovlig 
afholdt generalforsamling i afde
lingen.

Forslagene indsendes til forbun
det senest 3 månder før kongres
sen.

Indkomne forslag samt hovedbe
styrelsens forslag til dagsorden 
og forretningsorden tilsendes af
delingerne 4 uger før kongres
sen.

Trykt beretning og regnskab for 
kongresperioden ti Isendes de de
legerede 4 uger før kongressens 
afholdelse.

§4
Repræsentantskab
Stk. 1
Der afholdes årligt repræsentant
skabsmøde af én dags varighed, 
dog ikke i kongresåret.

Repræsentantskabet kan træffe 
de nødvendige beslutninger, der 
ikke strider imod forbundets love

og kongresbeslutninger, med an
svar overfor den kommende kon
gres.

Stk. 2
Repræsentantskabet sammen
sættes af hovedbestyrelsen samt 
et antal medlemmer fra grupper
ne. Grupperne repræsenteres i 
repræsentantskabet i forhold til 
gruppernes medlemstal. Med
lemstallet beregnes pr. 31.12. i 
året forud for repræsentantskabs
mødet. Grupperne repræsente
res af 1 repræsentant for hver 500 
medlemmer, dog har grupperne 
mindst 14 repræsentanter.

De enkelte grupper udarbejder 
regler for fordeling af gruppens 
repræsentanter, og forestår suve
rænt valget af disse.

Repræsentantskabet består der
udover af de valgte sekretærer.

§5
Hovedbestyrelsen
Stk. 1
Mellem kongresserne ledes for
bundets virksomhed af en ho
vedbestyrelse, der vælges i grup
perne. Valget meddeles kongres
sen.

Hovedbestyrelsen består af ar
bejdsudvalget samt de valgte ud
dannelses- og oplysningssekre
tærer.

Grupperne vælger suverænt på 
kongressen et antal gruppemed
lemmer til hovedbestyrelsen. 
Grupperne repræsenteres i ho
vedbestyrelsen i forhold til grup
pernes medlemstal. Medlemstal
let beregnes pr. 31. marts i kon
gresåret. Grupperne repræsente
res forlods af 3 gruppemedlem
mer, og herudover af et hoved
bestyrelsesmedlem for hver på
begyndt 1000 medlemmer.
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Grupperne vælger et antal sup
pleanter til hovedbestyrelsen.

Stk.2
En valgt fastlønnet tillidsrepræ
sentant i forbundet fratræder ved 
det fyldte 67. år.

Stk.3
Til fastlønnede valgte tillidsfolk i 
forbundet ydes ved fratrædelsen 
en godtgørelse svarende til 1 må
neds løn pr. år, vedkommende 
har været valgt som tillidsrepræ
sentant i forbundet, dog højst 6 
måneders løn.

Stk.4
Hovedbestyrelsen er øverste 
myndighed mellem repræsen
tantskabsmøderne.

Hovedbestyrelsen holder 1 
møde i hvert kvartal, eller nåren 
af grupperne, formanden eller 12 
hovedbestyrelsesmedlemmer 
fremsætter motiveret begæring 
herom.

Ved afstemninger i hovedbesty
relsen over forslag, hvor stem
metallet står lige, bortfalder for
slaget.

Stk.5
Løn, diæter m.v. fastsættes af 
kongressen.

Stk.6
Den ansvarlige for fagbladet i 
forhold til presseloven er for
manden. Der må ikke forekom
me censur af indlæg fra navngiv
ne medlemmer. Ved eventuel 
anden afvisning skal forbunds
formanden give skriftlig begrun
delse herfor.

Stk.7
Såfremt et hovedbestyrelsesmed
lem ikke længere ville kunne op
tages som medlem af forbundet,

skal pågældende udtræde af ho
vedbestyrelsen og suppleanten 
indkaldes. Dette gælder ikke ved 
ledighed.

§6
Arbejdsudvalg
Stk. 1
Arbejdsudvalget sammensættes 
af formanden, næstformanden, 
hovedkassereren samt de 3 fun
gerende gruppeformænd.

Stk.2
Arbejdsudvalget har, under an
svar overfor hovedbestyrelsen, 
alle løbende sager til behandling 
og afgørelse.

Arbejdsudvalget træffer beslut
ning om de fornødne dispositi
oner vedrørende forbundets ad
ministration, men skal i alle stør
re og vigtige sager indhente ho
vedbestyrelsens godkendelse.

Arbejdsudvalget holder møde så 
ofte, det findes nødvendigt, og 
mindst en gang om måneden 
undtagen i juli måned.

§7
Daglig ledelse
Formanden, næstformanden og 
hovedkassereren vælges på kon
gressen og varetager forbundets 
interesser overfor offentlighe
den, samt forestår den daglige le
delse af forbundet.

§8
Gruppestruktur
Stk. 1
Under kongressen holder de 3 
grupper separate møder. Her af
lægges beretning om gruppernes 
virksomhed. På møderne vælges

en gruppeformand og 2 sekretæ
rer samt 10 gruppebestyrelses
medlemmer og gruppernes ho
vedbestyrelsesmedlemmer.
Grupperne vælger et antal sup
pleanter til gruppebestyrelsen og 
hovedbestyrelsen. Valgene fore
lægges kongressen.

Stk.2
Hvis formanden fratræder uden 
for orden, konstituerer gruppe
bestyrelsen en anden for resten af 
perioden, der vælges blandt 
medlemmerne af gruppebesty
relsen.

Gruppeformanden kan afsættes 
og nyvalg finde sted på møde 
indkaldt af et flertal i gruppebe
styrelsen. Til mødet indkaldes et 
antal deltagere fra gruppen. An
tallet fastsættes, og valg sker efter 
reglerne i § 3, stk. 4.

Stk.3
Gruppebestyrelserne holder 1 
møde i hvert kvartal, eller når 
formanden eller 4 af medlem
merne i gruppens bestyrelse 
fremsætter begæring herom.

Forbundets formand, næstfor
mand og hovedkasserer har ret ti I 
at overvære alle gruppemøder.

§9
Forbundets sekretariat
Stk. 1
Forbundet har 6 sekretariater.
1. Uddannelsessekretariat med

2 valgte uddannelsessekretæ
rer.

2. Oplysningssekretariat med 1 
valgt oplysningssekretær.

3. Juridisk sekretariat med ansat 
juridisk sekretær.

4. Fagbladssekretariat med an
satte journalister.
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5. Miljøsekretariat med ansatte 
miljøsekretærer.

6. Søfartssekretariat med ansat 
sekretær.

Kongressen vælger uddannelses- 
og oplysningssekretærer.

Stk. 2
Der ansattes et antal distriktssek
retærer til varetagelse af arbejds
opgaver i geografisk opdelte om
råder.

§10
Optagelse af/sammen
slutning med nye grupper
Stk. 1
Optagelse af nye grupper med 
samme rettigheder som de nu
værende, eller sammenslutning 
med et eller flere forbund, kan 
kun vedtages på en kongres med 
efterfølgende bekræftelse ved en 
urafstemning.

Stk. 2
Optagelse af Tjenerforbundet i 
Danmark som den fjerde gruppe 
skal afgøres på en ekstraordinær 
kongres.

Afdelingerne
§11
Afdelingsstrukturen
Stk. 1
Afdelingerne er et organisatorisk 
led i forbundets opbygning og 
har til opgave at virke fremmen
de for forbundets formål i over
ensstemmelse med forbundets 
love.

Stk. 2
Der kan kun oprettes nye afdelin

ger, hvis disse som minimum 
omfatter to faggrupper.

Stk. 3
En afdeling, bestående af flere 
grupper, kan oprettes, når 
mindst 350 medlemmer indenfor 
forbundets stedlige område be
slutter det.

Beslutningen herom skal god
kendes af hovedbestyrelsen.

Stk. 4
Ved sammenlægning af flere af
delinger til en HRDF-afdeling, 
skal afdelingens struktur altid 
være den, forbundet er opbygget 
efter. På generalforsamlingen 
vælges 1 formand og 1 kasserer 
samt et antal bestyrelsesmedlem
mer. Bestyrelsen skal sammen
sættes således, at alle faglige 
grupper er repræsenteret, dog 
skal gruppen være på mindst 10 
medlemmer.

Stk. 5
De enkelte faglige grupper væl
ger på separate møder formand 
og bestyrelse til varetagelse af 
gruppernes anliggender.

§12
Afdelingslove
Stk. 1
§§ 13, 14 og 15 gælder kun 
HRDF-afdelinger, der består af 
flere grupper.

Stk. 2
Vedtægter for afdelinger, bestå
ende af en enkelt gruppe, må 
ikke være i strid med forbundets 
love.

Stk. 3
For grupperne indenfor hotel- og 
restaurantbranchen udarbejder 
grupperne fælles love for disse 
gruppers afdelinger.

§13
Afdelingsledelsen
Stk. 1
Afdelingen ledes afen bestyrelse 
i overensstemmelse med kon
gressens beslutninger samt for
bundets love.

Stk. 2
Bestyrelsen består af en formand, 
næstformand, kasserer samt det 
nødvendige antal repræsentan
ter, i forhold til afdelingernes 
størrelse. Bestyrelsen skal være 
sammensat af ulige antal med
lemmer og bestå af mindst 5 
medlemmer.

Stk. 3
Finder et medlem sig forurettet af 
afdelingsbestyrelsen, har ved
kommende ret til at indanke sin 
sag for hovedbestyrelsen og dér 
personligt give møde under sa
gens behandling.

§14
Generalforsamlinger
Stk. 1
Generalforsamlingen er afdelin
gens højeste myndighed i de lo
kale anliggender og kan benytte 
særlige bestemmelser, vedtægter 
eller love, der ikke må være i 
strid med forbundets love. Alle 
afdelingens love skal forelægges 
forbundet til godkendelse.

Generalforsamlingen kan udskri
ve afdelingskontingent.

Stk. 2.
Generalforsamlingen indkaldes 
ved bekendtgørelse i medlems
bladet.

Der afholdes mindst 1 general
forsamling om året i april eller 
oktober kvartal.
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Stk. 3
Enhver lovlig indkaldt general
forsamling er beslutningsdygtig, 
uanset det mødte antal medlem
mer.

Afgørelserne træffes ved almin
deligt flertal, men må ikke være i 
strid med forbundets love. Skrift
lig afstemning skal finde sted, når 
mindst 20% af de frem mødte for
langer det.

Stk. 4
På generalforsamlingen eller ved 
urafstemning foretages valg til 
bestyrelse samt til andre tillids
hverv indenfor afdelingen.

Valgene gælder for 2 år.

Udover bestyrelsen vælges 2 re
visorer. Valgene gælder for 2 år.

Valgene skal, når der fremsættes 
forslag herom, foregå ved skrift
lig afstemning.

Stk. 5
Regnskabet forelægges i revide
ret stand. Beretningen aflægges, 
og andre sager vedrørende afde
lingen eller forbundet drøftes.

Stk. 6
Ekstraordinær generalforsamling 
kan indkaldes af bestyrelsen, og 
skal indkaldes, når 10% af med
lemmerne forlanger det. Når ge
neralforsamling ønskes indkaldt 
af medlemmerne, må disse, med 
det nødvendige antal underskrif
ter, henvende sig til bestyrelsen 
og angive, hvilke sager der øn
skes behandlet.

Mindst 3/4 af dem, der har begæ
ret generalforsamlingen ind
kaldt, skal være til stede, for at 
den er beslutningsdygtig. En så
dan generalforsamling kan ind
kaldes med 8 dages varsel, og 
skal indkaldes inden 8 dage efter 
forelæggelse for bestyrelsen.

Den ekstraordinære generalfor
samling indkaldes ved brev til 
samtlige medlemmer, eller ved 
opslag på samtlige arbejdsplad
ser.

§15
Afdelingernes regnskab 
og revision
Stk. 1
Kassereren fører kassebogen og 
afslutter månedsregnskabet. Kas
sereren modtager hver måned af
delingens andel af det indbetalte 
kontingent, og er ansvarlig for af
delingens midler. Kassereren 
skal til enhver tid kunne redegøre 
for afdelingens indtægter og ud
gifter.

Stk. 2
Afdelingens regnskab kontrolle
res af de valgte revisorer, der 
hvert kvartal har pligt til at revi
dere regnskabet, og i øvrigt når 
som helst har ret til at kræve alle 
bilag vedrørende regnskabet fo
relagt.

Afdelingen har pligt til at have 
autoriseret/registreret revision på 
regnskaberne.

§16
Ophævelse og sammen
lægning af afdelinger
Stk. 1
En afdeling kan ophæves såfremt 
dens medlemmer samlet overgår 
til en eller flere afdelinger af for
bundet.

Beslutning herom sker på gene
ralforsamling, hvorefter beslut
ningen sendes til urafstemning 
blandt medlemmerne i afdelin
gen. Endvidere skal hovedbesty
relsen godkende sammenlæg
ningen.

Stk. 2
Ved sammenlægning af hele af
delinger, overtages den ophæve
de afdelings formue og ejendele 
af den afdeling, hvormed sam
menlægningen sker.

Stk. 3
Såfremt medlemmer i et lokalt 
område ønsker sammenlægning 
med en allerede eksisterende af
deling, eller deltagelse i oprettel
se af en ny, kan denne gruppe 
medlemmer afgøre dette ved 
urafstemning i henhold til sam
me regler som ved sammenlæg
ning af afdelinger.

Stk. 4
Ved en sådan sammenlægning 
tilfalder den del af afdelingens 
formue og ejendom, der svarer til 
det fragåede medlemstal, den af
deling, hvori optagelse sker.

§17
Klubber
Stk. 1
Der oprettes i størst muligt ud
strækning klubber på virksomhe
derne, eller-såfremt forholdene 
taler derfor- klubber omfattende 
flere virksomheder, samt lands
klubber.

Medlemmer af en enkelt gruppe 
kan oprette selvstændige klubber 
på arbejdspladsen.

I byer, hvor der på grund af ringe 
medlemstal ikke findes en afde
ling, kan oprettes klubber under 
den nærmeste afdeling.

Stk. 2
Klubben har til formål at behand
le lokale spørgsmål, for derigen
nem at varetage medlemmernes 
interesser overfor arbejdsgiver
ne, og skabe de bedst mulige ar
bejdsforhold på den enkelte virk-
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somhed, eller lokale områder 
under en afdeling.

Endvidere skal klubben påse, at 
alle beskæftigede under forbun- 
dets/gruppens faglige område er 
medlemmer af forbundet/klub- 
ben. Kontrol heraf foretages af 
klubbestyrelsen.

Klubben bør virke som fast bin
deled mellem arbejdsplads og af
deling.

Klubbens love må ikke være i 
strid med afdelingens love eller 
forbundslovene.

Regnskab og revision
§18
Regnskab
Stk. 1
Hovedkassereren forestår førel
sen af forbundets regnskaber, 
der, i afsluttet og revideret stand, 
fremlægges for hovedbestyrel
sen.

Regnskabsåret regnes fra 1. janu
ar til 31. december.

Stk.2
Den kontante pengebeholdning 
må ikke overstige, hvad der til 
enhver tid kræves til de forelig
gende udgifter.

Det overskydende pengebeløb 
indsættes i Arbejdernes Lands
bank, andet pengeinstitut eller 
investeres på anden måde, under 
hovedbestyrelsens kontrol.

Stk.3
Ingen penge kan hæves af for
manden, næstformanden eller 
hovedkassereren alene, men af 2 
af disse i forening eller 1 af oven
nævnte i forening med 2 af ho
vedbestyrelsen udpegede kon
to ran satte.

§19 
Revision
Stk. 1
Til at revidere forbundets regn
skaber vælger kongressen 2 revi
sorer og 2 suppleanter.

Stk.2
De på kongressen valgte reviso
rer suppleres med et statsautori
seret revisorfirma, der reviderer 
forbundets regnskaber og under
skriver disse.

Optagelse og 
udelukkelse
§20 
Optagelse
Stk. 1
I forbundet kan kun optages ar
bejdere, der er beskæftiget in
denfor forbundets område. Lær
linge og EFG-elever optages som 
medlemmer af forbund og afde
ling.

Stk.2
Optagelse af medlemmer, be
skæftiget i drikkevarebranchen, 
kan kun ske ved samtidigt at bli
ve medlem af A-kassen, såfremt 
vedkommende opfylder betin
gelserne herfor. Disse medlem
mer skal endvidere være heltids
beskæftigede og fyldt 18 år.

Stk.3
Bestemmelser om optagelse 
træffes af vedkommende afde
ling. Såfremt optagelsen nægtes, 
kan afgørelsen indbringes for for
bundets hovedbestyrelse, hvis 
afgørelse er bindende for afdelin
gen.

§21
Udelukkelse
Stk. 1
Dersom et medlem gør sig skyl
dig i brud på nærværende love, 
eller gør sig skyldig i svigagtigt 
forhold vedrørende forbundets, 
afdelingers eller klubbers midler, 
herunder modtager uberettiget 
konfliktunderstøttelse, kan det 
udelukkes af forbundet.

Stk.2
Beslutningen om eksklusion 
træffes af afdelingens generalfor
samling efter forslag af afdelin
gens bestyrelse. Det pågældende 
medlem skal tilsiges til afdelin
gens bestyrelse og generalfor
samlingen med oplysning om, at 
spørgsmålet om eksklusion skal 
behandles.

Stk. 3
Foreløbig suspension af et med
lem kan foretages af afdelingens 
bestyrelse, med efterfølgende 
godkendelse af generalforsam
lingen.

Stk. 4
Afgørelsen om eksklusion eller 
suspension kan indankes for ho
vedbestyrelsen. Indtil hovedbe
styrelsen har behandlet anken, 
stilles afgørelsen i bero. Med
lemmet har ved ankens behand
ling ret ti I foretræde for hovedbe
styrelsen.

Kontingent
§22
Kontingent til 
forbundet
Stk. 1
Principperne for kontingentets 
fastsættelse, regulering og forde
ling fastsættes af kongressen.
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Stk. 2
Ekstrakontingent til lokale for
mål, der er vedtaget af afdelin
gens generalforsamling, opkræ
ves sammen med det øvrige kon
tingent.

§23
Opkrævning og 
restance
Stk. 1
Kontingent til forbund indbetales 
efter regler fastsat af hovedbesty
relsen.

Stk. 2
Medlemmer er fritaget for at be
tale kontingent i samme tidsrum, 
som der ydes fri kontingent efter 
arbejdsløshedslovens bestem
melser.

Overenskomst
forhandlinger og 
konflikt
§24
Overenskomst
forhandlinger
Stk. 1
Hovedbestyrelsen godkender de 
enkelte gruppers fornyelse af ho
vedoverenskomster, idet dog re
sultatet altid forelægges medlem
merne til godkendelse ved uraf
stemning.

Stk. 2
Forslag til fornyelse af hovedover
enskomster udsendes til medlem
merne i så god tid, at der, forinden 
urafstemning, kan indkaldes til 
medlemsmøder.

Stk. 3
Hovedbestyrelsen godkender kra
vene til fornyelse af hovedover

enskomsten efter indstilling fra de 
berørte gruppebestyrelser.

Stk. 4
Øvrige overenskomstfornyelser, 
samt indgåelse af nye overens
komster, kræver arbejdsudvalgets 
godkendelse.

§25
Konflikt
Stk. 1
Hovedbestyrelsen skal godkende, 
at der iværksættes en i arbejdsret
tens forstand lovlig konflikt på ho
vedoverenskomstområderne.

Hovedbestyrelsen træffer afgørel
se om fremsendelse af kon
fliktvarsler eller sympatikonflikt
varsler.

Stk. 2
Arbejdsudvalget skal godkende, 
at der iværksættes en i arbejdsret
tens forstand lovlig konflikt på øv
rige områder.

Arbejdsudvalget træffer afgørelse 
om fremsendelse af konfliktvarsler 
eller sympatikonfliktvarsler.

§26
Konfliktunderstøttelse
Stk. 1
Ethvert medlem af en under for
bundet anerkendt arbejdskonflikt 
er berettiget til understøttelse.

Lærlinge og EFG-elever, der ind
melder sig senest samme dag, de 
er udlært, er straks berettiget til 
konf I i ktu nderstøtteIse.

Ved en af forbundet anerkendt 
konflikt fastsættes understøttel
sens størrelse til mindst den til en
hver tid gældende maksimale 
dagpengesats indenfor arbejdsløs
hedskassens område.

Stk. 2
Medlemmer, der bliver arbejdslø
se som følge af en anerkendt kon
flikt, uden selv at deltage i samme, 
og som ifølge Arbejdsdirektoratets 
afgørelse betragtes som konflikt
berørte, har ret til samme under
støttelse som deltagerne i konflik
ten.

Stk. 3
Under arbejdskonflikter betales 
der understøttelse fra den 1. dag. 
Understøttelsen betales ugevis 
bagud. Hovedbestyrelsen fastlæg
ger udbetalingsformen.

Stk. 4
Medlemmer, derunddragersigde 
hverv, som pålægges dem under 
en konflikt, mister retten til under
støttelse.

Stk. 5
Ekstra kontingent kan pålignes i 
forbindelse med en af forbundet 
anerkendt konflikt og betales af 
medlemmer, der er i arbejde. 
Kontingentet fastsættes af hoved
bestyrelsen.



Jyske Bryggerier har indledt 
klapjagten på 

fagligt aktive medarbejdere

Til orientering
Endelig er der kommet en 
kendelse fra afskedigelses
nævnet vedr. min afskedigel
se fra Ceres bryggeriet, Hjør
ring, den 6. jan. 1989, - den 
sag kunne have været afgjort 
forlængst.

Det skal I ige bemærkes, det er 
en sag mellem Dansk Brygge
ri-, Brænderi-, og Mineral
vandsarbejder Forbund for 
forbundets medlem, Willy 
Christiansen, mod Bryggeri
foreningen for Ceres Brygge
rierne A/S Hjørring.

Det er ikke en sag mellem 
Frank Jensen og mig som om
talt i Vendsyssel Tidende d. 
13. juni d.å., men da tillids
mand Frank Jensen har vare
taget virksomhedens interes
ser mere end medlemmernes 
og fagforeningens, er han der
for med sin handlemåde ind
draget i sagen.

Jyske Bryggerier har prøvet 
på, og med held, at trække sa
gen i langdrag.

Sagen var berammet i afskedi
gelsesnævnet d. 11. april. Da 
min afskedigelse var under
skrevet af Sodemann, Århus, 
rettede forbundet henvendel
se til direktionen i Århus for at 
bede om fri for de to medlem
mer, der arbejder på Ceres, 
Hjørring, til at deltage som 
vidner for forbundet og mig i 
afskedigelsesnævnet d. 11. 
april.

Direktionen i Århus meddeler 
forbundet, at de ikke mener,

vidnerne kan deltage i nævns
behandlingen, og at vidnerne 
ikke kan bidrage med oplys
ninger i sagen.

De to bryggeriarbejdere 
spurgte også den daglige le
der på Ceres, Hjørring, Jens 
Munk, om fri til den 11. april, 
men blev nægtet fri.

Jens Munk udtaler til Vend
syssel Tidende d. 7. juni, at 
de, »Bryggeriet«, aldrig kun
ne drømme om at nægte vid
ner fri til en retssag.

Jyske Bryggerier har i perio
den frem til den 22. juni prø
vet på at lave et forlig, imod at 
eksklusionen af Frank Jensen 
blev trukket tilbage af forbun
det, - man må spørge, - hvad 
skjuler Jyske Bryggerier og 
fhv. tillidsmand Frank Jensen 
for medarbejderne på brygge
riet, forbundet og afdelingen?

Troede de, at de på den måde 
kunne få fhv. tillidsmand 
Frank Jensen genansat med 
detformål, atdirektionen i År
hus fortsat kan prøve at ned
bryde overenskomsten sam
men med Frank Jensen og de 
få andre, der endnu arbejder 
på bryggeriet, der har samme 
indstilling.

I afskedigelsesnævnet den 12. 
juni var to bryggeriarbejdere, 
Egon Pedersen og Erling Jo
hansen, vidner for arbejdsgi
veren mod forbundet og afde
lingen. Direktionen skulle 
helt i bund for at finde to, der 
ville vidnetil direktionens for
del.

Bryggeriarbejder Egon Peder
sen var da også et oplagt 
emne. Han har udnævnt sig 
selv til formand på bryggeriet, 
forhandlet sig til mere i løn 
end andre bryggeriarbejdere, 
uden om fagforeningens sær
aftale, og prøvet ihærdigt på 
at gå uden om overenskom
sten til fordel for virksomhe
den.

Det andet vidne, bryggeriar
bejder Erling Johansen, nåh, 
ja, han ved jo ikke, der findes 
en overenskomst, som skal 
overholdes, dertil kan siges: 
»Ingen er forpligtet ud over 
sine evner«!

Afskedigelsen af mig er be
grundet med, at jeg har grebet 
ind i produktionens tilrette
læggelse, og indkaldt til møde 
i arbejdstiden, og hermed væ
ret årsag til en overenskomst
stridig arbejdsnedlæggelse på 
en halv time.

Jeg indrømmer at have grebet 
ind i produktionen togange.

Første gang
I okt. 1988 var flaskerne ure
ne udvendig og indvendig 
med rester af lud. Ledelsen 
havde jeg underrettet om fla
skernes tilstand, men de lod 
produktionen fortsætte. Årsa
gen var manglende vedlige
holdelse af skyllemaskinen, 
der efterhånden var blevet så 
nedslidt, at skyllerørene med 
rent vand, der skal udskylle 
flaskerne fra ludbadet (kau- 
tisk-soda) sprøjtede 5 cm ved 
siden af flaskerne.
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Jeg stoppede produktionen 
fordi, - hvor er faregrænsen, 
når der var konstateret rester 
af lud i flaskerne.

Det var bryggeriets tarv, - det 
kunne gå ud over afdelingens 
medlemmer med det resultat, 
at de mistede deres arbejde.

Hvor var ledelsen i det her til
fælde?

Tillidsmanden og sikkerheds
repræsentanten forblev tavse. 
Mange hundrede tusinde fla
sker gik i handelen, som efter 
min mening var uforsvarligt.

Dette indgreb i produktionen 
er ikke omtalt i min afskedi
gelse, og jeg kan oplyse, at di
rektionen i Århus medgav 
mig, at flaskerne skal være 
100% i orden, men jeg fik be
sked på, at jeg måtte følge 
spillets regler via tillidsman
den - men han var jo tavs.

Ved midtvejsforhandlingerne 
den 25. nov. havde vi et løn
krav for en produktionsstig
ning fra 10.000 flasker i timen 
til 14.200 i timen, - forhand
lingerne brød sammen.

Tillidsmand Frank Jensen 
øgede hastigheden gradvis fra 
den 28. nov. til den 4. jan. 
1989, med yderligere 3.000 
flasker i timen, hvorefter vi 
havde et efterslæb på 7.000 
flasker i timen - uden aftale 
mellem ledelse og medarbej
derne og fagforeningen om 
bemanding og lønaftale. Det 
skal bemærkes, at der ingen

bonus eller akkordaftale er, 
kun ren timeløn.

Tillidsmand Frank Jensen's 
beføjelser rakte efter hans 
egen overbevisning vidt.

Der var arbejdere, som klage
de til Frank Jensen over den 
øgede hastighed. Tillidsmand 
Frank Jensen svarede dem - 
hvis de var utilfredse, kunne 
de søge andet arbejde.

Anden gang
Den 4. jan. forlangte jeg sam
men med andre byggeriarbej
dere, at Frank Jensen skulle 
sætte hastigheden ned til det 
normale og meddele ledel
sen, at så længe, vi ingen afta
le havde med ledelsen om en 
produktionsstigning, løn og 
bemandingsaftale, kører vi 
14.200 flasker i timen som 
sædvane. Frank Jensen næg
tede, - det skulle jeg ikke be
stemme.

Den 5. jan. havde tillidsmand 
Frank Jensen sat hastigheden 
ned til 14.200 flasker i timen, 
som arbejderne havde for
langt dagen før. Kl. 9.45 blev 
jeg kaldt til møde på kontoret. 
På kontoret ventede driftschef 
Jens Munk, salgschef Bjarne 
Bisgård, bryggeriarbejder 
Egon Pedersen og tillidsmand 
Frank Jensen. Jens Munk 
meddelte mig, at han havde 
indgået aftale med tillids
mand Frank Jensen om at øge 
hastigheden til 17.000 i ti
men, hvad vi kørte i går, og 
hvis du ikke øjeblikkeligt sør
ger for, at vi kører 17.000 i ti

men igen, må du betragte dig 
som afskediget.

Jeg meddelte Jens Munk, at vi 
ingen aftale har om en yderli
gere produktionsstigning, da 
vi ved lønforhandlingen den 
25. nov. 88 forhandlede ud 
fra en produktionsstigning på 
40%, vi havde opnået, - de 
forhandlinger brød sammen. 
Der er ingen aftale med arbej
dere og fagforening om en 
yderligere øgning af hastighe
den.

Jens Munk: Vi forlanger, at du 
sørger for, at vi kommer til at 
køre 17.000 igen.

Jeg opfordrede tillidsmand 
Frank Jensen til at ringe til for
bundet— det nægtede han.

Jeg forlod kontoret og gik over 
i tapperiet, hvor jeg mødte 
nogle arbejdere, forklarede 
dem situationen. En arbejder, 
Erling Johansen, forlangte 
møde om sagen, hvad jeg var 
enig i.

Jeg henvendte mig på konto
ret og bad om et møde, hvorti I 
der ingen indsigelse var.

Bjarne Bisgård spurgte, om 
det var en arbejdsnedlæggel
se, hvortil jeg svarede nej, og 
bad Frank Jensen komme med 
for at orientere. Han svarede: 
Jeg tager ikke imod ordre fra 
dig - kun fra ledelsen.

Bjarne Bisgård: Han kommer, 
når vi er færdig med at snak
ke.

Jeg forlod kontoret.
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I kantinen var alle bryggeriar
bejdere forsamlet, og Frank 
Jensen og Egon Petersen kom 
få minutter senere. På mødet 
blev sagen drøftet. En brygge
riarbejder mente, det var ar
bejdsvægring, hvis vi gik ned 
til 14.200 flasker i timen igen.

Produktionen blev genopta
get, og vi kørte 1 7.000 flasker 
i timen som forlangt af bryg
geriet.

Dagen efter, den 6. jan. kl. 
14, modtog jeg min afskedi
gelse fra E. Sodemann i År
hus. Begrundelsen for afske
digelsen var- møde i arbejds
tiden, - det møde, som bryg
geriarbejder Erling Johansen 
havde forlangt og sammen
kaldt til, samt at jeg havde 
grebet ind i produktionen til 
trods for, at bryggeriarbejdere 
i tapperiet havde klaget over 
den øgede hastighed.

Man må spørge:
Hvordan kan Egon Pedersen 
og tillidsmand Frank Jensen 
deltage i det møde med arbej
derne, som efter ledelsens på
stand har været årsag til en 
overenskomststridig arbejds
nedlæggelse?

Det var det møde, ledelsen 
påstår, de tog skarpt afstand 
fra, at jeg ikke kunne afholde, 
og som de også påstår, jeg 
end ikke anmodede om at af
holde.

Kendelsen fra afskedigelses
nævnet fremkom til de impli
cerede parter d. 6/7 89 - selv

om denne er afsagt d. 29/6 
89. Man må gå ud fra, at ken
delsen passer Ceres Brygge
riet godt, da bryggeriet er fe
rielukket fra d. 7/7 89. Drifts
chef Jens Munk har nu tid til at 
hvile ud på laurbærrene efter, 
at han med ekspresfart har ud
sendt sit kronvidne og kurer, 
bryggeriarbejder Erling Jo
hansen, med den side af ken
delsen, der passer dem bedst.

Det skal her nævnes, at dom
men var på 9 sider, men de
poterne modtog kun én side. 
På side 7 i kendelsen erkender 
bryggeriarbejder Erling Jo
hansen at have anmodet mig, 
Willy Christiansen, om afhol
delse af møde d. 5. jan. 89. 
Den anmodning efterkom jeg 
naturligvis, hvilket blev med
delt ledelsen, der ingen indsi
gelse havde. Det var det 
møde, som bryggeriet senere 
kaldte for en overenskomst
stridig arbejdsnedlæggelse.

Efter at bryggeriarbejder Er
ling Johansen havde fået 
hjælp i afskedigelsesnævnet 
af arbejdsgiverens advokat, 
mente han, at mødet skulle 
holdes indenfor overenskom
stens regler, og så havde han 
med advokatens hjælp vasket 
sine hænder og herefter var 
det mig (Willy Christiansen) 
der stod anklaget for arbejds
nedlæggelsen.

Afskedigelsesnævnet udtaler 
endvidere, at baggrunden for 
min handlemåde var mang
lende vilje til at anerkende

eventuelle forhandlinger mel
lem ledelsen og bryggeriar
bejderne skulle ske gennem 
tillidsmanden, uden at min 
(Willy Christiansen) stilling 
som formand for den lokale 
fagforening gav mig nogen 
særlig ret til indblanding.

Men,-når ikke tillidsmanden 
orienterer de ansatte bryggeri
arbejdere og alene forhandler 
med ledelsen om en yderlige
re produktionsstigning på 
26%, hvorefter bryggeriarbej
derne klager til mig som afde
lingsformand, der arbejder på 
bryggeriet, - er det min pligt 
og ret, at gøre indsigelse.

Man må herefter konkludere, 
at når en teknisk direktør og 
en driftschef bare gi'r et klap 
på skulderen til et par af byg
geriarbejderne fra inderkred
sen - så har de fået deres be
lønning-og er klar til at vidne 
mod deres egen arbejdskolle- 
ga og fagforbund.

Jyske Bryggerier har siden 
1987 prøvet på at gå uden om 
fagforeningen flere gange:

1) Da distributionen fra bryg
geriet overgik til depot.

2) Ved lønforhandlingerne 
den 25. nov. 1 988 - midt
vejsforhandlingerne. Di
rektionen i Århus ville kun 
forhandle med tillidsmand 
Frank Jensen — hvad Frank 
Jensen var fuldstændig 
enig med direktionen i År
hus om - skønt det er afde
lingen, der efter overens-
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komsten har den fuldeior- 
handlingsret.

3) Ved ændring af produkti
onen fra 14.200 flasker i ti
men til 17.000 i timen - 
uden aftale mellem ledel
se, medarbejdere og fagfo
reningen om bemanding 
og lønaftale. Direktionen 
og tillidsmanden var eni
ge.

4) Afskedigelse af 5 bryggeri
arbejdere pr. den 23. dec. 
1988, en fjerdedel af med
arbejderne, -deriblandt et 
medlem med lang ancien
nitet. Direktionen blev 
spurgt den 25. nov. om 
evt. afskedigelser. Jeg fik 
det svar af E. Sodemann - 
hvis vi siger noget, farer du 
bare i avisen. Jeg fik be
sked af Frank Jensen — hvis 
jeg skrev i avisen, at der 
var fyret 5 mand, ville jeg 
blive fyret, - ledelse og til
lidsmand var enige.

Den 24. dec. 1988 udtaler 
salgschef Bjarne Bisgård til 
Vendsyssel Tidende, at han er 
sikker på, at bryggeriet kan 
bevare samme mandskabs
styrke, - skønt der dagen før 
var fyret en fjerdedel af bryg
geriarbejderne! Hvorfor skul
le det hemmeligholdes?

Bryggeriet lukkes 
3 uger i højsæsonen
Den sidste ulovlighed fra le
delsen og enkelte bryggeriar
bejdere!

Omgåelse af ferielovens para
graffer.

Bryggeriarbejder Egon Peder
sen har den 3. maj d.å. under 
falsk forklaring fået samtlige 
bryggeriarbejdere til at skrive 
under på en skrivelse - med 
det påskud, at forbundet hav
de forlangt underskrift på, at 
arbejderne ønskede ferie i 
ugerne 28-29 og 30. Forbun
det har ikke forlangt dette\

Bryggeriarbejderne er selv 
med til at gøre sig overflødige, 
de ledige indenfor vores afde
lingfår ikke tilbud om arbejde 
i ferieperioden, selvom høj
sæsonen plejer at komme de 
ledige til gode med nogle 
ugers arbejde.

Bryggeriarbejder Egon Peder
sen og Erling Johansen udtaler 
til Vendsyssel Tidende den 3. 
marts, at ledelsen hurtigt kan 
skære den gren over, vi sidder 

opa.

Ovennævnte fører selv saven. 
De har sammen med Frank 
Jensen forårsaget al den uro 
med blokade først på året. De 
har ikke forstået en døjt af det 
hele, de er tilskyndet af ledel
sen for at sætte arbejderne op 
mod hinanden med det for
mål at undergrave vores over
enskomst, den overenskomst, 
som dygtige fagfolk gennem 
årtier har forhandlet sig frem 
til, og som vedrører alle med
lemmer af D.B.B.M.F., og 
dermed også Hjørring afd.'s 
medlemmer på bryggeriet. 
Den overenskomst er der da

ingen fra andre afdelinger i 
landet, som stiltiende vil se 
blive nedbrudt.

Manglende information fra le
delsen og med en leder på 
bryggeriet, der kun er ansat 
10 timer ugentlig, må betrag
tes som utilfredsstillende. Der 
har ingen været til at tage et 
ansvar på bryggeriet.

Direktionen i Århus har ikke 
forstået, at en virksomhed kø
rer og trives bedst, når der 
trækkes på samme hammel. 
De har kørt med enspænder
vognen, bistået af enkelte 
bryggeriarbejdere, til skade 
for det tavse flertal af arbejde
re på bryggeriet.

Vi har fejret stavnsbåndets op
hævelse, det ser ud, som om 
nogen ikke har forstået det. Vi 
har også lige fejret midsom
mer med afbrænding af bål 
som symbol på, at al uretfær
dighed, fordomme og snæ
versynethed sendes hinsides 
med den tro, at retfærdighed 
kommer alle til gode, - også 
bryggeriarbejdere på Ceres.

Det skal lige oplyses, at jeg 
den 5. maj d.å. modtog brev 
fra bryggeriet,hvori der står:

»Vi skal hermed formene dig 
adgang til bryggeriets områ
de, herunder også depotom
råde.«

Willy Christiansen 
Bryggeriarbejdernes 

Fagforening 
Hjørring afdeling



Brevkassen

Den ekstraordinære 
kongres 2.9.1989 var 
spild af medlemmernes 
penge
Kongressen var indkaldt for, at 
Fader Preben kunne give »de 
uartige børn« i København 
(Kbh.) en skidebal le for deres op
førsel i forbindelse med midtvejs/ 
overenskomstforhandlingerne  
(OK). Selve indholdet af det elen
dige OK-resultat og konsekven
serne af de manglende særaftale- 
forhandlinger herunder beskæf
tigelsesgarantien (jævnfør gidsel
stagningen af 234 mandlige kol
legaer i Kbh.) måtte ikke diskute
res på kongressen - i hvert tilfæl
de ikke af andre end Preben.

Det eneste, der måtte diskuteres, 
var procedure-ogdeter jo vores 
forbund i en nøddeskal.

Procedure bliver lagt ud som et 
røgslør - i stedet for en reel di
skussion af uenighederne om 
OK-resultatet.

Historien fra OK 87 gentager sig. 
Her blev de reelle uenigheder 
om indholdet af forliget også til

sløret af en diskussion af, hvem 
der sagde hvad, hvornår og hvor
dan.

For at undgå en gentagelse af OK 
87 blev der på den ordinære kon
gres vedtaget en procedure for 
OK 89. OK-forliget måtte ikke 
underskrives, før særaftalerne 
var faldet på plads, og det blev 
besluttet, at forhandlingsdelega
tionen skulle bestå af repræsen
tanter fra alle produktionsafde
linger.

Denne kongresbeslutning (øver
ste myndighed) overholdt for
bundet ikke. Men det bedste for
svar er som bekendt et angreb.

Dagsordenpunktet om forbun
dets fremtidige arbejde, som 
kunne være en begrundelse for at 
ofre penge på en ekstraordinær 
kongres, kunne desværre ikke 
nås. Det er åbenbart vigtigere at 
bruge tid på procedure end vores 
fremtid!

Skal der siges noget positivt om 
kongressen, var det, at flere af 
vores provinskammerater, på 
trods af vi ikke altid er enige, (og 
heller ikke var det om OK-forli
get) tog afstand fra forbundets 
daglige ledelses forsøg på at for
dømme Kbh.

Jeg skriver med vilje forbundets 
daglige ledelse, idet hovedbesty- 
relsen/forbundets øverste myn
dighed imellem kongresserne 
ikke kunne få informationer om 
indholdet af dagsordenen - Kbh. 
skulle ikke have mulighed for at 
forberede sig til kongressen.

Især p.g.a. flere af provinskam
meraternes solidariske optræden 
endte kongressen med en præci
sering af procedurereglerne for 
afdelinger vedrørende forbun
dets økonomi og kun en svag og 
indirekte kritik af Kbh. Selv den

ne modererede kritik lykkedes 
det kun daglig ledelse at opnå et 
lille flertal for. Det lille flertal ud
trykker også en frygt for, at daglig 
ledelse ville bruge udtalelsen til 
at begrænse afdelingernes 
ytringsfrihed. Oprindelig varden 
ekstraordinære kongres indkaldt 
til den 3.6.89. Da forbundsfor
manden imidlertid blev syg, blev 
kongressen udsat.

Meget tyder på, at kongressen er 
Fader Prebens personlige værk - 
hvorfor kunne den øvrigedaglige 
ledelse ikke gennemføre kon
gressen ved formandens fravær?

Ud fra, at forbundets daglige le
delse (eller dele af den?) opfatter 
procedure som det væsentligste 
faglige indhold, vil en forbund
ssammenlægning med HRS kun 
kunne betyde fremskridt — også 
selvom jeg var en af dem, der 
mente vi, havde mere tilfælles 
med SID.

Birte Jacobsen, København

P.S. Dette læserbrev er sendt an
befalet den 5.9.89 for at undgå, 
procedure bliver brugt som skjult 
censur.

Sig din 
mening
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Kun ved sammenhold og solida
ritet og ved at se bort fra egopri n- 
cippet har vi en chance for at få 
arbejderrimelige vilkår i Dan
mark igen.

De syv fra G3-G4.

Peter Hansen, Ny Tap Carlsb. 
Tom Knudsen, Tap E. Carlsb. 
Anny Jensen, H. 1. Carlsb.
Birthe Aller, H. 1. Carlsb.
Erik Mathiassen, Carlsb. A/S 
Fredericia
Leif Balle, Horsens afd.
Poul K. Rasmussen, Carlsb. dep. 
Århus.

Carlsberg 
25 års jubilæum 
5. oktober
Margrethe A. O. Schackinger 
Faistersvej 2, 1 .tv.
2000 Frederiksberg

25 års jubilæum
24. oktober
Svend Kurt Petersen 
Skydebanegade 5, 2.th.
1 709 København V.

25 års jubilæum
27. oktober
Erling Hjalmar Mortensen 
Colbjørnsensgade 12, 3.
1 652 København V.

12

En hilsen fra LO-skolen 
i Helsingør
Vi er syv medlemmer af DBBMF, 
som her fra LO-skolen i Helsin
gør (G3-G4) gerne vil sende en 
kammeratlig hilsen til vore ar
bejdskolleger og vort forbund.

Vi har haft 2 gode uger her på 
skolen sammen med kammera
ter fra andre forbund og har fået 
en god gang "input", som vi kan 
bruge i vort faglige arbejde i det 
daglige.

Vi vil samtidig hermed kraftigt 
opfordre vore kollegertil at slutte 
op omkring det faglige arbejde i 
afd./forbund.

Vi står i tiden, rent politisk, i en 
situation, som maner til sam
menhold og solidaritet inden for 
fagbevægelsen, hvis vi blot skal 
bibeholde de rettigheder, vi 
igennem årene hartilkæmpet os.

Carlsberg depotet 
Sønderborg 
25 års jubilæum 
20. oktober 
Viggo Madsen 
Bjørnemosen 38, 
Sønderborg

Tuborg
25 års jubilæum
26. oktober
Mona Lehmann
Vognmandsmarken 39, 1 .th. 
2100 København 0.
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Forhandling eller sammenbrud
Regeringen og Socialdemokratiet tager i dette efterår nogle afgørende bry
dekampe om Danmarks fremtidige økonomiske politik.
Det indre marked, den store udenlandsgæld, betalingsbalancen, statsbud
getter, de høje skatter, dagpengereform og pensionsordninger alle sam
men store problemer, der s/ra/løses, før det er for sent.
Socialdemokratiet og regeringen udsendte i sommer deres store planer, 
som skulle redde Danmark fra gæld og rentedøden.
Socialdemokratiets plan omhandlede en 10 års plan frem til år 2000, mens 
regeringens plan blev kaldt århundredets plan.
I begge planer var der analyser, der påviste, at store forandringer var nød
vendige, hvis Danmark ville fastholde og udbygge sin konkurrenceevne. 
Alle opfattede de 2 planer som et udemærket udgangspunkt for forhandlin
ger, og alle forventer sikkert et forlig, som kan begynde en total omlægning 
af Danmarks økonomi.
Imidlertid er der visse sten i vejen, som nok vil gøre det meget vanskeligt at 
nå et forhandlingsresultat.

1. Regeringen vil ændre på den økonomiske fordeling ved at give skattelet
telser til den bedre stillede del af befolkningen og samtidig privatisere en 
del af statens forpligteler herunder arbejdsløshedsunderstøttelse.
Socialdemokratiet vil ikke give skattelettelser til de i forvejen højest løn
nede grupper og vil ikke acceptere, at arbejdsløshedsunderstøttelse bli
ver et privat anliggende, som vil ramme urimeligt hårdt på den alminde
lige lønarbejder.
Til gengæld vil Socialdemokratiet holde igen på forbruget og betalings
balancen ved at holde lønudviklingen i ro, for i stedet at gennemføre en 
pensionsordning for alle.
Disse principielle uoverensstemmelser vil næppe kunne forenes i et for
lig på få måneder.

2. Regeringen vil ikke fraskrive sig retten til at presse Socialdemokratiet, 
med trussien om at kunne finde et andet flertal for sine forslag, Frem
skridtspartiet.
På sin side vil Socialdemokratiet presse regeringen med det våben, at 
opinionsundersøgelserne viser, at hvis regeringen må udskrive valg vil 
det være en katastrofe for regeringspartierne, herunder især statsmini
sterens eget parti, Det konservative Folkeparti.

3. Endelig er der kommunevalg i november 1989, hvor alle parter har brug 
for at markere sig. Så et forlig før et kommunevalg, hvor vælgerne skal 
tage stilling til, hvem der vandt mest eller tabte mest, er for risikabelt for 
begge parter.
Man kan derfor komme ud for, at begge parter står fast, så man ikke får 
en løsning før finansloven skal vedtages sidst på året.
Imens må alle vente spændt på, om Fremskridtspartiets reaktionære 
holdninger eller Socialdemokratiets sociale holdninger får indflydelse 
på den endelige forhandlingsløsning.
Den bedste løsning vil være et valg med en ny regering dannet af arbej
derpartierne.
Den næstbedste løsning er et forhandlingsresultat uden indflydelse fra 
Fremskridtspartiet. Preben Mortensen
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Overenskomstsituationen 1989 
gav ikke nogen væsentlige for
bedringer, som gjorde, at nogen 
kunne anbefale overenskomstre
sultatet med et overbevisende 
engageret ja.

Når alligevel flertallet af forbun
dets forhandlingsudvalg og ho
vedbestyrelse anbefalede et ja, 
var det ud fra de omstændighe
der, man befandt sig i ved over
enskomstfornyelsen i maj måned 
1989.

En række forskellige forhold blev 
bestemmende for hele forhand- 
lingsforbløbet, og det er derfor 
nødvendigt at se på konsekven
serne af 1989 overenskomstsitu
ationen, da der også ved de kom
mende overenskomstforhandlin
ger vil være eksempler på, hvor
dan eller hvor galt, det kan gå.

Når Bryggeriarbejderforbundet 
skal i gang med overenskomst
forhandlinger, er stort set det øv
rige private arbejdsmarked fær
dige med deres overenskomst
fornyelser.

Tidligere har det været en fordel 
at slutte overenskomstforhand
linger efter det øvrige arbejds
marked, men den stramme øko
nomiske lønpolitik har centrali
seret Dansk Arbejdsgiverfore
nings beslutningsgrundlag.

Dansk Arbejdsgiverforening vil 
have en styring af lønudviklingen 
og vil ikke acceptere, at andre 
overenskomstudløb efter marts
overenskomsterne skal have en 
fordel.

Det betyder ikke, at der ikke kan 
opnås en højere lønudvikling 
end den, der er aftalt ved de cen
trale hovedoverenskomstfor
handlinger, men at sådanne løn

forbedringer kun må ske ved pro
duktionsforbedringer.

Når Bryggeriarbejderarbejder
forbundet har kunnet nyde godt 
af at forhandle overenskomster 
efter det øvrige private arbejds
marked, er det, fordi forbundet 
selv har kunnet afgøre sine egne 
forhold uden at skulle sammen
kædes med andre.

Den situation har ændret sig, for
di Bryggeriforeningen som med
lem af Dansk Arbejdsgiverfor
ening ikke længere har den sam
me handlefrihed som f.eks. i 
1960'erne - 1970'erne.

Endvidere er forhandlingsklima
et ændret totalt. Hvor man tidli
gere brugte mange dage og næt
ter til at forhandle stort set alle 
forhold i hovedoverenskomsten, 
er forhandlingerne efterhånden 
meget korte og stort set en forligs
mandssag.

Denne ændring skyldes dog ikke 
kun Dansk Arbejdsgiverfore
nings stramme lønstyring og 
Bryggeriforeningens afhængig
hed deraf, men også ændret in
tern forhandlingskompetance og 
procedureforhold i Bryggeriar
bejderforbundet spillede en rol
le.

I overenskomstsituationen 1987 
viste de ændrede forhold sig ved 
den københavnske afdelings op
prioritering af udenforstående 
overenskomstkrav.

Aftaler, der lå uden for overens 
komstområderne, blev gjort til 
principielle overenskomstkrav i 
forbindelse med særaftalerne.

Baggrunden, for at disse uden
forstående aftaler skulle inddra
ges i overenskomstforhandlin
gerne, skal søges tilbage til ram

meaftalekonflikten i København 
1985, som varede i 2 måneder.

Rammeaftalerne i København 
blev indgået i 1980 og omfattede 
produktions- og beskæftigelses
garantier på Carlsberg-Tuborg 
Bryggerierne for 572 år, fra no
vember 1979 til maj 1985.

Det var et omfattende aftale
kompleks, hvor aftaler om inve
steringer i aftaleperioden var 
nøje planlagt samt vurderinger 
om fremtidige investeringer i nye 
anlæg og produktionsudstyr helt 
frem til 1987-88.

Andre forhold i aftalerne spillede 
en vigtig rolle for hele aftalepe
rioden, herunder garanteret 
mandskabsbeskæftigelse, anci
ennitetsregler og informations
pligt om alle produktions- og in
vesteringsforhold. Det var en 
helt ny form for aftaler og ret ene
stående.

Årsagen, til at en så omfattende 
aftale kunne indgås, var, at den 
var holdt uden for det overens
komstmæssige forhandlingssy
stem.

Det var, og vil stadigvæk ikke 
være muligtat indgå så omfatten
de aftaler i forbindelse med 2 åri- 
ge overenskomster.
Alene investeringsplanlægnin
gen, produktionsplanlægning og 
beskæftigelsesplanlægningen 
kan ikke klares inden for en kort 
tidsperiode, men kræver lang
tidsplanlægning på mindst 5 til 
10 år.

Salg, produktudvikling, investe
ringer, planlægning, anlægsfor
nyelser, produktions- og beskæf
tigelsesgarantier hører sammen.

Et forsøg på at tage enkelte ud af 
denne helhed og gøre dem til
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overenskomstspørgsmål er kort
sigtet og perspektivløst.
Vil man have væsentlige forbed
ringer og garantier, må man ind 
og tage ansvar for helheden, og 
dette kan ikke klares for en 2 årig 
overenskomstperiode.

Konflikten i 1985 i København 
gav ingen ny rammeaftale med 
de nødvendige langsigtede per
spektiver og garantier, men skab
te i stedet et forhandlingsklima 
derefter, som var gennemsyret af 
mistillid og hævnfølelse.

Siden 1985 har forholdene i Kø
benhavn været præget af en hård 
offensiv fra Carlsberg-Tuborg 
Bryggeriernes side, og det mang
lende gensidige forhandlingskli
ma har gjort, at man siden 1985 
har fået de kortsigtede løsninger, 
som så igen har fået den køben
havnske afdeling til at kræve ga
rantierne ind i overenskomsten.

Det gav den utilfredsstillende 
forhandlingsform i 1987, hvor 
forbundets forhandlingsudvalg, 
hovedbestyrelse og forbundets 
øvrige afdelinger var gidsler for 
den københavnske afdelings 
krav om garantier, som lå uden 
for de bestående overenskom
ster.

I 1989 drøftede man forud for 
overenskomstforhandlingerne 
muligheden for at gennemdrøfte 
fremtiden for Carlsberg-Tuborg 
Bryggerierne i København inde
holdende alle de faktorer, som er 
nødvendige, hvis man vil have 
aftaler med perspektiver i.

Det lykkedes ikke at nå til enig
hed om rammerne om sådanne 
drøftelser, så i marts måned nried- 
delte den administrerende på 
Carlberg-Tyborg Bryggerierne, 
at det ikke ville være muligt at

indgå særaftaler med den køben
havnske afdeling om de overord
nede krav til garantier, da disse 
skal anskues i en større helhed.

Da medlemmerne i den køben
havnske afdeling udgør et klart 
flertal inden for Bryggeriforenin
gens område, gjorde den mang
lende forhandlingsmulighed i 
København, at overenskomstsi
tuationen fastlåstes med det sam
me.

Dansk Arbejdsgiverforening an
lagde helt klart i samarbejde med 
de 3 arbejdsgiver-underafdelin
ger, Bryggeriforeningen, Depot
indehaverforeningen og Spiritus- 
fabrikantforeningen en forhand
lingstaktik, som gik ud på at få 
overenskomstforhandlingerne i 
Forligsinstitutionen og så få en 
sammenkædning mellem de 3 
områder således, at en urafstem
ning bliver spredt ud på de 3 om
råder, så den københavnske af
deling ikke har et automatisk fler
tal.

Forbundets ledelse, forhand
lingsudvalg og hovedbestyrelse 
skal, når de skal tage stilling til 
forhandlingsmulighederne, søge 
at skabe et resultat som alle over
enskomstområder og hele landet 
kan acceptere.

Imidlertid kan en enkelt afdeling, 
København, på grund af sin stør
relse få forkastet et overens
komstresultat, hvis man ikke kan 
få opfyldt sine krav, herunder 
krav om produktions- og beskæf
tigelsesgarantier.

Disse garantier kan den køben- 
। havnske afdeling ikke få opfyldt 
’ isoleret, og de kan ikke forhand

les ved den ene overenskomst
fornyelse efter den anden.

Forbundets hovedbestyrelse kan 
ikke kaste alle forbundets med
lemmer ud i en konflikt på krav, 
der kun skal opfyldes i en enkelt 
afdeling.

Overenskomstsituationen 1989 
kunne derfor ikke præstere andet 
end, hvad forligsmanden lagde 
frem i et mæglingsforslag, som 
hele det øvrige private arbejds
marked mellem Dansk Arbejds
giverforening og Landsorganisa
tionen i Danmark havde accep
teret.

Konsekvenserne af 1989 over
enskomstforhandlingerne er og 
bliver, at fremtidige overens
komstfornyelser vil blive dikteret 
fra Forligsinstitutionen, hvis u- 
denforstående krav og aftaler gø
res til et overenskomstanliggen
de.

Som omtalt tidligere i denne arti
kel er det kortsigtet og perspek
tivløst at gøre overordnede ga
rantier til korte 2 årige overens
komstspørgsmål, i stedet for til 
langvarige perspektivindehol
dende tryghedsaftaler.

Preben Mortensen



Der er brug for alle gode 
ideer om et navn til det fæl
les forbund.
Send dit forslag ind og deltag 
i den store konkurrence 
om tre rejségavekort.

Det at vælge et navn til det nye fæl
les forbund, bliver en vigtig, men 
vanskelig opgave. Der er mange 
hensyn at tage. Især hvis der skal ta-
ges hensyn til de nuværende for
bundsnavne: Gastronomisk Lands
forbund, Hotel- og Restaurations
personalets Forbund, Dansk Bryg
geri-, Brænderi- og Mineralvands- 
ejder Forbund og - om alt går vel, 
Tjenerforbundet i Danmark.

Det nye forbunds navn skal først og 
fremmest være let genkendeligt, så 
det kan huskes, og det skal indehol
de en angivelse af, hvad det er, vi 
beskæftigeros med. Skal navnet og
så have en mulighed internationalt,

vil det være en god idé at undgå 
navne med bogstaver som æ, ø og 
å, som ikke kan udtales og skrives i 
mange lande.

Det gælder altså om at udfolde stor 
kreativitet, når det fælles forbund 
skal navngives. Udover selve nav
net, skal man være meget opmærk
som på, hvordan navnet eventuelt 
vil blive forkortet. Eksempelvis et 
navn som Dansk Bryggeri-, Bræn

Hvad skal barnet hedde?

Forbundets navn:

Det skal forkortes:

Indsenders navn:

Adresse:

Postnummer: By:

deri- og Mineralvandsarbejder For
bund er godt nok langt, men det sig
nalerer tydeligt, hvad det drejer sig 
om. Men forkortes det, siger den 
mærkelige bogstavkombination 
DBBMF ikke meget om, hvad det er 
for et arbejdsområde, der er tale 
om. Det gør for den sags skyld for
kortelser som GL, HRF eller TFD 
heller ikke.

Sæt fantasien i sving
Navnet skal altså kort og klart sige 
noget om det fælles forbunds ar
bejdsområde. En hurtig gennem
gang af Arbejdsmarkedets Hånd
bog er en ørkenvandring i kedelige 
forbundsnavne, og ser man på de 
mange forbunds brevpapir, er ræd
selsfulde logoer fremherskende. - 
Samvirke-logo'et ligner en reklame 
for et firma, der sælger erhvervsbe
klædning.

Et af de største problemer i kon
struktionen af et nyt forbundsnavn 
er, hvorvidt der skal tages hensyn til 
traditioner. Skal alle stillingsbeteg
nelser nævnes, eller kan de koges 
sammen til et dækkende navn. Det 
drejer sig altså om at være opfind
som og banebrydende, hvis barnet 
skal have et godt navn. Det opford
rer vi nu dig til at være behjælpelig 
med.

Find på et godt navn, udfyld kupo
nen og send den til Samvirke, Apol- 
lovej 31 A, 2720 Vanløse, så vi har 
den senest 1. december. Mærk ku
verten "navn". Så deltager du i den 
store konkurrence om tre rejsegave
kort à 2.500 korner.

Vi kan ikke love, at det bedste for
slag rent faktisk bliver navnet på det 
nye forbund - det afgøres af den 
stiftende kongres, men vi kan love, 
at hvis dit forslag er rigtig godt, så 
har det en stor chance for at blive 
"navnet".

Hvad 
skal 

barnet 
hedde?



DRINKTEC- INTERBRAU '89 
MESSEN I MÜNCHEN

Verdensudstillingen "Drinktec 
Interbrau '89", der er den største 
og mest betydende drikkevare
messe, fandt sted i München i 
dagene 25. august til 1. septem
ber d.å.

Forbundskonsulent John Peder
sen besøgte messen i 2 dage og 
vil på denne baggrund i det efter
følgende forsøge at give et ind
tryk af messens betydning for 
vore brancher.

Større - Bedre - Hurtigere
Disse ord kunne have været mes
sens slogan, for det er, hvad der 
karakteriserede denne messe.

Større - I forhold til den sidste 
Interbraumesse i 1985 - som li
geledes afholdtes i München, er 
der såvel på brygsiden, tapsiden 
som i lagerområderne tale om 
udvikling af meget store anlæg 
oven i det i forvejen eksisterende 
brede sortiment, der retter sig 
mod de mellemstore og mindre 
bryggerier.

Bedre - Fordi anlæggene virker 
mere færdige, og her tænker jeg

Fredericia Bryggeri deltog på messen med bl.a. 2 arbejderrepræsentanter. - Her ses 
TR Erik Michelsen og TR Lars Stenør under et velfortjent hvil ved DANBREWs stand.

specielt på block- og superblock- 
anlæggene, som nu giver indtryk 
af at være kommet over børne
sygdommene.

EDB-styresystemer, som også var 
repræsenteret for 4 år siden, har 
nu for alvor holdt deres indtog på 
alle trin i produktionsprocesser
ne og i udgaver til såvel større 
som mindre bryggerier/mineral- 
vandsfabrikker.

Hurtigere - Eksemplevis skal 
nævnes, at der nu er flere om at 
levere high-speed etiketmaski- 
ner, dog så jeg ingen hastigheder 
over de 160.000 pr. time, som vi 
observerede for 4 år siden.

Brygsiden
På ølsiden førte firmaet Westfalia 
sig kraftigt frem med flere nyud- 
viklede konstruktioner.

Her skal bl.a. nævnes en damp- 
stereliserbar centrifuge og en 
centrifuge, der kan klare opga
verne i såvel bryghuset som i la- 
gerkælderen/ølkammen med en 
kapacitet på 550 hl pr. time.

Westfalia har ligeledes udviklet 
en ny dekanter, som kan centri
fugere væske med et tørstofind
hold på op til 60% vol.

Denne dekanter er bl.a. solgt til 
Fredericia Bryggeri, og den ud
mærker sig ved at være mere 
støjsvag end tidligere konstrukti
oner.

Samme firma leverer et anlæg for 
klaring og stabilisering aføl, som 
kan løse problemerne med kisel- 
gurstøv på vore arbejdspladser - 
idet filtreringen sker uden brug af 
kiselgur.

Kiselgur nævntes af Westfalia 
som problematisk, ikke mindst 
på grund af de øgede lovgiv
ningsmæssige krav til miljøet og 
de stigende omkostninger vedrø
rende deponering af affald.

Det nye system bygger på et re- 
generabelt filterhjælpemateriale 
på cellulosebasis, som efter rege
nereringen og inden næste filtre
ring opvarmes ti I 85°^ for at und
gå infektion i produktet.

Udover de mi Ijømæssige og øko
nomiske fordele ved at gå over til 
denne proces, peger firmaet på 
følgende:

- Det er en enkel proces-filtre
ring og stabilisering i et trin.

— Investeringsomkostningerne 
er lave, da eksisterende anlæg 
let kan tilpasses.

Så nu eksisterer der en klarings- 
og stabiliseringsproces uden det 
generende og sundhedsskadeli
ge kiselgurstøv.

Det bør være en udfordring for 
sikkerhedsudvalgene på vore 
virksomheder at benytte sig af 
denne mulighed for at gennem-



føre en afgørende forbedring af 
arbejdsmiljøet på brygsiden.

Der var andre spændende nyhe
der i forbindelse med miljø og 
teknologi på brygsiden, men det 
er umuligt at kommentere alle de 
udstillede brygværker, filtre, sty
resystemer og tekniske hjælpe
midler. Der var et enormt udbud, 
hvorfor jeg vedrørende styresy
stemer skal nøjes med at kom
mentere et enkelt.

Firmaet Nea Lindberg, som leve
rede styresystemerne til Frederi
cia Bryggeri, og som i dag hedder 
ABB-Lindberg A/S, har udviklet 
et 3. eller 4. generations styresy
stem til bryghuse, der vel nok si
ger spar to til de systemer, der 
findes på markedet.

Mimictavlerne, som de kendes 
bl.a. på Fredericia Bryggeri, er 
lagt over på farveskærmene.

Bryggene finder selv automatisk 
den hurtigste vej igennem pro
cessen, og der er ved indtastning 
mulighed for visuelt status over
blik på hvert procestrin.

Samtidig kan operatøren over 
skærmen fungere som fejlfinder.

Anlægget blev demonstreret på 
messen og virkede vældig impo
nerende og overbevisende.

Der er stor sandsynlighed for, at 
det er dette styresystem, vi vil få 
at se ved moderniseringer i Fre
dericia, København og inden for 
Jyske Bryggerier m.m. i de kom
mende år.

På fadølsområdet var der et me
get stort udbud i vaske- og tappe
anlæg i alle størrelser og kapaci
teter, og også her har EDB-styre- 
systemerne holdt deres indtog.

Tappehallen
Holstein og Kappert, Krones, Se
itz, Ortman og Herbst og Simo- 
nazzi m.fl., de var der allesam
men med det sidste nye isen
kram, og nogle af de nævnte hav
de opstillet hele kolonneanlæg 
med block- eller superblockan- 
læg-

Den trykløse samler er nu en na
turlig del af standardløsningen, 
når der etableres tappekolonner 
eller renoveres i tappehallerne.

Faktisk så jeg ingen traditionelle 
tryksamlerkonstruktioner på 
messen, men der var specielt en 
utraditionel trykløs samler, som

fortjener at få et par ord med på 
vejen.

Firmaet Simonazzi har udviklet 
en trykløs samler efter et helt nyt 
princip, hvor flaskerne i flere 
rækker ledes ind på en roteren
de, hældende rustfri ståldisk.

Simonazzi hævder, at anlægget



er meget pålideligt, fordi der ikke 
opstår slitage på transportører 
m.m., og der er færre væltede 
flasker end på de øvrige trykløse 
samlere påstås det.

Ved demonstration af maskinen 
på messen virkede den meget 
støjsvag, og en meget stor fordel 
ved den er, at den ikke tager me
gen plads op, hvilket specielt gør

den anvendelig, hvor der ikke er 
for megen plads at rutte med.

Med dette anlæg er der nu ikke 
længere nogen "teknisk" und
skyldning for ikke at etablere 
trykløse samlere og dermed løse 
en væsentlig årsag til en del af 
støjproblemerne i tappehallen.

Block- og superblockanlæggene

var alle udrustede med sikker
heds- og støjafskærmning.

Det var interessant at se-og spe
cielt at høre - at leverandørerne 
nu tænker i støjbaner ved kon
struktion af nye anlæg.

F.eks. overværede jeg, aten tysk 
leverandør forklarede sine engel
ske agenter, hvor restriktive de 
danske bryggerier er på støjom
rådet - og det var bestemt ikke 
noget han beklagede!

Så er det, at man klart ser per
spektivet af det store arbejde, der 
blev gjort i støjudvalgene helt til
bage til 1972, og virkningen af 
det konstante pres, som fagfore
ningerne har udøvet i perioden 
for at få nedsat støjniveauet på 
arbejdspladserne.

Fyldehøjdekontroller og flaske
inspektionssystemer fandtes i 
alle udformninger.

Jeg skal specielt fremhæve et en
kelt produkt, som er udviklet til 
detektion af kaustiske opløsnin
ger i flaskerne.

Det er muligt, at det ikke er et nyt



produkt, men jeg iler alligevel 
med at bringe kendskabet til ap- 
paratet videre, da det åbenbart 
kan medvirke til, at flasker med 
natronlud bliver opdaget inden 
de går i tappemaskinen.

Systemet hedder Heuft-Fluid og 
består af 2 kontrol hoveder, som 
anvender 220 V strømforsyning. 
Det er nemt at installere og lige
ledes nemt at justere ind til for
skellige flaskestørrelser, og det 
signalerer fejlene såvel optisk 
som ved lyd.

Pallettering - Lager m.m.
På dette område var firmaet Kett
ner det absolut dominerende, 
selv om andre fabrikanter også 
var stærke på dette felt.

Jeg skal nøjes med at nævne to af 
de mere specielle produkter, 
som indgår i det store sortiment.

Det ene er en palle-trykprøvema- 
skine, som tester pallen samtidig 
med, at den presser evt. søm 
ned. Dette sker efter, at evt. 
fremmedlegemer er fjernet ved 
den forudgående automatiske af- 
børstning.

De sikkerhedsmæssige fordele 
ved denne operation er uomtvi
stelige.

Kettner er også med, når det dre
jer sig om en automatisk læsse/ 
aflæssemaskinetil biler, og et ek
semplar heraf var udstillet på 
messen.

Drikkevaretilbehør
I flere messehaller udstilledes 
alle former for tilbehør, og hjæl
pemidler, kemikalier, glas, tøn
debunde m.m. Det var stort og 
meget uoverskueligt, og derfor 
indhentede jeg en hel del bro
churemateriale på de mere rele
vante produkter. Dette brochu
remateriale står til rådighed for 
såvel brugergrupper som sikker
hedsrepræsentanterne på vore 
virksomheder.

Kopier af materialet kan rekvire
res ved henvendelse til forbun
dets konsulentafdeling.

John Pedersen



Sidste s

- v betyder Vo

HEMLIC:
K CD 
B g 
^3

UDDANNELSE
betyder:

FRIHED
betyder:

At du har ret til selv at vælge 
din uddannelse, 

eller

at du kan uddanne dig til no
get, der har tilknytning til dit 
erhverv, 

eller

10

BETALT
betyder:

Atdu har mulighed for økono
mi sk godtgørelse under ud
dannelsen.

Ansøgere med kort uddannel
se har fortrinsret.

Atdu harrettil at tage fri fra dit 
arbejde for at uddanne dig — 
og ret til at genoptage arbej
det.

Retten til fravær fra arbejdet 
betyder, at en arbejdsgiver 
ikke må afskedige en lønmod
tager på grund af fravær til ud
dannelse.

at du kan vælge at uddanne 
dig, så du får større almen vi
den.

Du kan bl.a. tage kurser på 
højskoler, dagskoler, AMU- 
Centre, folkeskolens afgangs
prøve, AOF - eller deltage i 
fagbevægelsens interne ud
dannelsesvirksomhed.



UPPANNEl56 uddAnnel5E! uddaNNelsei

Selvom VUS er et lille skridt 
på vejen til betalt frihed til 
uddannelse, så erdet et tilbud 
om "en form" for betalt ud
dannelse i arbejdstiden.

VUS betyder:
Jo mindre skole- eller er
hvervsuddannelse, man har, 
desto større er chancen for at 
få støtte.

Man kan få VUS til højst 16 
uger og midst en uge.

VUS-støtteforløbet kan dække 
samlede 16 ugers uddannelse 
eller
et opdelt forløb. Der skal dog 
være minst seks timers uddan
nelse om ugen.

Uddannelsesforløbet kan 
højest strækkes over to år.

Uddannelsens indhold væl
ger man selv.

Den kan både være almen 
el ler erhvervsrettet el ler en 
kombination af disse.

Bibliotek, AMU centre, AOF 
osv. er steder, hvor man kan 
få besvaret spørgsmål som: 
"Hvor kan jeg uddanne mig?" 
"Hvilke uddannelsestilbud 
står til rådighed?"

VUS-støttesatsen er
p.t. 2.394 kr. pr. uge.
Det svarer til 479 kr. om 
dagen eller 63 kr. i timen. 
VUS er ikke ferieberettiget.

Hvem kan søge VUS?
Alle kortuddannede mellem 
25 og 60 år, som er i et ar
bejdsforhold, hvor man har 
været beskæftiget mindst 26 
uger på fuld tid ellertilsvaren- 
de tid som deltidsansat.

Vær opmærksom på 
at loven om VUS desværre 
ikke forpligter arbejdsgiverne 
til at "respektere frihed" til, at 
man deltager i et selvvalgt 
uddannelsesforløb.
Derfor skal man aftale med 
sin arbejdsgiver, at man får

frihed til et valgt uddannelses
forløb, så man sikrer, at man 
ikke mister sin arbejdsplads.

Forbundet har 2. oktober 
1989 udsendt følgende mate
riale til samtlige arbejdsplad
ser:

LO's pjece:
"Støtte til dig 
- et skridt på vejen".

Di rektoratet for
Folkeoplysning: 
"DUS med VUS"
Ansøgningsskema.

Lone Christensen
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Derfor taber 
medlemmerne 
interessen for det 
faglige arbejde
I Prop og Kapsel nr. 6/7 1989 har 
Birte Jacobsen, København et 
indlæg om den ekstraordinære 
kongres d. 2. 9. 1989. Som ar
bejdsløs bryggeriarbejder er Bir
tes indlæg det eneste, der pt. for
tæller mig, hvad der skete på 
kongressen - og dette indlæg er 
jo så selvklart det eneste, hvoraf 
jeg kan drage mine egne konklu
sioner. — Ingen information til de 
arbejdsløse, i første omgang fra 
Klub 13 Kbh. ellerfra den køben
havnske fagforening, men så 
sandelig heller ikke fra forbun
det. Jeg kan konkludere, at jeg

må give Birte ret i, at den ekstra
ordinære kongres har været spild 
af medlemmernes penge - jeg 
opfatter det som en direkte sjofel
hed mod medlemmerne at bruge 
oceaner af penge på at indkalde 
hele landet til en kongres, der 
kun har til formål at fortælle de 
delegerede, at forbundets dagli
ge ledelse er af den opfattelse, at 
københavnsafdelingen ikke føl
ger den normale procedure. - En 
utrolig grotesk handling fra for
bundets daglige ledelses side.

Det kunne man have gjort al le af
delinger i landet opmærksom på 
ved at udsende en skrivelse, hvor 
man gav sin opfattelse til kende- 
offentliggøre samme skrivelse 
her i Prop og Kapsel og på den 
måde have vist respekt omkring 
medlemskontingentet.

At der på kongressen ikke blev 
tid til at diskutere det dagsor
denspunkt, der omhandlede for
bundets fremtidige arbejde be
kræfter jo i allerhøjeste grad Bir
tes påstand om, at hele forestil
lingen var sat på benene, kun 
med det ene formål atter engang 
at gøre et forsøg på at slå køben
havnsafdelingen oven i hovedet. 
Birtes påstand bekræftes jo også 
af forbundsformanden i samme 
nummer af Prop og Kapsel - idet 
eneste omtale af den ekstaordi-

nære kongres omtales på side 5, 
nemlig i form afen udtalelse.

Som forhenværende medlem af 
det københavnske repræsentant
skab kan jeg kun ryste på hove
det af forbundets dagi ige ledelses 
reaktioner på et forståelses
spørgsmål til et regnskab, for det 
var jo det, dethelehandledeom.

Hele den danske fagbevægelse 
river sig fortvivlet i håret over 
medlemmernes manglende inte
resse og manglende deltagelse i 
det fagiige arbejde. Denne netop 
afholdte ekstraordinære kongres 
er i allerhøjeste grad medårsag 
til, at medlemmerne føler, det er 
formålsløst at bruge tid, kræfter 
og penge på det faglige arbejde.

Brug dog for pokker tiden, kræf
terne og medlemskontingentet 
på at genopbygge den forståelse, 
respekt og i nteresse hos med lem
merne, vi kender fra år tilbage.

Medl. nr. 270954-0230: 
Elisabeth Sørensen, 
arbejdsløs,
H. V. Rolstedsvej 8. st.tv., 
2450 Kbh. SV.

PS. Jeg har valgt at følge Birtes 
eksempel i frygt for ikke at følge 
proceduren —så nærværende læ
serbrev er sendt anbefalet d. 9. 
oktober 1989.
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Folket sejrede
Åbne grænser - Frie valg

Afspændingen mellem supermagterne og opbruddet i Østeuropa stiller 
store krav til de europæiske lande, krav om, at vi påtager os et ansvar og be
vidst og aktivt forsøger at påvirke udviklingen i Europa.

Det, som er skabt af mennesker, kan ændres af mennesker, men historien 
viser, at tilbud om at ændre ikke plejer at blive gentaget. Derfor må vi ikke 
overlade alle initiativer til de toneangivende konservative stater i Nato og 
EF.

Kravet fra vores side skal være, at der i EF og i Norden skal være en aktiv, 
bred østpolitik med teknologisk og økonomisk hjælp til de østeuropæiske 
lande. Kun gennem en åben og aktiv hjælp til Østeuropa kan vi for alvor 
deltage dér, hvor spillet om Europas fremtid afgøres.

Hverdagen i 1990 må ikke svigte det sus af frihed, som folkets sammenhold 
og kampe skabte i vinteren 1989.
Berlinmuren faldt, og verden jublede - muren stod der i 28 år som symbol 
på tvang.

"Foråret '68 i Prag" genopstod - tjekkoslovakkerne har for første gang åbne 
grænser. - Frie valg i Ungarn og Polen.
Stive magtstrukturer nedbrydes. Over hele Østeuropa vælger folket deres 
ledere - bortset fra Rumænien.
Hver dag har i øjeblikket sin historiske udvikling, men vi må huske, at der 
ikke findes nogen historisk udvikling uden tilbageslag. Kun ved at huske det 
og ved at leve med og påtage os et ansvar i fællesskab med andre menne
sker kan tilbageslag forhindres, så historien ikke kommer til at indeholde 
katastrofer som i Peking.



Struktur

Nye udfordringer i 1990

I og med, at samfundet er i stadig 
udvikling, har vi nu i fagbevæ
gelsen i en del år diskuteret, hvil
ken organisationsstruktur vi skal 
udvikle målrettet et stigende in
ternationalt samarbejde, som 
kræver en mere fleksibel struk
tur. Ikke mindst i forhold til EF og 
de problemer, derer i den forbin
delse og som får stor betydning 
for dansk beskæftigelsespolitik.

En moderne fagbevægelse må 
samle kræfterne om nye opgaver 
som teknologi og miljøuddan
nelse samt stå sammen i kampen 
mod uorganiserede i gule og kri
stelige organisationer.

Vi må arbejde på at undgå græn
sestridigheder, splid forbundene 
imellem, dårlig økonomi og den 
forældede struktur, hvor med
lemmerne har svært ved at træn
ge igennem med ideer og visi
oner i krav til fremtiden om at ud
bygge og forandre den nuværen
de struktur med et bredere fæl
lesskab forbundene imellem.

Vi skal heller ikke underkende, 
at modparten, arbejdsgiverne, er 
tæt på at gå over til en struktur, 
hvor der opstår nogle store ar- 
bejdsgiver-mastodont-organisa- 
tioner, der kan have alvorlige 
konsekvenser for overenskomst
strukturen.

Ekstraordinær LO-kongres
For første gang i fagbevægelsens 
historie afholdt LO så en ekstra
ordinær kongres 8.-9. november 
i Aalborg, hvor der låen instilling 
til kongresbeslutning om fagbe
vægelsens struktur.

Slogan'et var "Fag i bevægelse". 
Man vedtog 5 karteller: Bygge/ 
Anlæg, Industri, Handel/Tran- 
sport/Service, Kommune, Stat.

Det var kompromissernes kom
promis, og kartellerne starter 
desværre uden Dansk Metal, 
Dansk El-Forbund og De Grafi
ske Fag - disse forbund stemte 
imod strukturen med 5 karteller.

83% af LO's kongresdelegerede 
stemte for strukturen med de 5 
karteller. Der vil nu blive påbe
gyndt forhandlinger om de en
kelte kartellers opbygning, så de 
kan komme i funktion i løbet af 
1990.

Udviklingsperioden løber frem 
til 1995 - i denne periode har 
LO's organisationskomiteen til 
opgave at formidle og udvikle 
samarbejdet såvel inden for de 
enkelte karteller som kartellerne 
imellem.

Kompromissernes kompromis er 
etableret, så der kan arbejdes 
med en videre undvikling af 
dansk fagbevægelse.

Lad os håbe, at det vil lykkes at få 
de forbund, der har valgt at stå 
undenfor, med på et tidspunkt, 
så vi kan få et bredt samarbejde i 
fagbevægelsen til gavn for alle i 
bevægelsen.

Vort forbund
Vi i Dansk Bryggeri-, Brænderi- 
og Mineralvandsarbejder For
bund har en del år internt disku
teret, hvordan vi i "vores organi
sation" kunne indgå i et større 
fællesskab med andre dele af fag
bevægelsen. Den beslutning, vi 
traf om at danne et nyt fælles for
bund med GL, HRF og TFD, er 
nu en beslutning, som skal om
sættes til realiteter. Som omtalt i 
P&K nr. 6/7 1989 skal vi på en 
ekstraordinær kongres den 5., 6. 
og 7. januar 1990 træffe beslut
ning om, hvilke love og aktivite

ter, der fremover skal gælde for 
brygger-, brænderi- og mineral
vandsgruppens arbejde i det nye 
forbund.

Vi skal altså omstille os til, at vis
se dele af regler og love skal ved
tages som gruppeaktiviteter og at 
visse dele af regler og love skal 
vedtages som forbundsaktivite
ter.

Det kan være svært, og hovedbe
styrelsen har på fire møder disku
teret forslag til gruppens love og 
aktiviteter. Langt fra alt er på nu
værende færdigbehandlet i ho
vedbestyrelsen, men de forslag, 
som hovedbestyrelsen har be
handlet og givet en indstilling 
med til den ekstraordinære kon
gres' videre behandling, har vi 
valgt at orientere om i dette num
mer af P&K, så der er mulighed 
for at følge med i, hvad fremtiden 
indeholder for gruppens arbejds- 
platform.

Forslagene er forsøgt opstillet 
med følgende udgangspunkt:

Forbundets nuværende love 
med markering af, hvilke dele 
af disse, der skal vedtages som 
gruppelove og behandles på 
den ekstraordinære kongres 
den 5., 6. og 7. januar 1990, 
samt det der skal vedtages som 
det nye forbunds love og be
handles på den stiftende kon
gres den 26., 27. og 28. januar 
1990.



Ændringsforslag til gruppens love

§ 1. Forbundets formål
Ændres til: Gruppeformål

Fyn-Sydjyske kreds' forslag:
§ 1 Formål (Bør laves med udgangspunkt i de nu

værende love for DBBMF.)
Anbefales enstemmigt af hovedbestyrelsen.

Bryggergruppens formål
A. Gruppen skal samle alle arbejdere, der er be

skæftiget ved Bryggeri,- Brænderi,-og Mineral
vandsindustrien, samt de på depoter beskæfti
gede i Danmark.

B. Det skal være gruppen magtpåliggende med 
alle til rådighed stående midler at medvirke til, 
at enhver ved ovennævnte industri beskæftige
de arbejdere er medlem af den lokale afdeling 
og derigennem af forbundet.
Resten af nuværende formål ajourføres ifølge 
forbundets love.

§ 2 Kontingent

Stk. A-B-C-D-E-F-G-H-l-J-K.
Principperne for kontingentets fastsættelse, regule
ring og fordeling fastsættes af den stiftende kon
gres.

§ 3 Kongresser

Ændres til: § 3 Gruppekongressen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. A ændres til:

Gruppekongressen er bryggergruppens øverste 
myndighed i alle foreliggende spørgsmål, der 
kun vedrører gruppens anliggende.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. B ændres til:

På den ordinære gruppekongres aflægges til 
godkendelse beretning om gruppens virksom
hed, regnskab i revideret stand og beretning fra 
gruppekongressens nedsatte udvalg.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. C ændres til:

Fordeling af de delegerede, udover bryggergrup
pens hovedbestyrelsesmedlemmer, sker i hen
hold til forbundets love § 3 C og omregnes pro
centvis i fordeling mellem de 3 kredse og den kø
benhavnske afdeling.

Sjælland-Falster kreds' forslag
Fordeling af delegerede sker i henholdtil forbun
dets love § 3 C (procentvis mellem kredsen og 
Københavns afdeling).

Eksempel:
Nuværende fordeling:

Sjælland-Falster kreds 
Fyn-Sydjyske kreds 
Nordjyske kreds 
Københavns afd.

I alt

25 delegerede
27 delegerede
27 delegerede
47 delegerede

126 delegerede

Sjælland-Falster kreds delegerede 25 = 20,0% 
Fyn-Sydjyske kreds delegerede 27 = 1,5% 
Nordjyske kreds delegerede 27 = 21,5% 
Københavns afd.'s delegerede 47 = 37%

I det nye fæl les forbund antal delegerede ud over 
HB, og under forudsætning af 1 delegeret pr. 
100 medlemmer.

61 delegerede

Sjælland-Falster kreds 20,0% = 12 delegerede 
Fyn-Sydjyske kreds 21,5% = 13 delegerede 
Nordjyske kreds 21,5% = 13 delegerede 
Københavns afd. 37,0% = 23 delegerede

Herudover vil bryggergruppen med nuværende 
antal medlemmer have 11 HB pladser.

I alt 72 delegerede.

For at sikre kvinderepræsentation i forhold til or
dinær kongres 1988 fordeles delegerede såle
des:

Sjælland-Falster kreds' delegerede 12
heraf mindst 2 kvinder

Fyn-Sydjyske kreds' delegerede 13
heraf mindst 3 kvinder

Nordjyske kreds' delegerede 13
heraf mindst 3 kvinder



Københavns afd.'s delegerede 23
heraf mindst 7 kvinder

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 18 stemmer 
for, 9 imod og 1 undlod at stemme.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag:
I henhold til forbundets love § 3 stk. 4 vælges de 
delegerede således:
Udgangspunktet for fordel ingen af delegerede er 
medlemstallet pr. 31. marts i kongresåret. Be
regningen foretages ud fra det antal delegerede, 
som gruppen ifølge forbundets love § 3 stk. 4 har 
krav på, udover hovedbestyrelsesmedlemmer.
X antal delegerede divideres med medlemstal
let, hvorved fremkommer et fordelingsnøgletal. 
Dette fordelingsnøgletal divideres herefter op i 
de 3 kredse og den københavnske afdelings 
medlemstal.
Herved fremkommer antal delegerede for de 3 
kredse og den københavnske afdeling. Dette gi
ver i dag:

Sjælland Falster kreds 
Fyn-Sydjyske kreds 
Nordjyske kreds 
Københavns afdeling

10 delegerede
12 delegerede
11 delegerede
29 delegerede

Gruppeledelsen meddeler de 3 kredse og den 
københavnske afdeling deres antal delegerede 5 
måneder før afholdelsen af kongressen.

Afvises af hovedbestyrelsen med 10 stemmer for, 
16 stemmer imod, 2 undlod at stemme.

Nordjyske kreds' forslag:
Kongresser: Pr. påbegyndt 100 medlemmer 53 
pladser + HB, i alt 62 pladser.
Kongresdelegerede vælges med en fra hver afde
ling og derudover efter medlemstal, dog tages 
højde for evt. HB medlemmer.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 5 stemmer for, 
15 stemmer imod og 8 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag:
Kredsene og københavnsafdelingen tildeles 1 
delegeret pr. påbegyndt 100 medlemmer. Hvis 
dette medfører et større antal delegerede end 
bryggergruppen har ret til, trækkes de fra de 
kredse eller københavnsafdelingen, som er 
længst fra at opnå nye mandater.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 10 stemmer 
for, 17 stemmer imod, 1 undlod at stemme.

Randers afdelings forslag:
Kongresdelegerede vælges ud fra medlemstal og 
fordeles gennem kredsene. 1 pr. påbegyndt 100, 
og hvis det bliver for mange, reduceres ud fra 
hvem der er længst fra at opnå en delegeret. De 
mindre afdelinger kan vælge at lægge deres 
medlemstal sammen og på den måde sikre sigen 
delegeret.

Afvises af hovedbestyrelsen med 10 stemmer for, 
17 stemmer imod og 1 undlod at stemme.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. D ændres til:

Enhver til gruppekongressen valgt repræsentant 
skal være forsynet med et af gruppebestyrelsen 
udstedt mandatkort, som skal være underskrevet 
af et gruppebestyrelsesmedlem og den fungeren
de afdelingsformand.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. E ændres til:

Intet medlem af bryggergruppen kan vælges til 
delegeret, medmindre den pågældende i uaf
brudt 12 måneder har været medlem og betalt 
det til forbundet og afdelingen vedtagne kontin
gent.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Stk. F. rettes ind efter forbundslovene.

Københavns afdelings forslag
Stk. G ændres til:

Enhver under gruppen hørende afdeling kan ind
sende forslag til behandling på gruppemødet.

Københavns afdelings forslag
Stk. H ændres til:

Alle af afdelingerne indsendte forslag og af grup
pebestyrelsen stillede forslag udsendestil samtli
ge afdelinger og delegerede.

Københavns afdelings forslag
Stk. I ændres til:

Intet forslag kan nyde fremme på gruppemødet 
uden at være vedtaget på forslagsstillernes afde
lings generalforsamling. Herfra undtages dog 
forslag fra gruppebestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. J ændres til:

Skriftlig afstemning finder sted på gruppekong
ressen, når mindst 12 delegerede stemmer her
for.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. K ændres til:

På forlangende af 20% af de delegerede kan et ti I 
behandling på gruppekongressen vedtaget for
slag henvises til urafstemning.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. K ændres til:

På forlangende af 20% af deltagerne i gruppe
mødet kan ethvert fremsat forslag henvises til 
urafstemning. 5



Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
20 stemmer imod.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. L ændres til:

De gruppevalgte kritiske revisorer har altid sæde 
på gruppekongressen. Revisorer, der ikke er 
valgt som delegerede, har taleret men ikke stem
meret.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Hovedbestyrelsen forslag
Stk. M ændres til:

Ekstraordinær gruppekongres kan indkaldes af 
gruppebestyrelsen, én af de 3 kredse eller den 
københavnske afdeling.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. M ændres til:

Ekstraordinært gruppemøde kan indkaldes af 
gruppebestyrelsen eller af én af de 3 kredse eller 
københavnsafdelingen. Ekstraordinært gruppe
møde skal indkaldes hurtigst muligt.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. N ændres til:

Alle de med den ekstraordinære gruppekongres 
forbundne udgifter, herunder rejser og diæter, 
afholdes af bryggergruppen.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. N ændres til:

Alle med gruppemøderne forbundne udgifter, 
herunder rejser og diæter, afholdes af gruppe
kassen.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. O ændres til:

Gruppekongressen nedsætter udvalg, der mel
lem gruppekongresserne skal arbejde med de 
emner, som er vedtaget af gruppekongressen.
Gruppekongressen nedsætter et stemmeudvalg, 
som fungerer i kongresperioden ved urafstem
ninger udelukkende for bryggergruppens med
lemmer.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. O ændres til:
Gruppemøder:

Der udarbejdes en forretningsorden for gruppe
møderne. Der afholdes ordinære gruppemøder 
hvert 2. år. (Gruppemøde, som ikke afholdes i 
forbindelse med kongres, afholdes 1 måned før 
et ordinært repræsentantskabsmøde).

Afvises af Hovedbestyrelsen med 10 stemmer 
for, 18 stemmer imod.

Københavns afdelings forslag
Stk. O ændres til:

Følgende faste punkter er på dagsorden til grup
pemøderne:
1. Beretning. Herunderudvalgsrapporter.
2. Regnskab. Budget. Økonomi.
3. Forslag.
4. Valg af gruppeledelse.

Valg af revisorer.
Valg af stemmeudvalg.

5. Eventuelt.

§ 4. Hovedbestyrelsen

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. A og stk. B ændres til:

Til forbundets Hovedbestyrelse vælgergruppen 
et antal hovedbestyrelsesmedlemmer i henhold 
til forbundets love § 5 stk. 1. Udover formanden 
for gruppen og de 2 sekretærer, som er fødte 
medlemmer af hovedbestyrelen, vælges fra de 3 
kredse og den københavnske afdeling et antal 
hovedbestyrelsesmedlemmer ud fra deres med
lemstal, hvilket i dag giver:

Sjælland-Falster kreds 
Fyn-Sydjyske kreds 
Nordjyske kreds 
Københavns afd.

1 HB medlem
2 HB medlemmer
2 HB medlemmer
3 HB medlemmer

Herudover vælges for hver enkelt hovedbesty
relsesmedlem en personlig suppleant efter sam
me fordelingsnøgle.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 11 stemmer 
for, 15 stemmer imod, 2 undlod at stemme.

Nordjyske kreds' forslag:
HB vælges på kongressen, så alle bliver repræ
senteret.
1 Depot-1 Jyske-1 Albani - 1 øvrige-1 Sprit 
- 1 Kvinde - 1 DfB.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 5 stemmer for, 
23 stemmer imod.

Sjælland-Falster kreds' forslag:
Hver kreds får 2 hovedbestyrelsesmedlemmer. 
(Københavns afdeling regnes som en kreds).

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 13 stemmer 
for, 10 stemmer imod og 5 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag:
Repræsentanterne fordeles mellem kredsene og 
københavnsafdelingen med 1 pr. påbegyndt 
1000 medlemmer. Hvis dette medfører et større 
antal repræsentanter end bryggergruppen harret 
til, trækkes de fra de kredse eller københavnsaf
delingen, som er længst fra at opnå nye repræ
sentanter.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
15 stemmer imod og 5 undlod at stemme.



Stk. C-D-E-F-G-H-l-J-K-L
Overgår dels til forbundslovene og dels til ny § 
omhandlende gruppebestyrelsen.

Ny §. Repræsentantskabsmedlemmer

Hovedbestyrelsens forslag:
11 HB medlemmer + 14 repræsentanter, i alt 
25, der fordeles således:

11 HB medlemmer
5 repræsentanter fra den københavnske afde

ling.
3 repræsentanter fra Nordjyske kreds.
3 repræsentanter fra Fyn-Sydjyske kreds.
3 repræsentanter fra Sjælland-Falster kreds.

Anbefales af Hovedbestyrelen med 17 stemmer 
for, 9 stemmer imod, 2 undlod at stemme.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag:
I henhold til forbundets love § 4, stk. 2 vælges 
gruppens repræsentanter til repræsentantskabet 
som følger:
Udgangspunktet for fordeling af repræsentanter 
til repræsentantskabet for gruppen, er det aktuel
le medlemstal pr. 31.12. i året forud for repræ
sentantskabsmødet ud fra følgende beregning: 
Beregningen foretages ud fra det antal repræsen
tanter, som gruppen ifølge forbundets love § 4, 
stk. 2 har krav på til repræsentantskabsmødet. 
Antal repræsentanter divideres op i medlemstal
let, hvorved fremkommer et fordelingsnøgletal. 
Dette fordelingsnøgletal divideres herefter op i 
de 3 kredses og den københavnske afdelings 
medlemstal, hvorved deres antal repræsentanter 
fremkommer. Dette giver i dag:

Sjælland-Falster kreds 
Fyn-Sydjyske kreds 
Nordjyske kreds 
Københavns afd.

2 repræsentanter
3 repræsentanter
3 repræsentanter
6 repræsentanter

Derudover indgår gruppens hovedbestyrelses
medlemmer i repræsentantskabet.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 9 stemmer for, 
14 stemmer imod, 5 undlod at stemme.

Nordjyske kreds' forslag:
Repræsentantskabet består af HB + 1 fra hver 
kreds og 1 fra København.

Forslaget er trukket.

Sjælland-Falster kreds' forslag:
Hver kreds får 3 repræsentanter.

Forslaget er trukket.

Københavns afdelings forslag:
De delegerede fordeles mellem kredsene og kø
benhavnsafdelingen i forholdtil antallet af med
lemmer i kredsene og afdelingen.

Hvis der er overskud af delegerede, fordeles dis
se = systemet med tillægsmandater.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
18 stemmer imod og 2 undlod at stemme.

§ 5 Forretningsudvalget

Ændres til Gruppebestyrelsen 
Fyn-Sydjyske kreds' forslag

Stk. A ændres til:
I henhold til forbundsts love § 8 vælges under 
kongressen en gruppebestyrelse, bestående af 
en formand og 2 sekretærer samt 10 gruppebe
styrelsesmedlemmer. De 10 gruppebestyrelses
medlemmer valgt som følger ud fra medlemstal
let.

Dette giver i dag:
Sjælland-Falster kreds 1 gruppebestyrelsesmedl. 
Fyn-Sydjyske kreds 2 gruppebestyrelsesmedl. 
Nordjyske kreds 2 gruppebestyrelsesmedl.
Københavns afd. 5 gruppebestyrelsesmedl.

Herudover vælges en personlig suppleant for 
hvert enkelt gruppebestyrelesmedlem. Endvide
re indgår gruppens hovedbestyrelsesmedlem
mer i gruppebetyrelsen.

Sjælland-Falster kreds' forslag
Stk. A ændres til:

Hver kreds får 2 repræsentanter, heraf den ene 
kredsformanden.

Københavns afdelings forslag
Stk. A ændres til:

Pladserne i gruppebestyrelsen fordeles mellem 
kredsene og københavnsafdelingen efterfølgen
de model:

Medlemstallet i bryggergruppen pr. 31. marts i 
kongresåret divideres med 10. Dette er lig med 
det antal medlemmer, der skal til for at opnå en 
bestyrelsespost. Overskydende pladser fordeles 
efter systemet med tillægsmandater. (De som er 
tættest på at opnå et mandat, får det første. De 
næsttætteste det andet osv.).

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. A ændres til:

Hovedbestyrelsesmedlemmer har altid sæde i 
gruppebestyrelsen.

Indstilles enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Herudover har 1 kvinderepræsentant fra Køben
havn og 1 kvinderepræsentant fra provinsen 
sæde i gruppebestyrelsen.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 16 stemmer 
for, 0 stemmer imod, 12 undlod at stemme.



Hovedbestyrelsens forslag
Stk. B ændres til:

Cruppebestyrelsen er bryggergruppens ansvarli
ge ledelse. Den har pligt ti I at lede gruppens virk
somhed i overensstemmelse med de af gruppe
kongressen trufne beslutninger.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 14 stemmer 
for.

Københavns afdelings forslag
Stk. B ændres til:

Gruppebestyrelsen er gruppens ansvarlige ledel
se. Den har pligt til at lede gruppens virksomhed 
i overensstemmelse med de trufne beslutninger.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 9 stemmer for.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. B ændres til:

Gruppebestyrelsen er gruppens ansvarlige ledel
se. Den har pligt til at lede gruppens virksomhed 
i overensstemmelse med de af kongressen og 
repræsentantskabet trufne beslutninger.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 5 stemmer for.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. B ændres til:

Gruppebestyrelsen har ret og pligt til på alle om
råder, hvor lovene intet foreskriver, at træffe be
slutninger, som er bindende for gruppen, under 
ansvar for gruppemødet, forbundet og en kom
mende kongres.

Hovedbestyrelsens forslag:
Stk. B ændres til:

Gruppebestyrelsen har ret og pligt til på alle om
råder, hvor lovene intet foreskriver, at træffe be
slutninger, som er bindende for bryggergrup
pen, under ansvar for en kommende gruppe
kongres.

Anbefales af Hovedbestyrelen med 15 stemmer 
for, 0 stemmer imod og 13 undlod at stemme.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. C og stk. D ændres til:

Ordinært gruppebestyrelsesmøde afholdes en 
gang i hvert kvartal, eller når formanden eller 4 
gruppebestyrelsesmedlemmer fremsætter begæ
ring herom.
Hvis forholdene gør det nødvendigt, kan grup
pebestyrelsen indkaldes med 24 timers varsel. 
Indkaldelse kan foretages af formanden eller af 
de 2 sekretærer i forening med 2 gruppebestyrel
sesmedlemmer, eller nåret flertal af afdelinger
ne i en af kredsene, eller når den københavnske 
afdeling fremsætter anmodning herom.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. D ændres til:

Hvis forholdene nødvendiggør det, kan gruppe

bestyrelsen sammenkaldes med 24 timers var
sel.

Stk. E redaktionel ændring:
Beslutninger træffes ved almindelig stemmefler
hed.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. F:

Daglig ledelse forelægger på første gruppebesty
relsesmøde efter kongressen en fordeling af an
svars- og arbejdsområder imellem sig. I en sådan 
ansvars- og arbejdsbeskrivelse bør opsøgende 
arbejde i de lokale afdelinger have en høj priori
tet.

Anbefalet enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. F:

Gruppeledelsen forelægger fordeling af arbejds
opgaver imellem sig for gruppebestyrelsen. Her
under fastsættes, hvem der har ansvaret for grup
pens økonomi.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. G:

Gruppebestyrelsen har i bevillingsøjemed ret til 
at træffe dispositioner om bevillinger på et beløb 
indtil 25.000 kr. Om bevillinger herudover fore
tages dette blandt gruppens medlemmer.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 5 stemmer for, 
21 imod og 2 undlod at stemme.

Hovedbestyrelsens forslag
Nyt stk. G:

Gruppebestyrelsen har i bevillingsøjemed ret til 
at træffe dispositioner om bevillinger på et beløb 
indtil 25.000 kr.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 14 stemmer 
for, 9 stemmer imod 5 og undlod at stemme.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. H:

Dagsorden med bilag til gruppebestyrelsesmø
det, tilsendes gruppebestyrelsesmedlemmerne 
senest 8 dage før mødets afholdelse. Formanden 
fremlægger til behandling og godkendelse en 
beretning om gruppens virksomhed og økonomi 
i den forgangné periode.
Gruppens formand fremlægger i 3. kvartal grup
pens regnskab og budget til godkendelse på det 
ordinære gruppebestyrelsesmøde. Regnskabet 
fremsendes sammen med dagsorden for mødet.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 7 stemmer for, 
12 stemmer imod og 9 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag:
Nyt stk. H:
Dagsorden og relevante papirer tilsendes grup-



pebestyrelsen 14 dage forinden de ordinære mø
der afholdes.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
16 stemmer imod og 4 undlod at stemme.

Hovedbestyrelsens forslag
Nyt stk. H:

Dagsorden med bilag til gruppebestyrelsesmø
der tilsendes gruppebestyrelsesmedlemmerne 
senest 8 dage forinden mødets afholdelse.
Gruppeformanden fremlægger til behandling og 
godkendelse en beretning om gruppens virk
somhed.
På gruppebestyrelsesmødet 3. kvartal fremlæg
ges regnskab for bryggergruppen til godkendel
se, samt budgetforslag.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 21 stemmer 
for, 0 stemmer imod og 7 undlod at stemme.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. I:

Gruppebestyrelsen udarbejder forretningsorden 
for gruppebestyrelsesmøder.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. I:

Der udarbejdes forretningsorden for gruppebe
styrelsens møder.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. J:
Senest 4 uger efter afholdelse af gruppemødet i 
forbindelse med kongressen meddeler kredsene 
og den københavnske afdeling, hvem der er 
valgt som gruppebestyrelsesmedlemmer. (Kred
sene og københavnsafdelingen kan suverænt 
udskifte gruppebestyrelsesmedlemmer).

Forslaget kan ikke behandles.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. K:

Nåret gruppebestyrelsesmedlem uden anmeldt 
eller gyldig grund udebliver fra 2 på hinanden 
følgende gruppebestyrelsesmøder, har den på
gældende forbrudt sin ret til fortsat at være med
lem af gruppebestyrelsen.

Hovedbestyrelsens forslag
Nyt stk. K:

Når et gruppebestyrelsesmedlem uden anmeldt 
eller gyldig grund udebliver fra 2 på hinanden 
følgende gruppebestyrelsesmøder udtræder den 
pågældende af gruppebestyrelsen.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Nyt stk. L:

Hvor ekstraordinære forhold gør det nødven
digt, kan gruppebestyrelsen lade foretage uraf

stemning blandt gruppens medlemmer. Afstem
ningen foregår afdelingsvis, de afgivne stemme
sedler indsendes til gruppen, hvor det valgte 
stemmeudvalg foretager stemmeoptællingen in
den for de fastsatte tidsterminer.
Forslag, hvorom afstemning har fundet sted, er 
godkendt eller forkastet med almindelig majori
tet.

Resultatet af urafstemningen bekendtgøres med
lemmerne ved et fra gruppen udsendt cirkulære til 
afdelingerne.
Anbefales enstemmigt af Hovedbetyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. L:

Hvis ekstraordinære forhold gør det nødvendigt, 
kan gruppebestyrelsen lade foretage urafstem
ning blandt gruppens medlemmer.
Urafstemningen foregår afdelingsvis. De afgivne 
stemmer indsendes til gruppen, hvor det valgte 
stemmeudvalg foretager optællingen inden for 
de fastsatte tidsterminer.
Forslag, hvorom urafstemningen har fundet 
sted, er godkendt eller forkastet med almindelig 
majoritet.

Med Hovedbestyrelsens tilføjelse:
At urafstemningstemaer skal forelægges en eks
traordinær gruppekongres,

anbefaler Hovedbestyrelsen forslaget med 13 
stemmer for, 10 stemmer imod og 4 undlod at 
stemme.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. M:

Lokalaftaler skal indsendes til godkendelse i 
gruppebestyrelsen.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
16 stemmer imod og 3 undlod at stemme.

§6 Valg

Ændres til: Gruppens daglige ledelse/valg:

Hovedbestyrelsens forslag
Nyt stk. A:

Valg af gruppeformand og 2 gruppesekretærer 
sker på den ordinære gruppekongres, enkeltvis. 
Valg af hovedbestyrelsesmedlemmer, gruppe
bestyrelsesmedlemmer og repræsentantskabs
medlemmer sker på den ordinære gruppekon
gres.
Hvis gruppeformanden, én eller begge gruppe
sekretærer fratræder uden for orden, indkaldes 
dertil en ekstraordinær gruppekongres. Gruppe
bestyrelsen kan konstituere en anden for resten 
af perioden, såfremt der er under 9 måneder til 
den ordinære gruppekongres.
Gruppeformanden og de 2 gruppesekretærer 
kan afsættes i kongresperioden, hvis et flertal af



gruppebestyrelsen og en ekstraordinær gruppe
kongres' flertal udtaler mistillid til den eller de 
pågældende personer.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk. A:

Personvalg sker med almindelig majoritet.

Stk. B overgår til forbundslovene.

§ 7 Arbejdsområdet
Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. A ændres til:

Gruppens daglige ledelse består af formanden 
og de 2 sekretærer. Formanden har ansvaret for 
den daglige ledelse af gruppens virksomhed. 
Formanden er gruppens ordfører i alle forhand
linger. Når formanden er forhindret i at varetage 
sine funktioner på grund af rejse aller andet, 
overtages disse af en af de 2 sekretærer.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 0 stemmer for, 
23 imod og 4 undlod at stemme.

Stk. B-C-D-E-F-G-H-l:
Udgår.
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§ 8 Revision
Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. A-B-C-D-E ændres til:
Nyt stk. A.

Der vælges 2 kritiske revisorer og 2 suppleanter 
til at revidere gruppens regnskab.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 19 stemmer 
for, 7 stemmer imod og 1 undlod afstemme.

Hovedbestyrelsens forslag
Stk. A-B-C-D-E ændres til:
Nyt Stk. A.

Der vælges 2 revisorer. En fra den københavnske 
afdeling og en fra provinsafdelingerne. Endvide
re vælges 2 suppleanter efter samme regler.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 14 stemmer 
for, 10 stemmer imod og 3 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag
Stk. A-B-C-D-E ændres til:
Nyt stk. A.

Gruppens regnskab revideres af 2 valgte kritiske 
revisorer. En fra gruppebestyrelsen og en uden 
for gruppebestyrelsen.
For revisorerne vælges 2 suppleanter.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 9 stemmer for, 
18 stemmer imod.

§ 9 Afdelingerne
Stk. A og B ajourføres med forbundslovene.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. C ændres til:

Afdelingerne leder selv deres indre anliggender. 
De har til enhver tid ret til at tilkalde formanden 
for gruppen eller en af de to sekretærer.
Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. C ændres til:
Afdelingerne leder selv deres indre anliggender. 
De har til enhver tid, når de finder det nødven
digt, ret til at tilkalde en fra gruppeledelsen.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Nordjyske kreds' forslag
Afdelingerne er suveræne.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. D ændres til:

Daglig ledelse for gruppen har til enhver tid ad
gang til afdelingernes møder og generalforsam
linger.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. D ændres til:

Gruppebestyrelsen har adgang til afdelingernes 
møder og generalforsamlinger.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag:
Stk. E ændres til:

Ved urafstemning inden for bryggergruppen er 
Hovedbestyrelsen og afdelingernes bestyrelser 
ansvarlige for, at afstemningerne foregår under 
betryggende kontrol.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Stk. F udgår.

Københavns afdelings forslag
Stk. G ændres til:

Ingen afdeling kan have love, som er i strid med 
forbundets love.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Københavns afdelings forslag
Stk. H ændres til:

Hvis en overflytning af medlemmer fra en af 
gruppens afdelinger til en anden af gruppens af
delinger sker grundet en afdeling nedlægges el
ler grundet virksomhedssammenlægninger, fast
sætter gruppebestyrelsen et beløb pr. medlem, 
som den fraflyttede afdelings kasse skal overføre 
til den afdelingskasse, medlemmet overføres til.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.



Stk. I udgår. §12-13-14-15-16 og 17 
Særlige bestemmelser

Ajourføres ifølge forbundets love.
§ 10 Afslutning af overenskomster og 

forhandlinger

Københavns afdelings forslag
Stk. A-B-C-D ændres til:

Afslutning af overenskomster og forhandlinger: 
Ved alle gruppeforhandlinger, der angår de lo
kale afdelinger, skal kredsen eller afdelingerne 
være repræsenteret. Nægter en afdeling af lade 
sig repræsentere ved forhandlingerne, mister 
denne derved krav på sagens fremme. Afdelin
gernes bestyrelser har pligt til, når der fra ar
bejdsgivernes side foregår brud på de bestående 
overenskomster eller foretager ændringer i de 
hidtil bestående arbejdsvilkår, straks at indberet
te dette til gruppebestyrelsen.
En afdeling kan ikke med arbejdsgiverne indgå 
nogen som helst overenskomst, der vedrører 
løn- og arbejdsforhold, uden gruppebestyrel
sens og hovedbestyrelsens godkendelse.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Stk. B ændres til:

Ved alle gruppens forhandlinger, der angår de 
lokale afdelinger, skal afdelingerne være repræ
senteret.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Stk. E ajourføres efter forbundslovene.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk.:

Til at varetage forhandlinger ved overenskomst 
fornyelser nedsættes forhandlingsudvalg bestå
ende af 1 repræsentant fra hver produktionsafde
ling inden for overenskomstområdet, fra køben
havnsafdelingen dog 2 repræsentanter.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 8 stemmer for, 
13 stemmer imod og 6 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag
Nyt stk.:

Gruppebestyrelsen tager ikke stilling til overen
skomstforlig, før de har været forelagt de berørte 
afdelinger.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 10 stemmer 
for, 13 stemmer imod og 4 undlod at stemme.

Tillæg til gruppens love 
herunder kredsens opgaver

Fyn-Sydjyske kreds' forslag
Kredsstrukturen ændres til:

Gruppen inddeles i 4 kredse.
1 kreds for Nordjylland
1 kreds for Sydjylland og Fyn
1 kreds for den københavnske afdeling alene
1 kreds for Sjælland-Falster i øvrigt.
Formålet med den geografiske opdeling i kredse 
er alene,at kredsene fungerer som fordelings
nøgletal til de kompetente organer i gruppen og 
forbundet.
Der betales intet kontingent til kredsene.
Ved nødvendige møder i kredsen afholder afde
lingerne selv udgifterne ved møder efter repræ
sentation.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 13 stemmer for 
og 14 stemmer imod.

Hovedbestyrelsens forslag
Kredsstrukturen ændres til:

Kredsene afgør hver især sin egen struktur og 
repræsentation i kompetente organer.

Anbefales enstemmigt af Hovedbestyrelsen.

Nordjyske kreds' forslag
Kredsstrukturen ændres til:

Kredsens struktur forbliver uændret, indtil vi ser, 
hvilke arbejdsopgaver der bliver.

Anbefales af hovedbestyrelsen med 14 stemmer 
for, 11 stemmer imod og 2 undlod at stemme.

Københavns afdelings forslag
Gruppen er opdelt i 4 kredse:
Nordjylland
Sydjylland og Fyn
Sjælland og Falster
Københavnsafdelingen

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 23 stemmer 
for, ingen stemmer imod og 4 undlod at stemme.

Randers afdelings forslag
Kredsene har den grundlæggende styring til alle 
valg til forbundets kompetente organer.

§ 11 Arbejdsnedlæggelser, lockouter og 
boykotninger

Stk. A-B-C-D-E-F-G-H
Ajourføres ifølge forbundets love.

Øvrige forslag
Nordjyske kreds:

Det fremtidige fagblad må indeholde beslut
ningsreferater fra møderi det nye fæl lesforbund.



Københavns afdeling:
Udvalg:

Følgende udvalg er permanente:
Kvindepolitisk udvalg.
Landsdækkende depotudvalg.
Struktur- og udviklingsudvalg.

Århus Kvindelige afdeling:
Bevare kønskvotering.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 4 stemmer 
for, 1 imod og 23 undlod at stemme.

Århus mandlige afdeling:
Ingen fødte pladser/kønskvotering til nogle af 
grupperne.

Afvises af Hovedbestyrelsen med 1 stemme for 
og 27 imod.

Københavns afdeling:
Der skal indarbejdes bestemmelser i alle led, 
som sikrer kvindernes repræsentantion.

Anbefales af Hovedbestyrelsen med 13 stemmer 
for, 9 stemmer imod, 6 undlod at stemme.

Nordjyske kreds:
Bryggergruppen skal arbejde på at få koncernud
valgene til at fungere bedre.

AMU-kurser '90
Som en del af det arbejde, for
bundet deltager i vedrørende vo
res branches specialarbejder-ud
dannelser har vi nedsat en infor
mationsgruppe, som nu har ud
arbejdet retningslinier for, hvor
dan vi informererom branchens 
specialarbejder-uddannelser.

Resultatet af dette er, at der ud
sendes en generel orientering om 
planlagte aktiviteter-et år frem. 
Orienteringen er en folder, som 
er indlagt i dette nr. af P&K. - 

Læs den, og hvis du er i tvivl - 
har spørgsmål i forbindelse med 
de ønsker, du har om at deltage i 
uddannelserne - er du altid vel
kommen til at kontakte os.

HUSK, at der udover de uddan
nelsestilbud, der er etableret for 
vore brancheområder, er et utal 
af uddannelsestilbud fra andre 
brancher, som man kan deltage 
i. Oplysning om disse uddannel
ser fremgår af AMU-kursushånd- 
bog, som udsendes én gang om 
året.

Lone Christensen

AMU-kursushåndbogen 1989 er udsendt til fagforeningen. 1990 udkommer ca. marts/april 1990.
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Bioteknologi 

på arbejde

❖ Arveanlæg, DNA, enzymer, 
biomasse?

* Får vi gensplejset ølgær?

❖ Eller hvad med sjove børn?

❖ Hvad er mikroorganismer?

Disse spørgsmål ertil behandling 
sammen med en masse andre i et 
projekt, som forbundet deltager i 
sammen med 6 andre forbund.

De 21 deltagere kommer fra ar
bejdspladser, der tilsammen 
dækker alle dele af gensplejs
ningsproblematikken.

❖ Hvad er gensplejsning og 
hvad er et gen for noget?

13

Vi har med offentlig økonomisk 
støtte ansat 2 projektmedarbej
dere, Inger Marie Wiegman og 
Karen Mygind, der sammen med 
en arbejdsgruppe med folk fra en 
lang række arbejdspladser skal 
vurdere konsekvenserne af at an
vende bioteknologi og gensplejs
ning på vore arbejdspladser.

Gennem 4 semi narer fordelt over 
et halvt år samler gruppen og 
projektmedarbejderne viden og 
stiller krav til den fremtidige ud
vikling.



Der er laboranter fra forsknings
laboratorier, hvor man direkte 
anvender de nye teknikker med 
indgreb i levende organismers 
arveanlæg. Videre er der folk, 
der producerer fx. enzymer til 
industriel brug (bl.a. ølbryg
ning). Der deltager folk, som gør 
rent på laboratorierne, og folk, 
der arbejder med biologiske 
rensningsanlæg, og endelig er 
der repræsentanter fra slagterier, 
bagerier og vore egne bryggerier 
og brænderier, hvor vi før eller 
siden vil stå overfor at skulle om
gås gensplejsede produkter.
Sammen med de 2 projektmed
arbejdere bruger disse kolleger 
deres forskellige erfaringer til at 
opbygge en fælles viden om bio
teknologi og gensplejsning.
Der arbejdes bl.a. med følgende 
hovedspørgsmål:
- Hvilke arbejdsmiljø- og ydre

miljøproblemer kan opstå el
ler løses ved anvendelse af de 
nye bioteknologier?

- Med udgangspunkt i de nye 
muligheder for at give dyr 
væksthormon stilles spørgs
målet:
Hvordan kan dette reguleres, 
lovgives og kontrolleres på 
verdensplan, så dyrernes tarv 
og produkternes kvalitet tilgo
deses?

- Hvordan kan gensplejsning på 
planter hjælpe til et økologisk 
landbrug?

- Hvilke spørgsmål rejser de 
nye humane DNA-teknikker?

Hele projektet forventes afsluttet 
15. marts 1990.
Fra forbundet deltager Ole Bay 
Christensen fra Malteriet på 
Carlsberg og Poul Erik Guldborg 
fra Spritfabrikken i Grenå.
Vil man vide mere om projektet, 
kan man henvende sig til Henrik 
Hansen i Forbundet.
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Deltagende forbund:
DBBMF, Dansk Laborantfor
ening, Landssammenslutnin
gen af Hopitalslabotanter, 
SID, KAD, NNF & Teknisk 
Landsforbund.

KONSULENTAFDELINGEN

Nye At-vejledninger om 
stoffer og materialer

Arbejdstilsynet har udsendt en 
ny vejledning om stoffer og ma
terialer.

Vejledningen står i At-meddelel- 
se nr. 3.02.1 juni 1989, som er

statter meddelelsen om samme 
emne fra juli 1984.

Farlige stoffer og materialer er 
dem, der skal klassificeres efter 
Miljøministeriets regler, dem,



der er optaget på Arbejdsti Isynets 
liste over grænseværdier eller 
dem, der anses for farlige efter 
bestemmelse fra direktøren for 
Arbejdstilsynet.

Ændringen af denne vejledning 
består alene af en ajourført op- 
listning af de lovbekendtgørelser 
som danner baggrund for vejled
ningen.

Brugsanvisning for stoffer og ma
terialer er titlen på en anden At- 
meddelelse nr. 3.02.2 juni 
1989, der erstatteren meddelel
se af samme navn fra december 
1987.

I denne nye vejledning er der li
geledes sket en ajourføring af 
lovbekendtgørelserne, men her
udover er der sket ændring af af
snittet om brugsanvisningens 
indhold.

Det fastslåes, at hvis et materiale 
(produkt) indeholder flygtige 
stoffer og/eller organiske opløs
ningsmidler, skal navnene på 
disse angives i brugsanvisnin
gen. Hvis et stof er opført på Ar
bejdstilsynets liste over kræft
fremkaldende stoffer, skal dette 
oplyses.

For materialer (produkter), der 
indeholder 0,1 % eller derover af 
et stof på nævnte lister, skal 
brugsanvisningen indeholde op
lysning herom.

Begge de nævnte vejledninger er 
et vigtigt og nødvendigt værktøj 
for sikkerhedsorganisationerne 
på virksomhederne i arbejdet for 
at skabe et sikkert og sundt ar
bejdsmiljø.

Virksomhederne bør derfor gen
nemføre en kritisk revision af de 
eksisterende brugsanvisninger 
med henblik på ajourføring og 
indarbejdelse af de nævnte æn
dringer.

I den forbindelse vil det være en 
god idé at kontakte leverandører
ne for at få nærmere Oplysnin
ger om produktsammensætning 
m.m. i forhold til de ændrede 
regler.

Konsulentafdelingen

Vedr. Studierejse 
til Østen:
Til min store overraskelse kan 
man læse i Københavns Afde
lings fagblad (Bryggeriarbejde
ren), at nu skal forbundet og den 
Kbh. afdeling til at løse den kø
benhavnske afdelings problemer 
ved at forhandle med Carlsberg 
A/S på en studierejse til Østen.

Jeg ved ikke, om varmen i Østen 
kan løse de problemer, som de 
har på de københavnske brygge
rier, for så skulle de være taget af 
sted, før overenskomstforhand
lingerne gik i gang i foråret. Men 
det, der gør mig rigtig gal på den
ne studierejse til Østen, er øko
nomien i den.

Vi har fået besked på fra vores 
forbund om, at vi skulle spare, 
hvor der kunne spares, så for
bundet har sparet grundkursus 1 - 
2 samt miljøkonference og andre 
ting væk her i efteråret.

Men så læser man i det Kbhs. 
afd.s fagblad, at denne rejse ikke 
bliver nogen økonomisk belast
ning for den københavnske afde
lings kasse, for vores udmærkede 
forbund betaler for sine 2 delta
gere samt for den københavnske 
afdelings formand og næstfor
mand.

Så er det, man sætter sig ned og 
tænker. Kan det være rigtigt, at 
vores medlemmer i provinsen 
skal spare, for at den københan- 
havnske afd. kan tage til forhand
linger i Østen for vores penge? - 
NEJ!

Sådan en tur til Østen (Hong 
Kong - Philippinerne - Malajsia 
og Thailand) for 4 deltagere i 3-4 
uger er ikke den måde, jeg regne
de med, at man skulle spare på 
forbundes penge.

PS. Har den Københavns afd. 
tænkt på, at man kunne få sat 
nogle palmer og en sol op i ho
vedbestyrelseslokalet. Så kunne 
det være, at forhandlingerne i 
HB gik mere gnidningsløs, når 
der var lidt Østen-stemning, -og 
det koster ikke ret meget.

Med venlig hilsen
Poul Rasmussen
Kærsangervej 9
3000 Helsingør.

Mærkedage

Carlsberg 
25 års jubilæum 
18.januar
Flemming Steen Andersen
Vesterled 21 
3650 Ølstykke

25 års jubilæum
4. februar
Preben Ulrik Jacobsen
Præstemosen 72 
2650 Hvidovre

1 7. februar
Poul-Erik Eriksen 
Ingerslevsgade 1081 tv 
1705 København V

18. februar
John Meier Christiansen 
Kastaniehaven 3
2670 Greve

24. februar
Leif Jensen
Blommehaven 1 
2680 Solrød Strand 15
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Prop & Kapsel ønsker læserne et godt og 
lykkebringende nytår i håbet om, at '90-erne vi! bringe 

en mere miljøvenlig verden at leve i.


